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روزنامه

توافق هسته ای ایران با کشورهای 1+5 عاملی شد تا پس از سال ها شاهد ترافیک دیپلماتیک 
مقام های جهان در تهران باشیم؛ اتفاقی که پس از دولت اصلاحات، کمتر شاهد بودیم.

هنوز یک ماه از توافق جامع هسته ای میان جمهوری اسلامی ایران و گروه 1+5 نگذشته است که هر روز، رسانه ها 
از آمدن هیاتی بلندپایه از کشورهای مختلف به تهران یا برنامه ریزی آنها برای حضور در کشورمان خبری می دهند.

اگرچه از روزهای نخست روی کار آمدن دولت روحانی شاهد سفر مقام های سیاسی و بین المللی مختلفی به کشور 
بوده ایم، اما با توافق هسته ای  ، اشتیاق کشورهای دنیا برای حضور در ایران و سرمایه گذاری در کشور بیش از پیش شده 
و در این مدت نیز کشورهای اروپایی گوی سبقت را از سایر کشورها و به خصوص سایر اعضای حاضر در مذاکرات 

برای نزدیک شدن به تهران پس از تحریم ربوده اند و می خواهند جایگاه پیشین خود در ایران که به دلیل تحریم ها از 
دست بودند ، پس بگیرند.

به گزارش ایلنا، وضعیت به گونه ای است که می توان گفتمان تنش زدایی در حوزه سیاست خارجی و اقدام های 
عملی را باعث گسترش مناسبات ایران با کشورهای مختلف جهان خواند.

در 22 ماه مذاکره هسته ای میان جمهوری اسلامی ایران و گروه 1+5 ، آلمان در جریان مذاکرات کمترین میزان 
مخالفت با طرح های ارائه شده و بیشترین میزان همکاری برای رسیدن به توافق جامع هسته ای در میان سه کشور 

اروپایی را داشتند. اشتیاق آلمان برای توافق از همان روزهای نخست هویدا شد ...

 فابیوس، موگرینی و فیشر در راه تهران؛

ترافیک دیپلماتیک، یادگار احیا شده دولت اصلاحات

آیت ا... سعیدی در نشست فصلی ائمه جمعه استان قم؛

تریبون نماز جمعه جای بیان مسائل تفرقه افکن نیست

مرتضي سقاییان نژاد شهردار قم در ادامه دیدارها و برنامه هاي خود پس از تصدي مسئولیت شهرداري قم، به دیدار آیت ا... 
سید محمود هاشمي شاهرودي رفت و با این عضو مجلس خبرگان رهبري دیدار کرد.

شهردار قم در این دیدار که در فضایي صمیمي برگزار شد به ارائه گزارشي از وضعیت کنوني شهر قم و همچنین برنامه ریزي 
صورت گرفته براي اتمام پروژه هاي نیمه تمام پرداخت. سقاییان نژاد همچنین در این دیدار سیاست هاي شهرداري قم را براي 

بازپرداخت بدهي هاي شهرداري قم تشریح کرد...

سقائیان نژاد در دیدار با آیت ا... هاشمی شاهرودی تشریح کرد

سیاست شهرداری قم
برای بازپرداخت بدهی ها

تاکید آیت ا... بر راه اندازی فرودگاه و منوریل

آیت ا... محسن غرویان عنوان کرد:

تعابیر کم نظیر مراجع تقلید 
در حمایت از مذاکرات

استاد برجسته حوزه علمیه قم، تعابیر مراجع تقلید در حمایت از مذاکرات هسته ای و موفقیت تیم مذاکره کننده ایرانی را 
در تاریخ مرجعیت کم نظیر دانست.

آیت ا... محسن غرویان ابراز داشت: تعبیر آیت ا... مکارم شیرازی که عنوان کرده اند جمع بندی مذاکرات یک پیروزی بزرگ بود و تأکید 
داشتند که اگر رژیم صهیونیستی با توافق هسته ای مخالفت می کند شاهدی بر پیروزی بزرگ ملت ایران است و دنیا از این توافق استقبال کرده 

نشان دهنده اهمیت این مذاکرات در نظر مراجع تقلید است.
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رستاخیز قطعا اکران می شود

رئیس پلیس امنیت اخلاقي استان قم خبرداد:

دستگیری عاملان توزیع داروی قاچاق در قم
2

2

سرمقاله:  جلال خوش چهره

توافق وین را باید در مقایسه 
با دیگر گزینه های ممکن قضاوت 
کرد. این توافق انتخابی میان بد و 
بدتر بود؛ آنهم در حالی که هیچ یک 
از طرف های مذاکره کننده دارای 
موقعیتی نبود که بخواهد منطق 
کند.  دنبال  را  "هیچ"  یا  "همه" 

انتخاب هرگزینه دیگر ...

هنر دیپلماسی واقع گرا 
در توافق وین

 دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین گفت: اینکه بگوییم 
و  بزرگ  ظلمی  هستند،  نظام  قرمز  خط  اصلاح طلبان 

نابخشودنی است.
محمدرضا باهنر در حاشیه نشست خبری شورای مرکزی 
جامعه مهندسین با اشاره به سالگرد عملیات مرصاد یاد و خاطره 
شهدای این عملیات را گرامیداشت و گفت: عملیات مرصاد اوج 
یک حرکت غیرسازمانی و مردمی بود و در حالی که دشمن 
به زعم خود می خواست ظرف دو الی سه روز  خود را به یاری 
منافقان خودفروخته به تهران برساند مردم ایران به پشتوانه 
رهبری نظام در برابر آنها ایستادند و امروز که 25 سال از آن روز 
گذشته ماهیت پلید منافقین بر همگان آشکار شده است. وی در 
پاسخ به سوال خبرنگاری در مورد اظهارنظر اخیر نماینده مشهد 
در مجلس شورای اسلامی گفت: ما در مجلس طیف های متفاوت 
و متنوعی داریم که در زمان مذاکرات هم شاهد این گوناگونی 
سلایق بودیم، اما این افراط و تفریط ها و اینگونه مواضع، به هیچ 

عنوان صدای مجلس نیست...

محمد رضا باهنر نایب رئیس مجلس:

اصلاح طلبان 
خط قرمز 
نظام  نیستند

معاون امور تقنینی معاونت پارلمانی رئیس جمهور:

برای هرتخلف احمدی نژاد 
بایدیک هفته عزای عمومی 

اعلام کرد 
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پشت پرده توافق هسته ای
7

اصغر زاده: سرنخ اجماع در داخل به محافل اصلاح طلب می رسد

در نظر دارد، به استناد مجوز بند 4 مصوبه مورخه 1394/4/15 هیات مدیره 
محترم سازمان، بهره برداری مکانی از غرفه زیر پله برقی عابرپیاده واقع در 
میدان مطهری را جهت ایجاد غرفه مواد غذایی و تنقلات به شرح ذیل را به مدت 
یکسال شمسی و بصورت مزایده عمومی به شرکت واجد الشرایط واگذار نماید.
لذا متقاضیان در صورت تمایل می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت 
اسناد و شرکت در مزایده از تاریخ نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان 
وقت اداری روز شنبه مورخه 1394/5/17 به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب جایگاه 
CNG و تالارآرین، واحد امور قراردادهای سازمان مراجعه و در صورت نیاز با 

شماره تلفن 59 و 32859958 داخلی 141 و 142 تماس حاصل فرمایند.
توضیحات:

- میزان سپرده شرکت در مزایده آن مبلغ )به عدد( 6/000/000 ریال )به 
حروف( شش میلیون ریال می باشد که شرکت کنندگان در مزایده باید میزان 
سپرده شرکت در مزایده را بصورت ضمانت نامه بانکی با اعتبار سه ماه یا فیش 
واریز نقدی به حساب سپرده شماره 100789426557 نزد بانک شهر شعبه 
پایانه های مسافربری قم به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه 

نمایند .
- هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان 

به ترتیب ضبط خواهد شد.
- هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

- سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.
- پیشنهادات رسیده ساعت 8:30 صبح روز یکشنبه مورخه 1394/5/18 در 
محل سازمان، در کمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده 
مزایده اعلام خواهد شد. همچنین حضور پیشنهاد دهندگان یا نمایندگان آنها 

در کمیسیون مجاز نمی باشد.
- سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مزایده مندرج است.

سازمان حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم

حسین شعبانزاده - سرپرست سازمان

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(
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اخبار
آیت ا... محسن غرویان عنوان کرد:

تعابیر کم نظیر مراجع تقلید 
در حمایت از مذاکرات

استاد برجسته حوزه علمیه قم، تعابیر مراجع تقلید در حمایت از مذاکرات 
هسته ای و موفقیت تیم مذاکره کننده ایرانی را در تاریخ مرجعیت کم نظیر 

دانست.

آیت ا... محسن غرویان روز دوشنبه در گفت وگو با ایرنا ابراز داشت: تعبیر آیت ا... مکارم 
شیرازی که عنوان کرده اند جمع بندی مذاکرات یک پیروزی بزرگ بود و تأکید داشتند که 
اگر رژیم صهیونیستی با توافق هسته ای مخالفت می کند شاهدی بر پیروزی بزرگ ملت 
ایران است و دنیا از این توافق استقبال کرده نشان دهنده اهمیت این مذاکرات در نظر 

مراجع تقلید است.
وی بیان داشت: تأکید آیت ا... مکارم شیرازی بر آن که هنر مذاکره هنر پیچیده و 
سختی است و همیشه در قنوت نماز برای مذاکره کنندگان دعا می کردم یکی از مهم ترین 

تأکیدهای این مرجع تقلید برای شفاف شدن دستاوردهای مذاکرات برای مردم است. 
غرویان ادامه داد: وظیفه صداوسیما و رسانه ها در شفاف کردن دستاوردهای مذاکرات 
هسته ای بسیار سنگین است و آن ها باید اطلاع رسانی شفاف تری در این خصوص داشته 
باشند. استاد برجسته حوزه علمیه قم گفت: نقش مدیریت دستاورد مذاکرات هسته ای 
همواره توسط مراجع تقلید گوشزد شده است که این دستاورد برای حل وفصل مشکلات 
داخل و خارج کشور مدیریت شده و مذاکرات یک فرصت برای کشور است. وی اظهار 
داشت: مراجع تقلید در بیانات اخیر خود از تدبیر هوشمندانه رهبر معظم انقلاب و ملت 
تقدیر کرده اند و آیت ا... وحید خراسانی که کمتر به مسائل سیاسی ورود پیدا می کند عنوان 
کرده است که نیت دکتر روحانی و محمدجواد ظریف خدمت به مردم است و این مرجع 
تقلید نیز فضای بعد از توافق هسته ای را فرصت جدیدی خوانده است. وی گفت: هنر 
مذاکره کنندگان نیز موردتوجه آیت ا... وحید خراسانی قرارگرفته و ایشان تعهد و اخلاصی 
را که تیم هسته ای ایران برای خدمت به کشور داشته اند موردتوجه قرار داده است. غرویان 
ادامه داد: آیت ا... صافی گلپایگانی نیز تأکید کرده است که موفقیت تیم ایرانی با عنایات 
حضرت ولی عصر )عج( رخ داده است ازاین رو این مرجع تقلید این موفقیت را تبریک گفته و 
ابراز خرسندی کرده است که از نتایج حاصله نیز ملت خوشحال بوده و قدردان زحمات تیم 
مذاکره کننده باشند. وی تأکید کرد: نکته جالب در بیانات آیت ا... صافی گلپایگانی آن است 
که وی تأکید کرده که باید با منطق و گفت وگو با دنیا صحبت کرده و از قهر و سیاسی کاری 
و لجبازی اجتناب و چهره رحمانیت و منطقی اسلام و تشیع را به جهان معرفی کنیم. وی 
افزود: این گونه حمایت های مراجع تقلید برای کسانی که در مسیر ولایت حرکت می کنند 
و بر بصیرت و تدبر رهبر معظم انقلاب تأکیددارند حجت است و ملت و دولت باید پشت 
سر رهبری و مراجع تقلید حرکت کنند چراکه موفقیت تیم مذاکره کننده باتدبیر و درایت 
مراجع و به خصوص رهبر معظم انقلاب به نتیجه رسیده است. محمدجواد ظریف وزیر امور 
خارجه کشورمان روز یکشنبه طی نامه های جداگانه از رهنمودها، حمایت ها و دعاهای خیر 

آیات عظام نسبت به اعضای تیم مذاکره کننده هسته ای قدردانی کرد.

آیت ا... اعرافی امام جمعه قم :

پدافند غیر عامل جنگ نرم دشمن را
 ناکارآمد می کند 

رئیس جامعة المصطفی العالمیه گفت: باید در فرهنگ سازی پدافند غیر عامل 
در جامعه به ویژه در حوزه فرهنگی کار بیشتری انجام شود.  

آیت ا... علیرضا اعرافی پیش از ظهر دیروز در دیدار مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم، 
ضمن تشکر از تلاش های این اداره کل اظهار داشت: تداوم ارتباطات و تعاملات  دستگاه های 

اجرایی در زمینه پدافند غیر عامل از مباحثی است که توجه به آن ضرورت دارد.
امام جمعه قم ابراز داشت: پدافند غیرعامل بر اساس اصل ضرورت آمادگی، بسیار مهم 

است و باید این اصل مهم را در بخش های گوناگون جامعه مورد توجه قرار داد.
رئیس جامعة المصطفی یادآور شد: براساس با آیات قرآن کریم، اصول پدافندی و 

آمادگی مستمر برای مقابله با جنگ نرم  دشمنان، از نکاتی است که باید رعایت شود.
وی خاطرنشان ساخت: آمادگی، امری ضروری بوده که شامل زمان جنگ و صلح، 

ابزارهای جنگی و غیرجنگی و دشمنان آشکار و  پنهان و بالفعل و بالقوه می شود.
حجت الاسلام والمسلمین اعرافی تصریح کرد: تقویت آمادگی و منبع قدرت نرم برای 

مقابله با توطئه های دشمنان از مباحث بسیار مهم و ضروری است.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی اظهار داشت: باید در فرهنگ سازی پدافند غیرعامل 

در جامعه به ویژه در حوزه فرهنگی کار بیشتری انجام شود.

حوادث
رئیس پلیس امنیت اخلاقي استان قم خبرداد:

شناسایي انبار دارویي غیر مجاز 
و دستگیری عاملان توزیع در قم

رئیس پلیس امنیت اخلاقي فرماندهي انتظامي استان قم از کشف داروي 
قاچاق به ارزش 200 میلیون ریال خبر داد.

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ ابوالفضل فراهانی در تشریح این خبر گفت: 
ماموران پلیس در پی دریافت خبري مبنی بر فعالیت یک داروخانه در حوزه توزیع داروهاي 

قاچاق و غیر مجاز، وارد عمل شده و موفق به شناسایی انبار دارویی غیر مجاز شدند.
وي افزود: این انبار به سرپرستی متصدي یکی از داروخانه هاي قم و یک انباردار دیگر در 

محلی دور از منظر عمومی در همان داروخانه مشغول به فعالیت بوده است.
این مقام انتظامی ابراز داشت: در ادامه عوامل پلیس امنیت اخلاقی به همراه نماینده 
سازمان غذا و دارو و با مجوز قضائی، اقدام به بازرسی از محل کردند که در این بازدید، مقدار 
قابل توجهی داروهاي قاچاق و غیر مجاز خارج از شبکه توزیع به ارزش 200 میلیون ریال 

کشف شد.
رئیس پلیس امنیت اخلاقی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: متهمان به همراه پرونده 

تشکیل شده براي طی مراحل قانونی به مرجع ذیصلاح معرفی شدند.
سرهنگ فراهانی در پایان به شهروندان توصیه کرد: در صورت برخورد با امور غیر مجاز 

پزشکی و دارویی، مشخصات و آدرس این افراد را پلیس 110 اطلاع دهید.

رئیس پلیس پیشگیري استان قم:

شهروندان محل اسکان اتباع غیر مجاز را 
به پلیس اطلاع دهند

رئیس پلیس پیشگیري فرماندهي انتظامي استان قم از دستگیري 16 نفر 
تبعه خارجي غیر مجاز در طي 24 ساعت گذشته در این استان خبر داد.

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ ابوالقاسم گودرزي اظهارداشت: در پی برخورد 
قانونی با اتباع خارجی که بدون مجوز در سطح استان تردد می کنند، ماموران پلیس موفق 

شدند در طی 24 گذشته 16 نفر از اتباع خارجی غیر مجاز را دستگیر کنند.
وي گفت: حضور این افراد به صورت غیر قانونی در کشور می تواند زمینه وقوع جرم 
توسط آن ها را تقویت کرده و همچنین سطح بهداشت در محل اسکان این افراد، بسیار 

پایین بوده و این امر می تواند باعث بروز انواع بیماري و انتقال آن به شهروندان شود.
رئیس پلیس پیشگیري فرماندهی انتظامی استان قم در خاتمه تاکید کرد: شهروندان 

در صورت آگاهی از محل اسکان اتباع غیر مجاز، مراتب را به پلیس 110 اطلاع دهند.

رئیس پلیس اطلاعات و امنیت عمومي استان قم اعلام کرد:

تشدید کنترل و نظارت بر واحدهاي صنفي 
و اماکن عمومي قم

رئیس پلیس اطلاعات و امنیت عمومي فرماندهي انتظامي استان قم طي سه 
روز گذشته 31 واحد صنفي متخلف را پلمپ کرد.

 به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ جواد قنبري در تشریح این خبر گفت: ماموران 
پلیس در راستاي طرح تشدید کنترل و نظارت بر واحدهاي صنفی و اماکن عمومی در طی 
3 روز گذشته 31 واحد صنفی را به علت نداشتن پروانه کسب، عدم رعایت قوانین و مقررات 

و ضوابط اماکن عمومی و صنفی با دستور مقام قضائی پلمپ کردند.
 سرهنگ قنبري افزود: هدف از این طرح، ارتقاء امنیت اجتماعی در سطح اماکن 

عمومی، جلوگیري از بروز تخلفات و جرایم صنفی و پاکسازي اماکن آلوده است.
وي تصریح کرد:  مأموران اداره نظارت بر اماکن عمومی قم در هفته گذشته از واحدهاي 
صنفی متعددي نیز بصورت محسوس و نامحسوس بازدید و به تعدادي از آنان که فاقد 

استاندارهاي لازم بودند تذکر دادند.
سرهنگ قنبري با بیان اینکه، پلیس با اجراي مستمر طرح هاي مبارزه با مظاهر علنی 
فساد و همچنین تشدید اقدامات کنترلی و نظارتی خود بر واحدهاي صنفی، درصدد کاهش 
ناهنجاري هاي اجتماعی و اخلاقی است از شهروندان درخواست کرد: در صورت مشاهده 

هرگونه تخلف در واحدهاي صنفی، مراتب را از طریق سامانه 110 به پلیس اطلاع دهند.

 ـتهران رخ داد: در اتوبان قم 

تصادف زنجیره ای با 9 مجروح
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم از مجروح شدن 

9 نفر بر اثر تصادف زنجیره ای خبر داد.
محمدرضا حسنی با اشاره به حوادث 24 ساعت گذشته قم، برخورد سه دستگاه خودرو 
را از جمله حوادث این مدت برشمرد و گفت: در این حادثه که در کیلومتر 45 اتوبان قم ـ 

تهران روی داد متاسفانه 9 نفر دچار جراحت شدند.
وی افزود: درجات آسیب در این مجروحان متفاوت بود که مجروحان به وسیله چهار 

دستگاه آمبولانس به مراکز درمانی انتقال داده شدند.
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم اضافه کرد: یک نوزاد 

9 ماهه از جمله مجروحان این حادثه بود که با عملیات احیا به مرکز درمانی منتقل شد.
حسنی سقوط از موتورسیکلت را از دیگر حوادث این مدت ذکر کرد و گفت: در این 

حادثه متاسفانه جوانی 23 ساله جان خود را از دست داد.

طی سه روز آینده:

گرمای قم به بالای 40 درجه می رسد
کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم از افزایش دمای هوا طی 

سه روز آینده خبر داد و گفت گرمای قم به بالای 40 درجه می رسد.
محمدجواد ترابیان با بیان اینکه طی سه روز آینده هوای قم صاف همراه با وزش باد 
متوسط خواهد بود، گفت: طی این مدت سرعت وزش باد بین 25 تا 45 کیلومتر بر ساعت 

با جهت شرقی پیش بینی می شود.
وی عنوان کرد: امروز حداقل دما 23 درجه و حداکثر دمای هوای قم 42 درجه و در 

روز چهارشنبه حداقل دمای هوا 24 درجه و حداکثر دمای هوا نیز 43 درجه خواهد بود.
کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی قم اظهار داشت: دمای هوا تا روز چهارشنبه 

روند افزایشی را طی خواهد کرد و پس از آن کاهش می یابد.
وی گفت: آسمان قم طی سه روز آینده بدون هر گونه غبارآلودگی و صاف خواهد بود.

ترابیان پدیده غالب سه روز آینده را افزایش دما عنوان کرد و افزود: طی سه روز آینده 
دمای قم به بالای 40 درجه سانتی گراد خواهد رسید.

مدیر کل بهزیستی استان قم خبرداد:

300 خانواده قمی در انتظار قبول 
فرزند خواندگی

مدیر کل بهزیستی استان قم از وجود 300 متقاضی فرزند خواندگی در قم خبر 
داد و گفت: در سال 93 تعداد 12 فرزند به خانواده های دارای شرایط تحویل شد.

رضا سلیقه اظهار داشت: در سال 93، تعداد تحویل فرزند خوانده های بی سرپرست 
به زوجین واجد شرایط 12 مورد، امین موقت پنج مورد و موارد ارجاعی 25 پرونده بوده 
است و هم اکنون نیز 300 پرونده در نوبت متقاضی فرزندخواندگی وجود دارد که بعد از 

بررسی های لازم و شناسایی زوجین واجد شرایط، به آنها تحویل خواهد شد.
وی گفت: کودکانی را می توان به عنوان فرزند خوانده انتخاب کرد که کلیه تلاش ها 
و کوشش های حرفه ای جهت شناسایی والدین و بازگشت کودک به خانواده مؤثر واقع 

نشده باشد.
مدیرکل بهزیستی استان قم عنوان کرد: کودکان دارای والدین بی صلاحیت، مشمول 

قانون فرزند خواندگی می شوند.
وی اظهار داشت: تحویل فرزند به خانواده های واجد شرایط به سه صورت فرزندان فاقد 
سرپرست که در این مرحله بعد از انجام مراحل قانونی، فرزند به صورت آزمایشی به مدت 6 
ماه تحویل خانواده می شود که پس از این مدت، با تأییدیه بهزیستی شناسنامه برای کودک 
صادر می شود، نوع دیگر تحویل فرزند به صورت امین موقت است و سوم کودکانی که به 
صورت غیر قانونی تحویل خانواده شده اند و جهت اخذ شناسنامه به دادگستری مراجعه 

کرده که مرجع قضایی نیز جهت بررسی، آنها را به بهزیستی معرفی می کند.

مدیر عامل کشتارگاه صنعتی قم خبر داد:

ذبح روزانه هزار راس دام سبک 
در کشتارگاه قم

مدیر عامل کشتارگاه صنعتی شهرداری قم از کشتار روزانه هزار رأس دام 
سبک در این کشتارگاه خبر داد.

اسدا... عسکری در گفتگو با خبرنگار مهر بیان کرد: روزانه حدود هزار رأس دام سبک و 
50 رأس دام سنگین در کشتارگاه صنعتی قم کشتار می شود.

وی گفت: در حال حاضر تصفیه پساب در این کشتارگاه به وسیله سپتیک تانک و تخلیه 
در سایت زباله البرز با رعایت بهداشت انجام می شود.

مدیر عامل کشتارگاه صنعتی شهرداری قم عنوان کرد: 2 کشتارگاه پرتو و سازمان 
کشتارگاه وابسته به شهرداری در قم در زمینه کشتار و تحت نظارت دامپزشکی فعالیت 
می کنند. وی بیان کرد: کشتارگاه جدیدی در قم در حال احداث است که در آینده افتتاح 

و به بهره برداری خواهد رسید.
عسکری در خصوص نظارت های بهداشتی افزود: نظارت های بهداشتی در کشتارگاه 

صنعتی به صورت صد درصدی انجام می شود.

اداره کل میراث  سرپرست معاونت گردشگری 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم از معرفی 
و گزارش 50 واحد اسکان غیرمجاز مسافر جهت 
پلمپ به اداره کل اماکن نیروی انتظامی استان خبر 

داد.
سید مهدی اشکوری با اشاره به اینکه مکان های اسکان 
غیر مجاز مسافر در استان به صورت قارچ گونه در حال 
رشد است گفت: با بررسی و پیگیری کارشناسان این اداره 
کل و گزارش های مردمی توانسته ایم این تعداد مکان 
اسکان غیر مجاز را شناسایی و جهت پلمپ به اداره کل 

اماکن نیروی انتظامی گزارش کنیم.
اشکوری افزود: طی بازدید کارشناسان، این واحدهای 
فعالیت  به  مشغول  برداری  بهره  پروانه  بدون  غیرمجاز 
را  بهداشتی  و  خدماتی  لازم  استانداردهای  که  هستند 

رعایت نمی کنند.
وی با اشاره به اینکه اماکن اقامتی مسافران باید زیر 
نظر اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
قم ساماندهی شود گفت: این اداره کل با هدف تشویق 
سرمایه گذاران بخش خصوصی جهت توسعه استان در 
ارایه خدمات اقامتی، گردشگری و رفاهی به زائران فعالیت 

می کند.
سرپرست معاونت گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قم بیان داشت: این معاونت در 
حمایت از بخش خصوصی در صورت مشاهده اماکن غیر 
مجاز اقدام به پلمپ این اماکن خواهیم کرد تا مسافران در 
استان قم ضمن دریافت خدمات اقامتی و رفاهی در امنیت 

و آسایش باشند.
اینکه در استان قم بیش از 400 مکان  با بیان  وی 

تاسیسات گردشگری از مسافران پذیرایی می کند گفت: 
از این تعداد 51 واحد هتل و هتل آپارتمان، 54 واحد 
مهمانپذیر، 90 واحد مجتمع گردشگری بین راهی، 140 

خانه مسافر و سایر واحدهای پذیرایی فعال هستند.
سرپرست معاونت گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قم افزود: این اماکن توسط سه 
تیم از جمله تیم اقامتی، مجتمع گردشگری و آژانس این 
اداره کل به صورت هفتگی مورد نظارت و بازرسی قرار 

می گیرند.
وی خاطر نشان کرد: شهروندان و زائران در صورت 
مشاهده واحدهای اسکان غیرمجاز مسافر و ارایه انتقاد و 
پیشنهاد و گزارش در خصوص تاسیسات گردشگری می 
توانند با شماره 27-7603426 اداره کل میراث فرهنگی، 

صنایع دستی و گردشگری قم تماس حاصل کنند.

گفت:  قم  استان  راه آهن  مدیرکل 
روزانه در حدود یک هزار و 800 صندلی 
ظرفیت وجود دارد که از این ظرفیت به 
طور متوسط 50 درصد اشغال می شود 

و 50 درصد خالی باقی می ماند.
فرشاد زادخور در گفت وگو با فارس در 
قم با اشاره به سرویس های قطار ویژه بین 
قم تهران اظهار کرد: قطار ویژه قم تهران به 
منظور رفاه حال مسافران راه اندازی شده 

است تا از سفر ایمن برخوردار باشند.
وی خاطرنشان کرد: روزانه شش سفر 
رفت و برگشت انجام می شود و مسافران را 
با 100 دقیقه زمان سفر به مرکز شهر قم و 

تهران می رسانیم.
مدیرکل راه آهن استان قم با اشاره به 
مزایای سفر با قطار گفت: هزینه بلیط سفر 
قم تهران 4 هزار تومان تعیین شده که 
هزینه کمتری نسبت به وسائل نقلیه دیگر 

را برای مسافران به همراه دارد و علاوه بر 
امنیت، زمان سفر نیز مناسب است.

وی خاطرنشان کرد: سرویس دهی قطار 
از ساعت پنج تا 18 ارائه می شود و در نظر 
این  از  را  استقبال مسافران  داریم میزان 
قطار افزایش دهیم و مردم به سمت حمل 

و نقل ریلی بروند.
حدود  در  روزانه  کرد:  عنوان  زادخور 
هزار و 800 صندلی ظرفیت برای انتقال 

مسافران وجود دارد که از این ظرفیت به 
طور متوسط 50 درصد اشغال می شود و 

50 درصد خالی باقی می ماند.
تبلیغات  با  باید  اینکه  بیان  با  وی 
زمینه ای فراهم شود تا مسافران استقبال 
بیشتری از قطار برای سفر داشته باشند، 
رسانه ای  فضای  در  اطلاع رسانی  گفت: 
بسیار موثر است و سبب می شود افراد در 

سفرهای خود از قطار استفاده کنند.

ائمه  سبک  گفت:  قم  جمعه  امام 
یا  گله  اگر  که  نیست  آن  قم  جمعه 
مسئولی  به  خواهند  می  را  مطلبی 
منتقل کنند، از تریبون نماز جمعه بهره 
بگیرند؛ بلکه اگر مسئله ای هم باشد، 
در جلسات خصوصی و دوستانه و حتی 
الامکان در تریبونی غیر از نماز جمعه 

آن را منتقل خواهیم کرد.
آیت ا... سید محمد سعیدی، پیش از 
ظهر دیروز در نشست فصلی ائمه جمعه 
ارزشمند  حضور  بر  تاکید  با  قم،  استان 
مسئولین و مدیران استان در صفوف اول 
نماز جمعه، اظهارداشت: آنچه در تریبون 
اهتمام  آن  به  با جدیت  باید  نماز جمعه 
داشته ایم، عدم بیان سخنان تنش زا و تفرقه 

افکن است.
گله از مسئولین را از تریبون

 نماز جمعه منتقل نخواهیم کرد
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه )س( ابراز داشت: سبک ائمه جمعه 
قم آن نیست که اگر گله یا مطلبی را می 
خواهند به مسئولی منتقل کنند، از تریبون 
نماز جمعه بهره بگیرند؛ بلکه اگر مسئله ای 
هم باشد، در جلسات خصوصی و دوستانه و 
حتی الامکان در تریبونی غیر از نماز جمعه 

آن را منتقل خواهیم کرد.
نماز جمعه متعلق به نظام است

امام جمعه قم با بیان اینکه نماز جمعه 
متعلق به نظام است، خاطرنشان ساخت: 
همانطور که هر امر منسجمی دارای اصول 
و برنامه ای است، حضور مسئولین نظام در 
صفوف اول نماز جمعه نیز دارای اصولی 
است که إنشاءا... این مباحث در نماز جمعه 
استان ها مورد توجه مدیران استانی قرار 

گیرد.
مسئولین، سرمایه های نظام هستند

آیت ا... سعیدی تاکید کرد: مسئولین 
نظام، سرمایه های عظیم و ارزشمند کشور 
بوده و تریبون نماز جمعه در راستای کمک و 

افزایش همدلی و همزبانی مردم و مسئولین 
گام بر می دارد.

به  قم  استاندار  کلیدی  نقش  بر  وی 
و  کرد  تاکید  دولت  عالی  نماینده  عنوان 
گفت: استاندار مردمی و ولایت مدار قم به 
عنوان نماینده نظام اسلامی در این شهر 
مقدس حضور داشته و در راستای بهبود هر 
چه بیشتر و افزایش کیفیت و کمّیت نماز 
جمعه، تلاش جدّی تری در بدنه سازمان ها 

و نهادهای دولتی خواهند داشت.

مدیر حوزه های علمیه؛
نماز جمعه کانون وحدت 

و انسجام است
عضو خبرگان رهبری نیز در این نشست 
وحدت،  کانون  عنوان  نماز جمعه،  گفت: 
انسجام و یکپارچکی امت اسلام بوده و نباید 
مسائل تفرقه انگیز و کانون تفرقه قرار گیرد.

آیت ا... سید هاشم حسینی بوشهری، 
مرداد،  رسیدن 5  فرا  گرامیداشت  ضمن 
توسط  نمازجمعه  نخستین  اقامه  سالروز 
آیت ا... طالقانی، اظهار داشت: آن روز، نه 
تنها نخستین نماز جمعه کشور؛ بلکه اولین 
نماز جمعه رسمی مرتبط با نظام و انقلاب 

اسلامی برپا شده بود.
خبرگان  مجلس  رئیسه  هیئت  عضو 

رهبری ادامه داد: البته نماز جمعه در دوران 
گذشته در مسجد امام، توسط حضرت آیت 
ا... اراکی )ره( اقامه می شد؛ ولی همانند امروز 
به صورت یک جا و همزمان با سراسرکشور 

نبوده است.
امام جمعه قم ابراز داشت: اهل سنت 
نیز در دوران گذشته دارای نماز جمعه به 
صورت گسترده بوده اند؛ اما با ظهور انقلاب 
اسلامی، نماز جمعه این فرقه اسلامی نیز 

دارای قدرت و قوت بیشتری شده است.
علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  معاون 
قم خاطرنشان ساخت: نماز جمعه باید در 
ساختاری منظم و مدون در طول هفته، 
ارتقاء کیفی پیدا کرده و نتیجه آن در روز 

جمعه ارائه گردد.
آیت ا... حسینی بوشهری تصریح کرد: 
»ارتباط با نسل جوان«، »ارتباط ائمه جمعه 
با امامان جماعت مساجد«، »ارتباط با بدنه 
جامعه«، »تعامل با آموزش و پرورش« و 
»ارتباط با بدنه ادارات و سازمان ها« از جمله 
مسائلی است که می توانند به بهبود کیفیت 

بخشی در نماز جمعه کمک کند.
نقش استاندار قم در جذب مدیران و 

مسئولان به نماز جمعه
وی بیان داشت: استاندار قم می تواند 
نقش طلایی در جذب نیروهای ادارات و 

سازمان های اداری استان داشته باشد؛ به 
نحوی که اگر ایشان در کلام و به کارگیری 
از شیوه های تشویقی تلاش مضاعفی داشته 
شاهد  پیش  از  بیش  تردید  بدون  باشد، 
حضور مدیران و مسئولان استان در صفوف 

نماز جمعه خواهیم بود.

استاندار قم:
اعتماد مردم به روحانیت پشتوانه 

ارزشمند برای نظام است
استاندار قم نیز در این نشست، اعتماد 
مردم به روحانیت را پشتوانه ارزشمند نظام 
عنوان کرد و گفت: مسئولان باید از این 
پشتوانه در جهت خدمت رسانی به مردم 

استفاده کنند.
سید مهدي صادقی در این نشست طی 
سخنانی با اشاره به تجربیات 35 ساله ي 
خود در مقاطع و عرصه هاي مختلف خدمت 
به نظام اسلامی اظهار کرد: امیدوارم بتوانم با 
بکارگیري این تجربیات زمینه ساز تحول در 

استان قم باشم.
وي با بیان اینکه ائمه ي جمعه رسالت 
آگاهی و معرفت امت اسلامی را به دوش 
می کشند، اهتمام ایشان در ایجاد هم دلی 
و همنوایی بین مردم و مسئولان نظام را 
در پیشبرد اهداف مثبت برشمرد و افزود: 
مسئولان نیز باید از رهنمودهاي این عزیزان 

استفاده کنند.
استاندار قم این شهر را ام القراي جهان 
تشیع و مرکز امید مسلمین جهان دانست و 
افزود: اعتماد مردم به علما و مراجع عظام 
دیگر نقطه ي اتکا براي عملی کردن برنامه 
هاي نظام و دولت خواهد بود. صادقی با 
اشاره به اهمیت تعامل بین مسئولان و ائمه 
ي جمعه و جماعات افزود: مسئولین نیز با 
وجود نیت صادقانه گاها در مسیر خدمات 
که  شوند  می  اشتباهاتی  دچار  رسانی 
راهنمایی ها و رهنمودهاي همه ي عزیزان 

در این راستا راهگشا خواهد بود.

سرپرست معاونت گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم مطرح کرد:

رشد قارچ گونه مراکز اقامتی غیر مجاز در قم

مدیرکل راه آهن استان قم:

50 درصد ظرفیت قطار روزانه قم ـ تهران خالی است

آیت ا... سعیدی در نشست فصلی ائمه جمعه استان قم؛

تریبون نماز جمعه جای بیان مسائل تفرقه افکن نیست

مرتضي سقاییان نژاد در ادامه دیدارها 
و برنامه هاي خود پس از تصدي مسئولیت 
شهرداري قم، به دیدا آیت ا... سید محمود 
هاشمي شاهرودي نایب رئیس مجلس 

خبرگان رهبری رفت و با وي دیدار کرد.
فضایی  در  که  دیدار  این  در  قم  شهردار 
صمیمی برگزار شد به ارائه گزارشی از وضعیت 
کنونی شهر قم و همچنین برنامه ریزي صورت 
گرفته براي اتمام پروژه هاي نیمه تمام پرداخت.

دیدار  این  در  همچنین  سقاییان نژاد 
سیاست هاي شهرداري قم را براي بازپرداخت 

بدهی هاي شهرداري قم تشریح کرد.
زیرساخت های قم برای 

میزبانی از زائران تقویت شود
نایب رئیس مجلس خبرگان رهبري با اشاره به اینکه در شهر قم به دلیل وجود بارگاه 
کریمه اهل بیت)س( شاهد حضور گسترده زائران هستیم بر تأمین زیرساخت هاي مورد نیاز 
زائران در این شهر تأکید کرد. آیت ا... سید محمود هاشمی شاهرودي با اشاره به سوابق دکتر 
سقاییان نژاد در دوران مدیریت شهري در اصفهان گفت: امیدواریم که ایشان در شهر قم نیز 
بتواند منشأ خیر و برکت باشد. وي به وضعیت اجراي پروژه منوریل قم اشاره کرد و افزود: براي 
اجراي این پروژه از محل بیت المال هزینه شده است و باید زمینه لازم براي به اتمام رسیدن 
این پروژه مهیا شود. نائب رئیس مجلس خبرگان رهبري با اشاره به اینکه بلاتکلیف ماندن این 
پروژه موجب هدررفت بیت المال می شود خاطرنشان کرد: باید براي راه اندازي بخش نخست 

این پروژه همت لازم را داشته باشید تا این پروژه مورد استفاده مردم و زائران قرار گیرد.
وي در ادامه با اشاره به اینکه شهر قم به دلیل وجود بارگاه ملکوتی کریمه اهل بیت)س( 
میزبان خیل عظیمی از زائران داخلی و خارجی است تصریح کرد: باید از ظرفیت هاي متعدد 
این شهر با برنامه ریزي صحیح استفاده مطلوب داشت و در راستاي استقبال از زائران نیز 

زیرساخت هاي لازم در این شهر فراهم شود.
هاشمی شاهرودي با اشاره به اجراي پروژه فرودگاه قم، راه اندازي این فرودگاه را به دلیل 

اقبال گسترده زائران خارجی براي حضور در استان قم ضروري دانست.
وي با اشاره به جایگاه شهر قم تصریح کرد: شهر قم به دلیل وجود حرم حضرت 
معصومه)س( پایگاه انقلاب و مرکز حوزه  هاي علمیه شده است و باید از این فرصت استفاده 

کرد و در این شهر به اجراي کارهاي زیرساختی اهتمام داشت.

بدهی 1500 میلیارد تومانی شهرداری قم
مرتضی سقاییان نژاد نیز در این دیدار طی 
سخنانی با اشاره به بدهی هزار و 500 میلیارد 
اجراي  خصوص  در  قم  شهرداري  تومانی 
پروژه هاي شهري اظهار کرد: بخش اعظمی از 
این بدهی مربوط به دو پروژه بزرگ بلوار پیامبر 

اعظم)ص( و فاز 5 بلوار عمار یاسر است.
بلوار  پروژه  در خصوص  کرد:  اظهار  وي 
پیامبر اعظم)ص( شهرداري قم 762 میلیارد 
بانکی دارد و میزان بدهی در  تومان بدهی 
فاز 5 بلوار عماریاسر نیز 240 میلیارد تومان 
است. شهردار قم با اشاره به اینکه میزان بدهی 
شهرداري به بانک شهر 250 میلیارد تومان 
است گفت: طی نشستی با مسئولان بانک 
شهر قرار بر این شده است که از طریق تهاتر این بدهی پرداخت شود و از طریق دکتر 
لاریجانی رایزنی هایی با رؤساي بانک هاي ملی و تجارت نیز خواهیم داشت.وي با اشاره به 
اینکه باید دولت در این زمینه شهرداري قم را حمایت کند اظهار کرد: انتظار داریم که سود 
این بدهی ها از سوي دولت بخشیده شده و ما نیز براي بازپرداخت اصل بدهی برنامه ریزي هاي 

لازم را خواهیم داشت.
سقاییان نژاد با اشاره به اینکه نمی توان به دلیل دیدگاه آیینی و تمدنی به بلوار پیامبر 
اعظم)ص(، رویکرد اقتصادي و درآمدزایی داشته باشیم اضافه کرد: اگر بخواهیم رویکرد 
تمدنی در این بلوار حفظ شود نیازمند حمایت دولت هستیم.وي با اشاره به مشکلات زیست 
محیطی شهر قم به ویژه در بخش ورودي هاي شهر گفت: اگر به ورودي هاي شهر قم توجه 
نداشته باشیم در سال هاي آینده هجوم ریزگردها شرایط نامطلوبی را در این شهر رقم خواهند 
زد.شهردار قم به برکات سفر مقام معظم رهبري به استان قم اشاره کرد و افزود: از محل 
اعتبارات این سفر 50 میلیارد تومان در سال جاري به شهرداري اختصاص یافته که این اعتبار 

را در بخش احداث بوستان ها و مباحث زیست محیطی هزینه خواهیم کرد.
وي در خصوص اجراي پروژه منوریل نیز گفت: فاز نخست این پروژه براي اینکه به مرحله 

بهره برداري برسد به 200 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.
وي به اجراي پروژه مترو قم اشاره کرد و افزود: اعتباري بالغ بر 330 میلیارد تومان از محل 
فروش اوراق مشارکت براي این پروژه تأمین شده است و با این اعتبار 4.5 تا 6 کیلومتر از این 

پروژه به مرحله بهره برداري می رسد.

در نشست تخصصي شهرداري قم و شرکت توزیع نیروي برق استان قم مقرر 
شد تا کارگروه تخصصي براي پیشبرد همکاري هاي في ما بین تشکیل شود.

سرپرست معاونت شهرسازي و امور زیربنایی شهرداري قم در این جلسه به عنوان 
نماینده شهرداري با بیان اینکه تعامل میان دستگاه ها از ضرورت هاي توسعه شهر است گفت: 
شهرداري و شرکت توزیع برق مواضع مشترکی دارند که نیاز به همکاري و تعامل بیشتر بین 

این دو سازمان وجود دارد.
غلامرضا جانقربان با اشاره به مواردي که رفع آن ها نیازمند تعامل بیشتر میان دو دستگاه 
است افزود: روشنایی تونل ها، پل ها و تقاطع ها؛ تأمین کنتورهاي برق و جابجایی تاسیسات 
مورد نیاز از جمله موارد نیاز به همکاري بیشتر میان طرفین می باشد. سرپرست معاونت 
شهرسازي و امور زیر بنایی شهرداري قم با اشاره به لزوم ایمن سازي تأسیسات برقی در 
بوستان هاي سطح شهر بیان داشت: در جهت رفع نواقص و ایمن سازي پارک  ها، براي هر 
منطقه برنامه اي طراحی شده است. غلامرضا جانقربان با تأکید بر شلوغی بوستان ها در شب 
با توجه به قرار داشتن در فصل تابستان و نیاز به تأمین روشنایی بوستان ها گفت: در جهت 

ایمن سازي بوستان ها طبق برنامه تدوین شده بالغ بر 40 میلیارد ریال هزینه برآورد شده است.
جانقربان تصریح کرد: یکی از راهکارهایی که براي جلوگیري از بروز حوادث برق گرفتگی 
در نظر گرفته شده کاهش ولتاژ از 220 به 24 ولت می باشد که این طرح به صورت پایلوت 

در چند بوستان اجرا شده است.
مدیرعامل سازمان زیباسازي و احیاي بافت فرسوده شهرداري قم نیز در این نشست 
گفت: قم شهري مناسبتی است و در بحث تبلیغات مناسبتی در اکثر روزهاي سال نیازمند 
به اطلاع رسانی و تبلیغات می باشیم که نیاز است از پایه هاي مشترک براي تبلیغات شهري 

استفاده شود و این تعامل بیشتر شرکت توزیع نیروي برق استان قم را می طلبد.
مهدي آهنین پنجه مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان قم ضمن ابراز خرسندي 
و آمادگی افزایش تعاملات با شهرداري قم بیان داشت: شرکت توزیع برق استان قم این 
آمادگی را دارد که جابجایی تاسیسات در تعداد کم را به عهده بگیرد. در این جلسه مقرر 
شد کارگروهایی براي تعیین تکلیف مباحث مالی و استفاده از سازه هاي اداره برق در تزئینات 

شهري تشکیل و زمینه هاي مورد بحث را بررسی نمایند.

سقائیان نژاد در دیدار با آیت ا... هاشمی شاهرودی تشریح کرد

سیاست شهرداری قم برای بازپرداخت بدهی ها

سرپرست معاونت شهرسازي و امور زیربنایي شهرداري قم تاکید کرد:

لزوم ایمن سازي تأسیسات برقي در بوستان هاي سطح شهر

سرمقاله
هنر دیپلماسی واقع گرا 

در توافق وین
توافق وین را باید در مقایسه با دیگر گزینه های ممکن 
قضاوت کرد. این توافق انتخابی میان بد و بدتر بود؛ آنهم 
دارای  کننده  مذاکره  از طرف های  هیچ یک  که  در حالی 

موقعیتی نبود که بخواهد منطق "همه" یا "هیچ" را دنبال کند. انتخاب هرگزینه دیگر 
می توانست وضع به مراتب مخاطره آمیزی را سبب شود که از توان کنترل همه طرف ها 
خارج باشد. از این رو هر دو سوی جبهه گفت و گو کنندگان با شناخت دقیق اهداف یکدیگر 
و گذر از مذاکراتی سخت و کشدار به توافقی تن دادند که ضمن کسب رضایت نسبی 
طرف ها نتوان معدل نهایی بده بستان امتیازها را به طور مطلق به نفع این یا آن تعیین کرد. 
به عبارت دیگر اگرچه در توافق وین شاهد رد و بدل شدن امتیاز ها بودیم ولی هیچ کدام نه 

بازنده شد و نه برنده مطلق.
اکنون نه تنها گروه 1+5 می تواند خود را به دلیل حاصل جمع امتیازهایش در پایان 
مذاکرات برنده به حساب آورد بلکه ایران نیز به همین میزان قادر است مدعی پیروزی در 
انتخاب گزینه توافق باشد . به عبارت دیگر مذاکره کنندگان با دریافت واقعی از فاصله خود با 
موقعیت ایده ال  و نیز خطرات و تهدیدهای ناشی از بهینه خواهی مطلق،  توافق را فرصتی 
برای تعقیب اهداف بلند مدتشان تعریف کرده و با شناخت از ظرفیت های موجود به وضعی 
تن دادند که در نظر آنان موقعیت های مطلوب  را ایجاد خواهد کرد. بنابراین در توافق وین 
شاهد مدلی از دیپلماسی واقع گرا هستیم که طرف های گفت وگو کننده با لحاظ اهداف 
متعارض یکدیگر، به جای اصرار در کسب جایگاه برتر و مطلق،  به توافق "رضایت بخش" 
بسنده کرده و آن را به فرصتی برای ایجاد راه حل های پایدار در خدمت به حل و فصل 

اختلاف ها تبدیل کردند.
بنابراین اگر توافق وین را محصول واقع گرایی دیپلماتیک همه طرف های مذاکرات 
هسته ای قلمداد کنیم که هریک با دست کشیدن از انتخاب میان گزینه محال "خوب و 
بد" به راه حل "توافق رضایت بخش" از درون وضعیت انتخابی میان "بد و بدتر" تن داده اند، 

آنگاه لازم است از این فرصت ایجاد شده برای موقعیت بهینه بهره برد.
هریک از طرف های غربی به اضافه روسیه و چین با تعیین اهداف خود، برنامه معلومی را 

برای بهره مندی از فرصت کنونی در عرصه های سیاسی و اقتصادی دنبال می کنند.
ایران نیز می تواند از زمان طلایی کنونی در فرایند بازسازی روابط خود با جامعه جهانی 
بهره برده و به جبران امتیازهایی همت کند که در توافق وین مجبور به واگذاری آنها شده 

است.
افزایش منزلت منطقه ای و حفظ قدرت بنیادین کشور، حداقل دستاوردی است که 

ایران را از هم اکنون مستعد کسب موقعیت برتر در منطقه و جامعه جهانی کرده است.
موقعیت سازی ایران در دو سطح داخلی و خارجی ممکن است؛ نخست، منطقی 
کردن مطالبات داخلی حاصل از گشایش اقتصادی و بازگشت سرمایه های بلوکه شده 
ایران در خارج از کشور. دوم؛ اصلاح مدیریت های اقتصادی به ویژه در بخش های مربوط 
به زیر ساخت های صنعتی و سرمایه گذاری. سوم، تلاش برای همسو سازی دیدگاه های 
متعارض نسبت به توافق وین. چهارم، گشایش های تازه در فضای عمومی کشور به گونه ای 
که همه اقشار خود را منتفع از فرصت جدید در کلیه سطوح سیاسی، فرهنگی و اقتصادی 

بدانند.
اما در سطح خارجی لازم است تهران برای خنثی سازی مخالفان توافق، اولویت هایی 
را در سیاست  های راهبردی خود قائل شود؛ نخست، ترمیم روابط منطقه ای به ویژه 
خنثی سازی تلاش های ایذایی برای تخریب چهره ایران به عنوان یک تهدید. دوم، توجه 
خاص به بازیگران استراتژیک منطقه از جمله ترکیه و عربستان سعودی و رفع هرگونه 
ابهام تخریبی درباره موقعیت تازه ایران نزد همسایگانش. سوم، تقویت تعاملات سیاسی و 
اقتصادی با قدرت های جهانی و بهره گیری واقعی از گسل هایی که میان قدرت های جهانی 
وجود دارد. چهارم، تلاش برای منزوی کردن مخالفانی که همین حالا نیز منفعلانه علیه 

توافق این سو و آنسوی جامعه بین الملل در حال رایزنی هستند.
توافق وین انتخابی ایده ال نیست اما فرصتی است که موقعیت های کم بدیل را در درون 
خود دارد. هنر دیپلماسی انتخاب میان خوب و بد نیست بلکه انتخاب میان بدتر و بدتر در 

وضعیت اضطرار است. باید از فرصتی که ایجاد می شود موقعیت بهینه ساخت.

جلال خوش چهره



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,865,000یک مثقال طلا

892,240یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,700,000سکه بهار آزاد ی

8,730,000سکه امامی

4,750,000نیم سکه

2,620,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20636,700,000 تیپ 5

 206SD37,110,000وی 8

GLX 405 30,750,000پژو 

SLX 405 31,000,000پژو 

ELX 40,900,000پژو پارس 

 38,200,000پژو پارس سال

E2 90 44,000,000تند ر 

LX 32,200,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,400,000سمند 

LX EF7 31,400,000سمند 

ELX 36,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

دبیر انجمن صنایع لبنی:

افزایش قیمت لبنیات غیرقانونی است
در حالی که برخی صنایع لبنی طی هفته های اخیر بدون داشتن مجوز قانونی 
اقدام به افزایش قیمت برخی محصولات و فرآورده های لبنی خود کرده اند، دبیر 
انجمـن صفنی صنایع لبنی این اقدام آنها را غیرقانونی و به زیان شـرکت های 

افزایش دهنده قیمت دانست.
طی هفته های اخیر برخی از برندهای مطرح صنایع لبنی قیمت برخی از محصولات و 
فرآورده های لبنی خود از جمله شیر، ماست، خامه و غیره را افزایش دادند که البته هیچ 

مجوزی از سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان یا ستاد تنظیم بازار ندارند.
ــا در حالی صورت گرفته که رضا  ــن افزایش قیمت لبنیات از سوی برخی کارخانه ه  ای
باکری - دبیر انجمن صفنی صنایع لبنی - تصریح کرد که این افزایش قیمت در صورتی که 
آنها مجوزی نداشته باشند، غیرقانونی است و در شرایطی که قدرت خرید مردم کاهش یافته 

می تواند به زیان شرکت های لبنی افزایش دهنده قیمت تمام شود.
 وی به ایسنا گفت:  براساس گزارش بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، طی چهار سال 
گذشته قدرت خرید مردم حدود سه درصد کاهش یافته و میزان فروش محصولات لبنی در 
همین بازه زمانی حدود 17 درصد تعیین شده است. براین اساس افزایش قیمت لبنیات به 
صلاح نیست و با توجه به این که مجوزی برای آن صادر نشده است، غیرقانونی تلقی می شود. 
مگر این که شرکت های تولید کننده محصولات لبنی از قبل مجوز افزایش قیمت دریافت 

کرده باشند و محصول خود را گران نکرده باشند.

گزارش/ زینب آخوندی

مردم قم روزانه شاهد قطع درخت یا نابودی فضاهای سبز کوچک و بزرگ به بهانه 
اجرای پروژه های مختلف در سطح شهر هستند. 

راه رفتن این روزها روی بسیاری از خیابان های اصلی شهر قم مانند صفائیه، زنبیل آباد، امام 
خمینی)ره( و... راحت تر از گذشته شده است. نهضت پیاده رو سازی که سه سال گذشته در 
شهرداری قم پیگیری شده و دارد کم کم راه خود را به گستره وسیع تری از معابر باز می کند، 

شروعی است برای احترام به عابر پیاده در شهر.
این کار بزرگ البته مانند بسیاری دیگر از اقدامات اثرگذار بدون نقص نیست. اگر نگاهی به 
خیابان هایی که نهضت پیاده روسازی در آنها شکل گرفته بیندازید احتمالا متوجه تفاوت هایی 

در وجود باغچه ها یا  اندازه آنها خواهید شد.
علی صفایی صاحب مغازه ای در یکی از خیابان های اصلی شهر است. او هم به این تفاوت 

دقت کرده است.
صفایی می گوید مغازه های تابلودار و آنهایی که حاضرند برای دید بهتر و جذب مشتری بیشتر 

هزینه های کلان صرف کنند، با هر ابزاری توانسته اند درختان مقابل مغازه را برداشته و حتی 
باغچه را به طور کلی حذف کنند.

 رضا حیدری یکی از کسبه شهر قم است که تازه پیاده روهای آن کامل شده است. او مسطح 
کردن پیاده رو و امکان تردد آسان برای معلولان و سالمندان را از بهترین اقدامات شهرداری 

می داند اما معتقد است در اجرای این طرح شرایط برای همه یکسان نبوده است.
او می گوید پاساژ ها، مغازه های تابلودار و بانک ها طوری با پیمانکاران تعامل کرده اند که باغچه و 

درختان را از پیاده رو حذف کرده اند اما دیگران از چنین امکانی برخوردار نبوده اند.
شهروندان قطع درخت را اطلاع دهند

علیرضا اقبالیان، سرپرست شهرداری منطقه هفت که یکی از مناطق فعال در زمینه نهضت 
پیاده روسازی است، نسبت به این تفاوت رویه اظهار بی اطلاعی می کند.

وی می گوید اگر شهروندان موردی را سراغ داشته باشند که صاحب بنگاه با رایزنی با پیمانکار 
باغچه را حذف و درختی را قطع کرده باشند، می توانند آن را به شهرداری اطلاع دهند و 

شهرداری بررسی های لازم را انجام خواهد داد.
 به گفته اقبالیان شهرداری های مناطق پروژه های پیاده روسازی را بر اساس فایل هایی که از 
سوی معاونت شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری طراحی می شود اجرا می کند و طبق روال 

نباید تفاوتی در میان واحدهای تجاری در این موضوع وجود داشته باشد.
باغچه حتما باید حفظ شود

سرپرست شهرداری منطقه هفت قم با اشاره به الزاماتی مانند حفظ تأسیسات در این پروژه ها 
ابراز داشت: در زمینه فضای سبز هم قوانینی داریم. مثلا اینکه باغچه حتما باید حفظ شود و اگر 

جایی کمبود آن حس می شود پیمانکار باید باغچه را اضافه کند.
وی افزود: گاهی برخی واحدها مانند بانک ها نیاز به تأمین پارکینگ برای موتورسیکلت ها 
دارند که این موضوع ممکن است موجب حذف باغچه شود. گاهی هم راه دسترسی برای آن 

واحد صنفی در نظر گرفته شده که با این باغچه ها تداخل دارد. 
به گفته اقبالیان منطقه هفت شهرداری قم امسال 800 میلیون تومان برای پیاده روسازی در 
خیابان هدف، انقلاب، لواسانی و... هزینه می کند اما بعید نیست توافقات پیمانکاران و صاحبان 
تابلوهای بزرگ و واحدهای پرمشتری در این منطقه و دیگر مناطق شهر قم مقداری این مبالغ 

را جابه جا کند.
همه ما در روزگاری زندگی می کنیم که نفس کشیدن گاهی مشکل ترین کار ممکن است. 
روزگاری که شاید 10 سال پیش تصورش هم برای هر کدام از ما ممکن نبود. تخریب یازده 
هزار و پانصد هکتار باغ و قطع میلیون ها درخت سبز در 40 سال گذشته از مهم ترین عوامل 

این بدبختی بزرگ است. 
موضوعی که امروز هم با حذف درختان و لکه های بزرگ و کوچک سبز در شهر به هر بهانه ای 

ادامه دارد و گویا توقفش کار هیچ کس نیست.

فضای سبز قربانی اجرای پروژه های عمرانی؛ 

باغچه هایی که غیب می شوند

جزئیات درآمد-هزینه خانوار ایرانی؛

 هزینه ها، درآمد را کنار زد

 بانک مرکزی در گزارشی درآمد سالانه یک خانوار ایرانی در سال 93 را 31 
میلیون و 393هزار تومان و هزینه آنها را 32میلیون و 876هزار تومان اعلام کرد. 
براساس گزارش خلاصه ای از نتایج بررسی بودجه خانوار در مناطق شهری ایران در سال 
93 که بانک مرکزی منتشر کرده است، بودجه خانوارهای ایرانی کفاف هزینه ها را نمی 
داد. آمارگیری از هزینه و درآمد خانوارهای شهری ایران در سال 1393 با مراجعه به حدود 
دوازده هزار و هفتصد خانوار نمونه توسط بانک مرکزی انجام گرفته و نشان می دهد که در 
سال گذشته هزینه سالانه یک خانوار ایرانی 32میلیون و 876 هزار تومان و درآمد سالانه 

همان خانوار 31میلیون و 393هزار تومان بوده است.
متوسط تعداد افراد خانوار

در سال مورد بررسی متوسط تعداد افراد خانوار 3.44 نفر بود که نسبت به سال قبل 
کاهش داشته است. از کل تعداد خانوارها، خانوارهای چهارنفری با 30.1 درصد بیشترین و 

خانوارهای ده نفر و بیشتر با 0.1 درصد کمترین سهم را به خود اختصاص داده اند.
هزینه ناخالص 

براساس نتایج این بررسی متوسط هزینه ناخالص سالانه یک خانوار حدود 328760هزار 
ریال )ماهانه حدود 27397هزار ریال( بوده است. هزینه مزبور که شامل ارزش اجاره خانه 

شخصی نیز می باشد، نسبت به سال 1392 معادل 15.6 درصد افزایش داشته است.
از کل هزینه های ناخالص خانوار به ترتیب، 33.4 درصد به هزینه »مسکن، آب، برق و 
گاز و سایر سوخت ها«، 24.6 درصد به هزینه »خوراکی ها و آشامیدنی ها«، 10.4 درصد به 
هزینه »حمل و نقل«، 8.4 درصد به هزینه »کالاها و خدمات متفرقه«، 5.8 درصد به هزینه 
»بهداشت و درمان«، 4.6 درصد به هزینه »پوشاک و کفش«، 4.1 درصد به هزینه »لوازم، 
اثاث و خدمات مورد استفاده در خانه«، 2.3 درصد به هزینه »تفریح و امور فرهنگی«، 2.1 
درصد به هزینه »ارتباطات«، 2.0 درصد به هزینه »رستوران و هتل«، 1.9 درصد به هزینه 

»تحصیل« و 0.4 درصد به هزینه »دخانیات« اختصاص داشته است.
درآمد ناخالص 

متوسط درآمد ناخالص3 سالانه یک خانوار در سال 1393 حدود 313934هزار ریال 
)ماهانه حدود 26161هزار ریال( بوده که نسبت به سال 1392 معادل 13.4 درصد افزایش 
داشته است. 69.7 درصد از کل درآمد ناخالص را درآمد پولی ناخالص و 30.3 درصد را 

درآمد غیرپولی )شامل ارزش اجاره خانه شخصی( تشکیل داده است.
گروه های سنی 

گروه های سنی توزیع افراد خانوارها برحسب گروه های سنی نشان می دهد که در سال 
6ـسال«، 6.8  مورد بررسی، 7.0 درصد از افراد خانوارها »5 سال و کمتر«، 6.3 درصد »10 ـ
1ـ2سال«، 29.9  6ـ1سال«، 20.2 درصد »30 ـ 1ـ1سال«، 7.6 درصد »20 ـ درصد »15 ـ

1ـ3سال« و 22.2 درصد »51 سال و بیشتر« سن داشته اند. درصد »50 ـ
تحصیلات 

توزیع افراد شش ساله و بیشتر خانوارها بر حسب میزان سواد در سال 1393 نشان 
می دهد که 11.2 درصد »بی سواد«، 1.5 درصد قادر به »خواندن و نوشتن«، 21.4 درصد 
دارای »تحصیلات ابتدایی«، 43.4 درصد دارای »تحصیلات راهنمایی و متوسطه« و 22.5 

درصد دارای »تحصیلات دانشگاهی« بوده اند.
اشتغال 

براساس نتایج این بررسی، 23.7 درصد خانوارها »بدون فرد شاغل«، 58.0 درصد دارای 
»یک نفر شاغل«، 15.2 درصد دارای »دونفر شاغل« و 3.1 درصد دارای »سه نفر شاغل 
و بیشتر« بوده اند. در مقایسه با سال 1392 درصد خانوارهای »یک نفر شاغل« افزایش 
و درصد خانوارهای »بدون فرد شاغل«، با »دو نفر شاغل« و با »سه نفر شاغل و بیشتر« 

کاهش داشته است.
مسکن

بررسی نحوه تصرف محل سکونت خانوارها در سال 1393 نشان می دهد که 64.4 درصد 
از خانوارها در مسکن شخصی )مالک نشین(، 25.6 درصد در مسکن اجاری، 0.8 درصد در 
مسکن در برابر خدمت و 9.2 درصد در مسکن رایگان سکونت داشته اند. در مقایسه با سال 
1392، درصد سکونت در مسکن رایگان افزایش، درصد سکونت در مسکن اجاری کاهش 

و درصد سکونت در مسکن شخصی و در برابر خدمت بدون تغییر بوده است.
براساس نتایج مزبور، 3.5 درصد خانوارها از »یک اتاق«، 30.4 درصد در »دو اتاق« و 
47.5 درصد از »سه اتاق«، 14.6 درصد از »4 اتاق«، 2.6 درصد از »پنج اتاق« و 1.4 درصد 

از »شش اتاق و بیشتر« استفاده می نموده اند.
تسهیلات محل سکونت و لوازم زندگی مورد استفاده خانوارها

بررسی تسهیلات محل سکونت خانوارها نشان می دهد که در سال مورد بررسی، 99.5 
درصد خانوارها از آب لوله کشی، 100.0 درصد از برق، 92.8 درصد از گاز شهری، 43.5 
درصد از فاضلاب شهری، 80.8 درصد از تلفن، 28.4 درصد از اینترنت، 98.2 درصد از 
آشپزخانه، 99.5 درصد از حمام، 63.0 درصد از کولر ثابت آبی، 18.5 درصد از کولر گازی، 

8.4 درصد از سیستم حرارت مرکزی5 )شوفاژ( و 40.6 درصد از انباری بهره مند بوده اند.
در سال 1393 از نظر لوازم زندگی، 45.8 درصد خانوارها از اتومبیل شخصی، 17.2 
درصد از موتورسیکلت، 13.7 درصد از دوچرخه، 54.8 درصد از چرخ خیاطی، 26.4 
درصد از رادیوضبط و ضبط صوت، 99.4 درصد از تلویزیون، 51.2 درصد از ویدئو و دستگاه 
پخش لوح فشرده، 48.3 درصد از رایانه )کامپیوتر(، 13.2 درصد از دوربین فیلم برداری، 
46.7 درصد از یخچال، 83.5 درصد از فریزر و یخچال فریزر، 99.5 درصد از اجاق گاز، 
92.8 درصد از جاروبرقی، 85.5 درصد از ماشین لباسشویی و 95.2 درصد از تلفن همراه 

استفاده می نموده اند.

یک میلیون و صدهزار نفر از کل شاغلان کشور 
تنها با هدف سرگرمی و شاید هم یادگیری، رایگان 
کار می کنند که 444 هزارنفر آنان مرد هستند؛ با این 
وجود در یک دوره 5 ساله از شاغلان بدون مزد 803 

هزار نفر کاسته شد. 
با وجود اینکه میلیون ها نفر از وضعیت شغلی و درآمدی 
خود شکایت دارند، برخی نیز هستند که به صورت رایگان 
برای اقوام خود کار می کنند و هیچ پولی نیز بابت آن دریافت 
نمی کنند. کاملا مشخص نیست این دسته از افراد با چه 
هدف و انگیزه ای به فعالیت اقتصادی می پردازند، آیا هدف 
آنها تنها کمک به فامیل است؟ آیا آنها نیاز مالی ندارند؟ آیا 
برای ادامه همکاری رایگان با اقوامشان تعارف می کنند؟ و یا 

اینکه مسائل دیگری در میان است.
 اما با هر انگیزه ای که باشد بیش از یک میلیون و 100 
هزارنفر در بازار کار ایران فعالیت دارند که شاغل محسوب 
اما  هستند؛  اقتصادی  فعالان  جمعیت  جزو  و  می شوند 
درآمدی از اقتصاد کسب نمی کنند. حال ممکن است در 
کنار انگیزه های یادشده برای رواج اشتغال فامیلی و رایگان 
در بازار کار، مسائلی نیز مانند آموزش، یادگیری و جلوگیری 
از هدررفتن وقت به ویژه در مورد جوانان و سرگرمی هم 

مطرح باشد.
 نتایج یک مطالعه 5 ساله از وضعیت بازار کار ایران نشان 
می دهد که تعداد اشتغال فامیلی بدون مزد در دوره زمانی 
1388 تا 1392 نوسان قابل ملاحظه ای داشته و در این 
سال ها آمار شاغلان بدون مزد بین یک میلیون و 139 

هزارنفر تا یک میلیون و 917 هزارنفر در نوسان بوده است.
 1.1 میلیون نفر رایگان کار می کنند 

در عین حال، روند اشتغال فامیلی بدون مزد در این سال 

ها رو به کاهش گذاشته و طی 5 سال از مجموع شاغلان 
بدون مزد کشور 803 هزار و 500 نفر کم شده است. به 
نظر می رسد افزایش هزینه های زندگی و کسری درآمدی 
خانوارها باعث شده تا 803 هزار شاغل بدون مزد فامیلی 
در مدت 5 سال تصمیم بگیرند ادامه همکاری با اقوامشان 
در بازار کار متوقف شود.  بر اساس آمارها، بیشترین تعداد 
شاغلان بدون مزد و فامیلی کشور را زنان تشکیل می دهند 
تا جایی که زنان یک میلیون و 62 هزار نفر از مجموع یک 
میلیون و 917 هزارنفر کارکنان فامیلی سال 88 را تشکیل 
می دادند و در سال 92 نیز تعداد زنان شاغل بدون مزد از 
مجموع یک میلیون و 113 هزار نفر، 669 هزارنفر بوده است.

 به صورت کلی، از مجموع کل شاغلان بدون مزد سال 88 
و افرادی که به صورت رایگان در بازار کار اشتغال داشتند، 
55.4 درصد را زنان تشکیل دادند. این میزان در سال 89 
به 56.7 درصد، در سال 90 به 57.5 درصد، در سال 91 به 
میزان 58.7 درصد و در سال 92 نیز به 60.1 درصد بالغ شد.

 این آمارها نشان می دهند که هر چند از تعداد کل 
شاغلان رایگان در بازار کار کشور کاسته شده، اما همچنان 
درصد زنان از مردان بسیار بیشتر است تا جایی که سهم 
زنان از 55.4 درصد سال 88 به 60.1 درصد در سال 92 

رسیده است.
 اشتغال رایگان چگونه شکل می گیرد؟

 روند رو به کاهش تعداد شاغلان فامیلی بدون مزد در 
فاصله سال های 88 تا 92 به نحوی بوده که تعداد مردان 
شاغل بدون مزد از 854 هزار و 669 نفر در سال 88 به 444 
هزار و 513 نفر در سال 92 کاهش یافته؛ یعنی تقریبا تعداد 
مردانی که به صورت رایگان در بازار کار فعالیت داشته اند 

در فاصله سال های 88 تا 92 به نصف کاهش یافته است.

است  این  مردان  رایگان  اشتغال  درباره  اساسی  نکته   
که این افراد دقیقا با چه انگیزه و هدفی به صورت رایگان 
فعالیت اقتصادی انجام می دهند؟ البته ممکن است برخی 
از این جمعیت چند صد هزارنفری مردان شاغل بدون مزد، 
فرزندانی باشند که برای حمایت از اشتغال پدران و مادرانشان 
در بنگاه ها و یا واحدهای کسب و کار فامیلی مشغول به 

فعالیت به صورت نیمه وقت و حتی تمام وقت باشند.
 با این وجود، کاهش 410 هزار و 156 نفری از مجموع 
مردان شاغل بدون مزد در 5 سال مورد محاسبه نشان دهنده 
تلاش این گروه ها برای چرخش به سمت اشتغال با مزد 
و کسب درآمد است. آنها احتمالا آموزش کافی دیده اند و 
می خواهند برای خودشان فعالیت کنند و یا اینکه دست از 
اشتغال رایگان کشیده و به دنبال کار رسمی با هدف درآمد 
هستند .  کارشناسان بازار کار عقیده دارند اشتغال فامیلی 
رایگان در تمامی کشورها مرسوم است و در بسیاری دیگر 
از بازارهای کار نیز فرزندان به پدران و مادرانشان کمک 
می کنند، زنان مردان را مورد حمایت قرار می دهند و حتی 
از اقوام نزدیک غیر از خانواده اصلی نیز ممکن است گروهی 

برای کمک به فعالیت اقتصادی اقوامشان داوطلب باشند. 
معمولا این روش از اشتغال افراد همانگونه که ذکر شد با 
هدف یادگیری، سپردن مسئولیت های مهم و کلیدی به 
آشنایان مانند واگذاری مسئولیت مالی ،دریافت و پرداخت 
به نزدیکان و مواردی از این دست اتفاق می افتد. درست 
مانند این است که یک سرمایه گذار مالی بخواهد مسئولیت 
کارهای مالی خود را به فرزندان خود واگذار کند؛ در عین 
حال که شاید نیروهای غیرفامیلی فراوانی را نیز تحت پوشش 
خود داشته باشد؛ بنابراین در چنین بستری اشتغال فامیلی 

رایگان ممکن است شکل بگیرد.

روند تغییرات معوقات بانکی که در انتهای سال گذشته بعد از مدتها نزولی شد 
و حتی در فاصله چهار ماه حدود 10 هزار میلیارد تومان کاهش یافته بود، چندان 
پایدار نبود و آخرین آمارها از رشد نزدیک به 5000 میلیارد تومانی این معوقات 

خبر می دهد.
 رییس کل بانک مرکزی در آخرین اظهارات خود میزان معوقات بانکی را 90 هزار میلیارد 
تومان اعلام کرد. رقمی که درمقایسه با آمار انتهایی سال گذشته بیانگر اضافه شدن طلب 

معوق شده بانکهاست. 
معوقات بانکی طی سال های گذشته همواره روند رو به رشدی را پشت سر گذاشت و تا 
مرز 100 هزار میلیارد تومان هم پیش رفت به طوری که در آمار منتشره بانک مرکزی در 

آبان ماه سال 1393 بیش از 94 هزار میلیارد تومان اعلام شد. 
با این وجود با سیاست های بانک مرکزی و بانکها )از جمله تقسیم بندی بدهکاران بانکی( 
همچنین مشارکت قوه قضائیه شرایط به گونه ای پیش رفت که بعد از مدتها روند صعودی، 
در انتهای سال گذشته آمار معوقات بانکی با کاهش 10 هزار میلیاردی همراه شد و این رقم 
به شبکه بانکی بازگشت. ریزشی که موجب شد تا نسبت مطالبات غیر جاری نیز از بیش از 

14 درصد به حدود 12 درصد کاهش یابد . 
در حالی که رییس کل بانک مرکزی هم کاهش معوقات بانکی را نیازمند بررسی های این 
بانک می دانست، قوه قضائیه از خروج 360 بدهکار بانکی از لیست 575 نفر اول بدهکاران 

خبر داد که این تسویه، خود تاییدی بر کاهش معوقات بود. 
با این حال اعلام اخیر سیف درباره رقم 90 هزار میلیاردی بدهی های معوق بانکی از رشد 
5000 هزار میلیارد تومانی این معوقات نسبت به میزان 85 هزار میلیاردی پایان سال گذشته 
خبر می دهد، که بدون در نظر گرفتن تمامی منابع خارج از دسترس بانکها، در مجموع 
معوقات بانکی و بدهی دولت به بانکها حدود 200 هزار میلیارد تومان از منابع آنها قفل شده و 

به سختی قابل برگشت است. 
رییس کل بانک مرکزی دلایل رشد معوقات در سالهای گذشته را شرایط خاص مثل 
تحریم، نوسانات اقتصادی سال های اخیر و بدهی بالای دولت به شرکت های خصوصی که در 

ازای آن از تسهیلات بانکی استفاده می کنند عنوان می کند.
 اظهارات وی در شرایطی مطرح می شود که در مورد تحریم به نظر می رسد با اجرایی 
شدن توافقات هسته ای و لغو تحریم ها موارد اثر گذار ناشی از آن در افزایش بدهی بانکی به 
ویژه در حوزه مبادلات پولی و ارزی بر طرف شود. در عین حال که نوسانات اقتصادی مدنظر 
رییس کل نیز بنابر تاکیدات وی و سایر مدیران اقتصادی مبنی بر برقراری ثبات در اقتصاد 
، در حال حاضر نباید چالش بزرگی برای افزایش بدهی معوق بانکها باشد. براین اساس این 
بدهی های دولت به بخش های خصوصی است که با رفع مشکل تحریم و بی ثباتی اقتصاد 

عامل فزاینده بدهی های معوق باقی مانده و باید برای آن چاره ای اندیشید. 

سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری با بیان اینکه 
این سازمان به عنوان نهاد حاکمیتی در عرصه هوایی 
و  کرده  بررسی  را  هواپیماهای جدید  واردات  طرح 
کرد:  اظهار  می کند،  نظارت  آنها  فعالیت  به  نسبت 
شرکت هایی که قصد واردات هواپیماهای کوچک را 
دارند می توانند با ارائه پیشنهادات خود فرآیند اجرایی 

آن را آغاز کنند.
 محمد خداکرمی با بیان اینکه سازمان هواپیمایی کشوری 
در  هنر  اصلی ترین  را  عرصه  این  در  اهداف  اولویت بندی 
مدیریت ناوگان هوایی می داند، اظهار کرد: تمامی ایرلاین هایی 
که در ایران فعال هستند می توانند با اولویت بندی این اهداف 
خود نسبت به تغییر در شرایط ناوگان هواپیمایی شان اقدام 
کنند و سازمان نیز به عنوان نهاد حاکمیتی این عرصه نسبت 

به نحوه اجرای این سیاست ها نظارت خواهد کرد. 
وی با اشاره به اهمیت بالای ورود ناوگان هوایی با ظرفیت 
پایین به آسمان ایران، تصریح کرد: با توجه به اینکه تعداد 
زیادی از فرودگاه های ایران در شهرهای کوچک واقع شده اند 
و از این رو ظرفیت مسافران آن بسیار پایین است برای 
استفاده از تمام امکانات موجود در این فرودگاه ها قطعا نیاز 
خواهیم داشتیم که از این هواپیماهای کوچک استفاده کنیم.

 سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری با اشاره به نحوه 
برنامه ریزی برخی از شرکت های هواپیمایی برای به دست 
آوردن بخش هایی از بازار، عنوان کرد:  اینکه هدف اصلی از 
تعیین مسیرهای پروازی چه باشد و کدام گروه به عنوان 
از  برخی  است.  انتخاب شوند بحث مهم  مسافران هدف 
ایرلاین ها ترجیح می دهند مسیرهای هوایی مدت طولانی را 
انتخاب کنند و برخی دیگر نیز اهدافی درون کشوری را دنبال 

کنند.  وی ادامه داد: اینکه ما بتوانیم با استفاده از ظرفیت 
ناوگان مان مسافران شهرهای کوچک را به تهران و یا حداقل 
مراکز استان انتقال دهیم موضوعی بسیار مهم و حیاتی است 
که می توان با استفاده از هواپیماهای کوچک به آن دسترسی 
پیدا کرد.  خداکرمی درباره امکان ارائه تسهیلات از سوی 
سازمان هواپیمایی برای وارد کردن این نوع هواپیماها نیز 
گفت:  سازمان ما با توجه به ساختار و ویژگی هایی که دارد 
در این حوزه به عنوان ناظر و نماد حاکمیت کار می کند اما در 
صورتی که طرح های ارائه شده برای وارد کردن هواپیماهای 
جدید ارائه شود می توان با پیگیری های وزارت راه و شهرسازی 
و مطرح کردن آنها در بازارهای بانکی و مالی کشور نسبت به 
دریافت تسهیلات در این حوزه اقداماتی را صورت داد.  چندی 

قبل وزیر راه و شهرسازی رسما اعلام کرد یکی از اصلی ترین 
راهبردهای ایران در تعیین وضعیت ناوگان هواپیمایی کشور، 
خرید و وارد کردن هواپیماهای کوچک با تعداد مسافران 
پایین است تا به این ترتیب بخش قابل توجهی از ظرفیت 
فراموش شده فرودگاه های کشور بار دیگر احیا شود.  آخوندی 
در سفر خود به کشور فرانسه مذاکره با چند شرکت سازنده 
هواپیماهای با تعداد مسافران پایین را تایید کرد و از روشن 
شدن تکلیف این قراردادها پس از توافق هسته ای خبر داد.  
صنعت هواپیمایی ایران با اجرایی شدن توافق هسته ای حاصل 
شده در وین در ماه های آینده رسما از فهرست تحریم ها خارج 
می شود و این مساله به معنی باز شدن یک بازار 80 میلیارد 
دلاری به روی کشورهای خارجی بخصوص اروپاییان است. 

روایت آماری از شاغلان بدون مزد؛
ماجرای فامیل بازی در بازار کار

معوقات بانکی باز هم صعودی شد

سرپرست سازمان هواپیمایی خبر داد؛

 آخرین خبرها از ورود هواپیماهای کوچک به ایران
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 سرپرست هیئت وزنه برداری قم:

هیئت وزنه برداری و آموزش و پرورش در 
توسعه وزنه برداری قم مشارکت می کنند

 سرپرست هیئت وزنه برداری قم با بیان اینکه از تجربه پیشکسوتان در توسعه 
وزنه برداری قم استفاده می شود گفت: هیئت وزنه برداری و آموزش و پرورش در 

توسعه وزنه برداری قم مشارکت می کنند.
محمدحسین شجاع فرد از تشکیل کمیته استعدادیابی در  هیئت وزنه برداری قم در بخش 
سنین پایه خبرداد و اظهار داشت: علاوه بر تشکیل کمیته استعدادیابی در هیئت وزنه برداری 
استان قم تعاملاتی با کارشناسان ورزشی آموزش و پرورش به انجام رسیده است که در حال 
حاضر به دنبال اجرای کردن این طرح عملیاتی در بخش استعدادیابی هستیم.  وی افزود: 
اهمیت به جنبه های ساختاری و فنی تمام فعالیت های این هیئت ورزشی و تلاش برای 
ــده در تقویم ورزشی هیئت وزنه برداری استان  سازماندهی رسمی تمامی اقدامات ارائه ش
ــی است.  سرپرست  قم، از مهم ترین کارهای در حال پیگیری و اجرا در این هیئت ورزش
هیئت وزنه برداری استان قم گفت:  تمامی خط مشی های کادر اجرایی هیئت وزنه برداری 
قم حول بهره گیری از 3 فاکتور تجربه، تکنولوژی و تجهیزات موجود برای افزایش کارآیی 
ــده به ویژه در بخش تجربه بیان داشت:  ــجاع فرد در مورد سه شاخص مطرح ش است.  ش
تمهیداتی اندیشیده شده تا از طریق مشارکت پیشکسوتان و بهره گیری از تجربیات این 
خبرگان ورزشی، در نظارت بیشتر بر عملکرد ورزشکاران  بهره مند شویم.  وی عنوان کرد: 
ــزی کرده ایم و در حال طراحی  ــاخص تکنولوژی را در بخش آموزش برنامه ری ورود به ش
برنامه آموزشی زمانبندی شده با همکاری و بهره گیری از اساتید و کارشناسان موجود در 
سطح استان قم هستیم تا برنامه های آموزشی مربیگری را به اجرا بگذاریم.  سرپرست هیئت 
وزنه برداری استان قم تصریح کرد: در بخش تجهیزات موجود هیئت وزنه برداری، بهره گیری 
ــی در جهت توسعه عملکرد و  از ظرفیت های موجود در ورزش قم و توسعه مراکز آموزش
توسعه قهرمانی از عمده ترین سیاست ها و خط مشی های هیئت وزنه برداری استان قم است.

مدیرعامل باشگاه یاسین پیشروی قم:

یاسین پیشرو در نیم فصل لیگ برتر فوتسال 
تقویت می شود 

مدیرعامل باشگاه یاسین پیشروی قم با بیان اینکه دیدگاه باشگاه یاسین پیشرو 
بلندتر از نتیجه گرا بودن است گفت: یاسین پیشرو در نیم فصل لیگ برتر فوتسال 

تقویت می شود.
علی رحمانی  اظهار داشت: باشگاه یاسین پیشرو پیش از هر چیز دغدغه توسعه ورزش و 
حمایت از قهرمانان را دارد و عرق و توجه به اعتلای نام قم برای این تیم، یکی از اولویت ها 
است. وی افزود: دیدگاه باشگاه یاسین پیشرو بسیار بلندتر از نتیجه گرا بودن است و تنها 
به دنبال کسب نتیجه و قهرمانی نیستیم بلکه اهداف بالاتری داریم و شخصیت تیم های 
ــئله است. مدیرعامل باشگاه  ــی برای ما مهم ترین مس ــته ورزش یاسین پیشرو در هر رش
یاسین پیشروی قم گفت: بازیکنان تیم فوتسال یاسین پیشرو در برابر تیم تاسیسات دریایی 
با وجود اینکه بازنده شدند اما تیمی باشخصیت نشان دادند و این برای ما از هر چیز دیگری 
مهم تر است و امیدواریم نتایج خوب تیم هم در آینده از راه برسد.رحمانی بیان کرد: یاسین 
پیشرو در نیم فصل لیگ برتر فوتسال تقویت می شود و ما این آمادگی را داریم که بازیکنانی 
که مد نظر کادر فنی هستند برای حضور در نیم فصل دوم جذب کنیم و برنامه هایی برای 
بازگرداندن بازیکنان بومی فوتسال قم در آینده داریم.  وی درباره حضور یاسین پیشرو در 
ــوان کرد: واقعیت این است که اگر تکواندوی قم ظرفیت کافی را برای حضور  تکواندو عن
ــته نمی شدیم اما  ــت وارد عرصه این رش در سطح اول و لیگ برتر تکواندوی کشور نداش
خوشبختانه در حال حاضر با ترکیبی از تکواندوکاران ملی پوش و نفرات بومی به همراه کادر 

فنی باتجربه، تیم قدرتمندی را مهیا کرده ایم.

 نایب رئیس هیئت والیبال قم خبر داد ؛
4 شکست متوالی والیبالیست های قم

 در مسابقات نوجوانان کشور 
 نایب رئیـس هیئت والیبال قم از 4 شکسـت متوالی والیبالیسـت های قم در 

مسابقات قهرمانی نوجوانان کشور خبر داد.
نسرین رامین اظهار داشت: تیم والیبال نوجوانان استان قم که در مسابقات لیگ نوجوانان 
کشور شرکت کرده است متحمل 4 شکست پی درپی شد و شانسی برای صعود به مرحله 
دوم ندارد. وی افزود: تیم والیبال نوجوانان پسران قم مسابقات خود در لیگ نوجوانان کشور را 
که به صورت متمرکز برگزار می شود آغاز کرد اما حضور خوبی در این مسابقات نداشت و در 
هر 4 مسابقه آغازین خود در این مسابقات شکست خورد. نایب رئیس هیئت والیبال قم گفت: 
تیم والیبال استان قم در این مسابقات که در اراک برگزار می شود در نخستین گام به دیدار 
تیم خراسان رضوی رفت و با نتیجه 3 بر یک مغلوب این تیم شد تا مسابقات را با شکست 
آغاز کند. رامین بیان کرد: دومین دیدار نماینده والیبال قم برابر تیم والیبال استان اردبیل 
برگزار شد که این مسابقه نیز نتیجه مشابهی در بر داشت و والیبالیست های قمی 3 بر یک 
مغلوب اردبیل شدند. وی عنوان کرد: تیم والیبال نوجوانان قم در سومین مسابقه برای جبران 
مافات به دیدار تیم والیبال استان البرز رفت و در روزی که می توانست برنده میدان باشد 3 
بر 2 مغلوب شد تا سومین شکست را تجربه کند اما به نخستین امتیاز خود دست پیدا کند. 
نایب رئیس هیئت والیبال قم تصریح کرد: والیبالیست های قم در چهارمین مسابقه خود با 
حساب 3 بر یک مغلوب فارس شدند تا شانسی برای حضور در مرحله بعدی این دوره از 
مسابقات نداشته باشند البته این مسابقات ادامه دارد و نماینده قم در مسابقه پنجم خود برابر 
مرکزی به میدان می رود. رامین خاطرنشان کرد: تیم والیبال قم در گروه اول این مسابقات با 
تیم های خراسان رضوی، اردبیل الف، فارس، چهار محال و بختیاری الف، سمنان، کردستان، 

اصفهان، زنجان و البرز همگروه است.

رئیس هیئت دوچرخه سواری قم:

بانوان دوچرخه سوار قمی
 در لیگ کوهستان کشور رکاب می زنند

رئیس هیئت دوچرخه سواری قم با بیان این که مردان دوچرخه سوار قمی در دو 
بخش دانهیل و کراس کانتری در مسابقات قهرمانی کشور حاضر می شوند گفت: 

بانوان دوچرخه سوار قم در لیگ کوهستان کشور رکاب می زنند.
محمدکاظم حججی اظهار داشت: مسابقات مرحله سوم لیگ کراس کانتری کوهستان 
ــود و بانوان رکابزن قم نیز در این مرحله  بانوان کشور از هفتم مرداد در گرگان آغاز می ش
از مسابقات حاضر هستند.وی افزود: تیم های دوچرخه سواری قم در دو رده سنی جوانان و 
بزرگسالان در این مسابقات حاضر هستند در حالی که پیش از این محبوبه اوحدی در مرحله 
این مسابقات در لاهیجان، مقام دوم انفرادی را به دست آورد.رئیس هیئت دوچرخه سواری قم 
گفت: سارا هوشمند، سمیرا رستمی و سمیرا واعظی در ترکیب تیم بانوان بزرگسال قم در این 
رقابت ها حاضر هستند و محبوبه اوحدی تنها رکابزن قم در رده سنی جوانان در این دوره از 
مسابقات است.حججی بیان کرد: مسابقات مرحله سوم لیگ کراس کانتری مردان کشور نیز 
طی روزهای هشتم و نهم مردادماه در لاهیجان برگزار می شود و تیم جوانان قم که در مراحل 
اول و دوم این رقابت موفق به کسب عنوان سوم تیمی شده بود به دنبال ارتقای جایگاه خود 
است.وی عنوان کرد: دوچرخه سواران قمی در بخش دانهیل نیز مسابقات خود را در رده های 
سنی جوانان و بزرگسالان در این مسابقات برگزار می کنند در حالی که تیم کراس کانتری 
با نام هم رکابان قم و تیم دانهیل با نام هیئت دوچرخه سواری قم در این مسابقات حاضر 
هستند.رئیس هیئت دوچرخه سواری قم تصریح کرد: در مرحله پیشین مسابقات دانهیل 
جوانان کشور، محمد جاویدبخت از قم موفق به کسب مقام سوم و مدال برنز این مسابقات در 

میان تیم های مجهز و قدرتمند کشور شد.

مهدی تاج مطرح کرد:

دخالتی در انتخاب  برترین ها نداشتیم

علی کریمی:
 پرسپولیس بازیکنان کلیدی جذب کرده و امیدوارم سال گذشته را جبران کند

ایران  فوتبال  لیگ  سازمان  رئیس   
می گوید هیچ دخل و تصرفی در انتخاب 
ایران  فوتبال  برتر  لیگ  برترین های 

صورت نگرفته است.
 مهدی تاج درباره انتقادها به برگزاری مراسم 
انتخاب بهترین های چهاردهمین دوره لیگ 
برتر و اینکه گفته می شود در این انتخاب ها 
دخل و تصرف شده، ضمن بیان مطلب فوق 
اظهار کرد: مهمترین ویژگی برگزاری مراسم 
قرعه کشی و مراسم برترینها این بود که به 
یک  شده ایم.  نزدیک  جهانی  استانداردهای 
زمانی قرعه کشی لیگ در مجموعه فدراسیون 
و در لیوان برگزار می شد ولی ما طی 10 روز 
دو مراسم سنگین برگزار کردیم. در برگزاری 
ولی در  نبود  انتقادی  چنین مراسمی هیچ 

انتخابها صحبت هایی مطرح شد. 
که  گفتم  مراسم  ابتدای  خودم  افزود:  وی 
ممکن  و  دارد  به سلیقه  بستگی  انتخاب ها 
است بعضی از گزینه ها با سلیقه همه افراد جور 
نباشد. ما از مربیان، مدیران، روسای هیات ها 
و کارشناسان فوتبال و بر اساس رسم فیفا 
استعلام گرفتیم. برای همین انتخاب ها دقیقا 

بر اساس آرا بود و هیچ دخل و تصرفی در آن 
صورت نگرفت.

 رئیس سازمان لیگ در ادامه خاطرنشان کرد: 
انتخاب برترین داور بود که  فقط در بخش 
کارشناسان سه داور معروف را انتخاب کردند 
ولی اصفهانیان رئیس کمیته داوران گفت باید 
انتخاب داوران بر اساس امتیازبندی آنها باشد. 
به این ترتیب اجازه بدهید در این باره اظهار نظر 

نکنیم زیرا این تصمیم کمیته داوران بوده است.
 وی درباره اینکه چرا باید نام علیرضا فغانی که 
امسال فینال جام ملتهای آسیا را سوت زده از 
فهرست بهترین داور ایران خط بخورد؟، تاکید 
کرد: همانطور که گفتم این تصمیم کمیته 
داوران بوده است و ما پاسخگو نیستیم. البته 
علیرضا فغانی گفته بود مرا به مراسم دعوت 
نکردند که باید بگویم ما هیچ داوری را به جز 

سه گزینه انتخابی کمیته داوران به مراسم 
دعوت نکردیم.

داد:  ادامه  اینگونه  را  صحبت هایش  تاج   
همیشه  داوران  بحث  در  می دانید  خودتان 
حرف و حدیثهایی بوده است. من خودم در 
داوری مسئولیت داشتم و می دانم. برای همین 

نمی خواهم وارد این قضایا شوم. 
وی درباره دلایل عدم انتشار آرای کارشناسان 
تاکید کرد: دوستان این نقد را دارند که چرا آرا 
را منتشر نمی کنیم. شاید این نقیصه برای سال 
بعد برطرف شود و ما نظرات را اعلام کنیم. 
لازمه این کار این است که در فرمی که برای 
کارشناسان می فرستیم ذکر کنیم آرایشان بعد 

از مراسم منتشر خواهد شد.
 رئیس سازمان لیگ همچنین در خصوص 
اینکه  اینکه عدم دعوت داوران به مراسم و 
این موضوع هم نقص مراسم برترینها بود، به 
رادیو ورزش گفت: این حرف درستی است. 
یکی از کاستی های مراسم این بود که باید 
جای بزرگتری بگیریم تا همه داوران و دبیران 
هیات های فوتبالی و سرپرست تیم ها را هم 

دعوت کنیم.

کاپیتان پیشین پرسپولیس معتقد است که این تیم 
را  تیم های دیگر  بازیکنان کلیدی  برای فصل جدید 
جذب کرده است. او همچنین از هواداران خواست که 

از سرخپوشان حمایت کنند.
علی کریمی در خصوص اینکه پیش از آغاز لیگ پانزدهم چه 
نظری در خصوص وضعیت پرسپولیس دارد، اظهار داشت: در 
این خصوص می توان به صورت کلی گفت که پرسپولیس و 
استقلال همیشه مشکلاتی در پیشرفت شان داشته اند اما به 
نظرم در این فصل هر دو تیم بازیکنانی که می خواستند را 
جذب کردند. وی افزود: باید منتظر باشیم تا مسابقات لیگ آغاز 
شود و آن وقت ببینیم عملکردشان چگونه خواهد شد. اکنون 
نمی توان گفت پرسپولیس و استقلال در فصل پیش رو موفق 
می شوند یا ناکام خواهند بود. برای مشخص شدن وضعیت 
پرسپولیس باید منتظر باشیم اما به نظرم این تیم توانست در 
فصل نقل وانتقالات خوب عمل کند. آنها توانستند بازیکنانی که 
فصل گذشته در تیم های شان بازیکن کلیدی بودند را جذب 
کنند. کاپیتان پیشین پرسپولیس درباره اینکه هواداران این 
تیم در فصل گذشته از شرایط تیم شان در نقل وانتقالات راضی 
نبودند، گفت: این مشکلات همیشه بوده است. عدم ثبات 
مدیریتی و تغییر هیئت مدیره مشکلی بوده که همیشه در 
فصل نقل وانتقالات گریبان پرسپولیس را گرفته و این تیم را 
دچار مشکل می کند. این مشکل باعث شده پرسپولیس در 

چند وقت اخیر هیچ وقت شرایط ایده آل نداشته باشد. هواداران 
همیشه پرسپولیس را حمایت کرده اند و امیدوارم بازیکنان هم 
در فصل جدید این مسئله را درک کرده و بابت سال گذشته 
جبران مافات کنند. کریمی ادامه داد: نیاز به گفتن من نیست، 
چون هواداران همیشه و همه جا از تیم شان حمایت کرده اند. 
این فصل هم هواداران پرسپولیس از هفته اول تیم شان را 
حمایت کنند تا به امید خدا شاهد موفقیت این تیم باشیم. 
بازیکن پیشین تیم ملی درباره اینکه در مراسم برترین های 
لیگ چهاردهم از سوی حاضران در سالن به شدت تشویق 

شد، خاطرنشان کرد: مردم همیشه ما را شرمنده خودشان 
می کنند و واقعاً نمی شود به هیچ شکلی زحمات آنها را جبران 
کرد. فقط می توانم برای این مردم آرزوی سلامتی و تندرستی 
داشته باشم. وی درباره مراسم برترین ها و انتقادهایی که به این 
مراسم شد، گفت: مراسم معرفی برترین ها برنامه خوبی بود که 
هر سال انجام می شود اما برگزاری چنین مراسم هایی به نظم 
بیشتری نیاز دارد. مشکلاتی در انجام برگزاری این مراسم بود 
و امیدوارم سال به سال این برنامه ها بهتر انجام شود. بازیکن 
پیشین پرسپولیس در خصوص ارزیابی اش از لیگ چهاردهم 
به تسنیم گفت: فصل قبل لیگ خوبی داشتیم و همین که تا 
لحظه آخر قهرمان مشخص نشده بود، نشان می داد که لیگ مان 
چقدر از حساسیت بالایی برخوردار است و تیم ها تا لحظه پایانی 
می جنگند. امیدوارم لیگ مان سال به سال بهتر شود و شاهد 
شکوفایی تیم های باشگاهی در لیگ داخلی و لیگ قهرمانان 
آسیا باشیم. کریمی درباره اینکه آیا در فوتبال کشورمان اکنون 
فضایی برای معرفی شدن استعدادها و رو شدن پدیده ها وجود 
دارد یا نه، خاطرنشان کرد: بله، فصل قبل دیدیم که بازیکنان 
جدیدی به فوتبال ما معرفی شدند و کار خوبی هم که سازمان 
لیگ انجام داده بود، باشگاه ها را ملزم کرد از بازیکنان جوان 
زیادی در تیم شان استفاده کنند. در مراسم معرفی برترین های 
لیگ چهاردهم نیز دیدیم جوان های خوبی این شانس را داشتند 

که خودشان را معرفی کرده و در جمع بهترین ها قرار بگیرند.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در 

پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001028586 شماره  رأی   -1
1391114430001003092آقای/ خانمزهرا اکبر زاده فرزند علی اکبر3دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 66/66 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11092 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از وراث عباس جهانگیر . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001028577 شماره  رأی   -2
1391114430001003095 آقای/ خانم محمد جواد صفایی قادری فرزند 
حسن 3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان  بمساحت 66/66 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 11092 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

عادی مع الواسطه از وراث عباس جهانگیر .
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001009404  رأی   -3  
فرزند  قمی  زمانی  غلام  خانم   / آقای   1391114430001007116
مسیب3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 184/50 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10455 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001009406 شماره  رأی   -4
1394114430001000179 آقای / خانم کبری غفار زاده بیدگلی فرزند 
رحمت اله  3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 184/50 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10455 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  شماره 139460330001002012  رأی    -5 
1391114430001003790 آقای / خانم سید محسن محسنی نژاد فرزند 
سید حسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 19 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 10347 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001009023  رأی    -6 
1391114430001003359 آقای / خانم جواد خانی فرزند ابوالحسن6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 98/89 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

باقیمانده 11239 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001009288  رأی   -7  
فرزند  محمدی  نور  حسین  خانم   / آقای   1391114430001005224
حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 67/33 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11285/391 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از حورا بیگدلی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001009246  رأی    -8 
1391114430001007532 آقای / خانم مسعود آخوندی فرزند محمد 
رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 11004 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001006425 شماره  رأی   -9
1391114430001007450 آقای / خانم محمد علی صالحی فرزند داود 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 130 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11142 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از مرتضی عمو 

حسینی .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005422   -10 
امین  فرزند  زارعی  اله  همت  خانم   / آقای   1391114430001004171
اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11244 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

حسن طاهری احدی از وراث مهدی طاهری. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001008626  رأی   -11
1391114430001007254 آقای / خانم محمد فروزان فرزند علی اکبر 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 102/59 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 10870 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001006598  رأی   -12
فرزند  جبلی  ملکیان  سرور  خانم   / آقای   1391114430001003825
علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 115/21 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 10467 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001008396 شماره  13-رأی 
1391114430001002283 آقای / خانم اسمعیل احمدی فرزند زمان6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 146/11 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11004 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی 

دادخواه بیدگلی و زهرا آیدی . 
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139360330001036716    -14
1391114430001000450 آقای / خانم رضا روزگرد فرزند علی6دانگ یک 

باب ساختمان بمساحت 116/05 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10453/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی 

رییس ابراهیمی از وراث اسماعیل رییس ابراهیمی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001006421  رأی   -15
1391114430001002636 آقای / خانم رضا طاهری نیک فرزند علی6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 151/26 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11227 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حیدر 

پور فخاران و ابوالفضل غفاریان .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001006536 شماره  16-رأی   
فرزند عظیم  علیرضا عظیمی  / خانم  آقای   1391114430001006690
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 74/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10933/217و10934 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از محمد صابری قمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001006455   -17 
1391114430001007318 آقای / خانم فاطمه نداف نیا فرزند ابوالفضل 
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 169/60 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10625 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001006460   -18 
1391114430001007319 آقای / خانم حسن خوش صحبت خوب فرزند 
حسینعلی3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 169/60 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10625 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001010379 شماره  19-رأی 
1391114430001006992 آقای / خانم جواد پیروی آزاد فرزند حسن 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 340/85 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 1/431/3361 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001008802  رأی   -20
1391114430001007288 آقای / خانم مهدی نوروزی گهر فرزند حجت 
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 170/74 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 10275 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001008803  رأی   -21
1394114430001000206 آقای / خانم میثم نوروزی گهر فرزند حجت 
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 170/74 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10275 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005403   -22 
1391114430001006168 آقای / خانم سید حسن علوی نژاد فرزند سید 
اصغر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 65 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11135/1141 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از وراث میرزا عبداله توسلی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005412   -23 
1391114430001003175 آقای / خانم زهره الماسی فرزند مرتضی 3دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 126 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10420 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از وراث 

مرتضی الماسی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005415   -24 
/ خانم علی رخسار گل فرزند صادق  آقای   1391114430001003177
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 126 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 10420 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

از وراث مرتضی الماسی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001008982   -25 
1391114430001004931 آقای / خانم یوسفعلی نصیری فرزند ابوالفضل 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11010 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

صفی اله محمدی .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001002358   -26 
1391114430001005713 آقای / خانم محسن یوسفی دوست  فرزند 
احمد3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 166/12 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10633 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001002361   -27 
1393114430001000204 آقای / خانم مریم رمضانی نیا فرزند مصطفی 
3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 166/12 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10633 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001001200   -28 
1391114430001003399 آقای / خانم حسن یزدی فرزند سبز علی6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11135/642 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از وراث حسن 

عشوری.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001009309   -29 
1391114430001006822 آقای / خانم محسن ایرانی فرزند حسین6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 96 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11562 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از غلامعلی نظری 

منش احدی از وراث عباس نظر.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001007896   -30 
1391114430001004721 آقای / خانم حسین زمانی قمی فرزند ابوالقاسم 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 63/44 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11190 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

حسین بزرگ قمی.
رأی شماره 139460330001009254 مربوط به پرونده کلاسه   -31 
1391114430001006924 آقای / خانم محمد امیری سیاوشانی فرزند علی 
اصغر 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 132 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 701و702فرعی از 10933و10934 -اصلی واقع در بخش1 ثبت 

قم خریداری سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001009139   -32 
1391114430001002391 آقای / خانم سید حسین رضائی فرزند سید 
رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 113/60 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11134/3 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از علی مهجور.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139360330001036296   -33 
1391114430001005373 آقای / خانم سید رضا حسینی جمکرانی فرزند 
سید نقی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 121 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 1/116 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از حبیب اسماعیلی جمکرانی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001008615   -34 
فرزند  گل  زلفی  لطفعلی  خانم   / آقای   1391114430001007812
زلفعلی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 142 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10697/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001006571   -35 
1391114430001001378 آقای / خانم محرمعلی جوادی فرزند علی6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 61/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11244 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد 

طاهری احدی از وراث مهدی طاهری.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139360330001036697  رأی   -36 
1391114430001005034 آقای / خانم مجتبی همتی فارسانی فرزند  
غلام رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 140 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10453/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001009401   -37 
فرزند  کریمی  ابوالفضل  خانم   / آقای   1391114430001002137
حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 99 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11395/14 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001008335   -38 
فتح  فرزند  صادقی  غلامعلی  خانم   / آقای   1391114430001007516
اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 66/50 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11006 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از غلامرضا ارغوان و غلامحسین ارغوان.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001008538   -39 
1391114430001005824 آقای / خانم سید محمد موسوی ساعی فرزند 
سید حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 60/71 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 2و3فرعی از 10293 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005945   -40 
فرزند  غفار  جعفر  حسین  خانم   / آقای   1391114430001003502
غلام6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11135/1198 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از وراث عبداله توسلی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001001060   -41 
1391114430001002387 آقای / خانم جواد چهره فرزند حبیب اله 4دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 140/41 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 11121مکرر -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 
رسمی.

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001001077   -42 
1391114430001002390 آقای / خانم کبری حاج باقری فرزند غلامعلی 
2دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 140/41 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 11121مکرر -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005874   -43 
1391114430001003442 آقای / خانم محمد پیمان فرزند حسین6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 135 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11135/1/75 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از سید مصطفی 

قریشی .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001006592   -44 
1391114430001007520 آقای / خانم مهدی صادقی فرزند فتح اله6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 59/15 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10980 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد 

خالقی .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001006519   -45 
1391114430001005876 آقای / خانم حمید ظهرابی فرزند عباس6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 77/85 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11134/2/105 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از غلامرضا آمده .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001006492   -46 
محمد  فرزند  نیکتا  فرهاد  خانم   / آقای   1391114430001007472
علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 235 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10633 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از اعظم 

اشراقی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139460330001008241  رأی   -47
آقا  فرزند  رسولی  رضا  سید  خانم   / آقای   1391114430001004178
یحیی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11135/1072 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از وراث میرزا عبداله توسلی .
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001008790   -48 
1391114430002015556 آقای / خانم محمد رضا رجائی اربابی فرزند 
قاسم 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 160 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی باقیمانده 18فرعی از 10250 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001008209   -49 
1391114430001002998 آقای / خانم سید امیر  فاضل تقی زاده واقفی 
فرزند سید حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 142/70 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10921 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 
سند رسمی و اقرار نامه 180064دفتر خانه 3 قم از آقای علی اصغر جندقی زاده

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139460330001005408   -50 
1391114430001005569 آقای / خانم محمد علی خادم زاده یگانه فرزند 
علی شاه 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 89/49 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11242 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از حیدر اصفهانی نژاد
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 139360330001015198   -51 
حبیب  فرزند  بیگدلی  فریده  خانم   / آقای   1391114430001002074
اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 172/33 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11238 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از خانم حاجیه سزاوار.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/05/06
تاریخ انتشار دوم: 1394/05/21
  جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی



علمی و سلامت

سبز شدن غیر عادی موها
 نتیجه این تفریح تابستانی 

ورزش شنا بویژه در هوای گرم تابستان بسیار دلچسب است اما برخی از افراد 
به دلیل نوع خاصی از حساسیت به یک ماده شیمیایی امکان دارد با خطرات 
سلامتی شدید مواجه شوند و یا حتی رنگ موهای آنها دچار تغییر رنگ دائمی 

و بد رنگی شود.
 کارشناسان هشدار می دهند کلر موجود در استخرهای شنا در سراسر دنیا در صورت 
رعایت نکردن میزان مصرف استاندارد این ماده شیمیایی می تواند خطر جدی به لحاظ 

سلامتی برای استفاده کنندگان از استخر ایجاد کند.
 گفتنی است، کلر موجود در استخر می تواند سبب بروز بیماری آسم و یا تشدید آن، 

خراب شدن دندان ها و سبز شدن رنگ موها شود. 
 بررسی ها نشان می دهد به تازگی در کشور ایالات متحده به دلیل مشکلاتی چون التهاب 

چشم، تنگی نفس شدید و تهوع مواجه شده اند.
 کلر به طور گسترده ای برای ضدعفونی کردن آب در بسیاری از کشورهای جهان به مدت 

بیش از 100 سال است که مورد استفاده قرار گرفته است. 
هنگامی که کلر به آب اضافه می شود می تواند سبب از بین بردن طیف وسیعی از 

باکتری های موجود در آب و ویروس های مرگبار می شود.
 کلر همچنین سبب از بین بردن اپیدمی بیماری هایی چون حصبه و وبا در بسیاری از 

کشورهای درگیر با این بیماری ها شده است.
 کارشناسان هشدار می دهند افراد به هنگام استفاده از استخر باید موارد احتیاطی را 
رعایت کنند بویژه اگر دچار حساسیت به کلر باشند و در طول هفته بیش از دو بار از 

استخر استفاده می کنند. 
 افراد مبتلا به حساسیت های پوستی و اگزما نیز باید تا حد ممکن از شنا در استخرهای 
حاوی ماده ضدعفونی کننده کلر پرهیز کنند زیرا باعث تحریک علائم عارضه در آنها 

می شود. 
بر اساس کشفیات باستان شناسی اولین استخر دنیا در کشور پاکستان ساخته شده و 
قدمتی برابر با 2 هزار و 500 سال قبل از میلاد دارد.  کارشناسان به افرادی که به دلیل 
استفاده از استخر دچار تغییر رنگ موی سر و سبز شدن مو شده اند توصیه می کند از 
ویتامین c استفاده کنند و با محلول کردن آن با آب موهای سر خود را بشویند، همچنین 
شستشوی موی سر مرطوب با رب گوجه فرنگی رقیق شده و آبکشی آن پس از 5 دقیقه 

می تواند رنگ موها را به شکل طبیعی بازگرداند.
 کارشناسان اعتقاد دارند رنگدانه قرمز موجود در رب گوجه فرنگی سبب خنثی شدن 
اثر سبزی موها می شود.   کارشناسان همچنین به افراد توصیه می کنند قبل و بعد از شنا 
حتما استحمام کنند و از استفاده از محصولات مو و یا انواع لوسیون ها و کرم ها خودداری 
کنند زیرا این مواد در اثر واکنش با کلر می توانند اثری محرک پیدا کنند.  کارشناسان وجود 
مواد شیمیایی در آب ذره های گرد و غبار محلول در آب، تعرق بدن، باکتری ها و روغن ها 
را از جمله دیگر مواد آلرژی زا در استخرهای شنا می دانند.  به گفته کارشناسان بیشترین 
گروه های در معرض خطر به هنگام شنا کودکان هستند زیرا علاوه بر ضعیف بودن سیستم 

ایمنی بدن، آب بیشتری را در حین شنا می  خورند.

سیگار تسریع کننده پوکی استخوان در مردان 
یک متخصص ارتوپد گفت: کاهش تراکم استخوان در مردان بطور معمول با 
کاهش قد، داشتن سابقه شکستگی همراه است اما بطور  کلی علل و نشانه های 

پوکی استخوان در هر دو گروه یکسان است.
دکتر مرتضی رجایی با اشاره به اینکه علل به وجود آمدن پوکی استخوان یا به عبارتی 
کاهش تراکم استخوان هم در زنان و هم در مردان به یک  صورت است، گفت: این 
بیماری در سنین بالا و با ورود به دهه ی ششم زندگی در مردان بروز می یابد در حالیکه 
ابتلای زنان به این بیماری با شروع دوران یائسگی همراه است.  وی با تاکید بر اینکه علائم 
هشداردهنده پوکی استخوان در زنان و مردان به یک صورت است اظهار کرد: شکستگی و 
کاهش تراکم استخوان در تمامی استخوان ها قابل مشاهده است.  این متخصص ارتوپد در 
ادامه افزود: پوکی استخوان بطور کلی در هر دو جنس زن و مرد فاقد علامت خاصی است 
اما اصولا به شکل استخوان درد فرد را متوجه خود می کند.  رجایی با بیان این مطلب که 
سنجش تراکم استخوان در مردان به ندرت صورت می گیرد، افزود: کاهش قد، شکستگی 
و کمر درد از علائم اولیه ی هشدار دهنده ی پوکی استخوان در این دسته از افراد است.  
وی پیرامون بهترین راه حل برای درمان مردان مبتلا به کاهش تراکم استخوان خاطرنشان 
کرد: سنجش تراکم استخوان، داشتن سابقه شکستگی از گذشته البته با کمترین ضربه 
پس از سن 50 سالگی بهترین عامل برای مشخص کردن زمان جهت شروع درمان است.  
رجایی در رابطه با روش های جلوگیری از بروز زودرس پوکی استخوان تصریح کرد: با انجام 
ورزش و فعالیت بدنی می توان از بروز زودرس پوکی استخوان در زنان و مردان جلوگیری 
کرد به علاوه عدم استعمال دخانیات می تواند نقش پررنگی برای جلوگیری از بروز کاهش 

تراکم استخوان ایفا کند.
 

راه حل هایی برای رفع کم خونی 
برای رفع کم خونی بدن می توان از گوشت قرمز، پسته، بادام، فندق و آب 

مرکبات استفاده کرد.
سید مرتضی صفوی متخصص تغذیه اظهار داشت: کم خونی عوامل گوناگونی دارد 
که شامل رنگ پریدگی، رنگ صورتی زیر پلک چشم ها، احساس ضعف و ناتوانی در 
فعالیت های روزانه، پایین آمدن راندمان کار، فراموشی و کاهش یادگیری در کودکان است.

 وی در ادامه افزود: برای درمان کم خونی افراد از مواد غذایی حاوی آهن مثل گوشت 
قرمز استفاده کنند.  این متخصص تغذیه ادامه داد: می توان از مواد دیگری همچون مغز 
دانه ها و آب مرکبات که بهترین آن آب پرتقال است، استفاده کرد.  این متخصص تغذیه 
گفت: کشمش برای رفع کم خونی مناسب است و از سبزیجات هم می توان استفاده کرد. 
گفتنی است: کم خونی یا آنمی اختلال خونی شایعی است که در آن گلبول های قرمز و 

یا هموگلو بینی کافی در خون وجود ندارد.

وقتی بر هم خوردن هورمون ها 
افسار اشتهایتان را بدست می گیرد 

شیرینی، شکلات، پیتزا و سایر خوراکی های چرب و شیرین و تمایل شدید 
برای خوردن آنها گاهی اوقات می تواند به خاطر تغییرات هورمونی ناخواسته در 
بدن و تلاش شدید بدن برای مقابله با اثرات هورمونی و افزایش سطح کارایی 

بدن باشد.
کارشناسان در جدیدترین تحقیقات خود دریافته اند تمایل شدید برخی از افراد به خوردن 
مواد غذایی شیرین و پرچرب به دلیل پراشتها بودن و یا تمایل آنها به خوردن غذا نیست 
بلکه می تواند به دلیل کمبود نوعی هورمون در بدن و دستور مغز به خوردن مواد غذایی 
برای مقابله با کمبود هورمون باشد.  گفتنی است، آزمایش بر روی موش های آزمایشگاهی 
نشان داده است که کاهش هورمون گلوکاگون پپتید -GLP( 1-1( در سیستم عصبی 
مرکزی موش ها سبب تمایل شدید آنها به پرخوری و مصرف مواد غذایی با درصد بالای 
چربی شود. در عوض هنگامی که سطح این هورمون بالا رفته است تمایل موش ها به 
خوردن مواد غذایی پرچرب کمتر شده است.  کارشناسان بر همین اساس اعتقاد دارند 
نوعی عدم تعادل هورمونی می تواند سبب افزایش و یا کاهش اشتها به ویژه در خصوص 
 Cell مواد غذایی پرچرب و یا با قند بالا شود.  بر اساس تحقیقات انجام شده که از مجله
Reports نیز به چاپ رسیده است و نتیجه پژوهش های دانشمندان دانشگاه راتگرز است 
هورمون GLP-1 از دسته اسید های آمینه است و از سلول های موجود در روده کوچک 
و بزرگ و مغز ترشح می شود.  کارشناسان حال با این کشف امیدوار هستند که با تغییر 
سیستم پاداش دهی مغز که از سوی بخش دوپامین صورت می گیرد و با تنظیم هورمون 
GLP-1 مانع از ارتباط بین نورون های عصبی برای تشدید اشتها و تمایل فرد به خوردن 
مواد غذایی بیش از حد شوند.  پژوهشگران در گام های آتی امیدوار هستند از طریق کنترل 
سلول های عصبی و نورون ها بتوانند سایر اعتیاد ها از جمله اعتیاد به مواد مخدر صنعتی و 
یا سیگار را نیز در افراد کنترل کنند.  کارشناسان اعتقاد دارند پر خوری که منجر به چاقی 
می شود می تواند سبب اعتیاد به مصرف مواد غذایی و بروز یک اختلال عصبی در افراد شود.  
در حال حاضر دارویی شبیه به اثر هورمون GLP-1 به صورت یک داروی تزریقی تولید 
شده و برای بهبود تحمل گلوکز برای افراد مبتلا به دیابت نوع 2 مورد استفاده قرار گرفته 
و حال کارشناسان امیدوار هستند با تایید سازمان FDA بتوانند از آن به عنوان یک دارو 
برای مقابله با مشکل چاقی نیز استفاده کنند.  با این وجود به دلیل تزریقی بودن فرآورده 
دارویی و اثرگذاری آن بر کل بدن امکان بروز عوارض جانبی ناخواسته اما جدی از جمله 
بزرگ شدن کیسه صفرا و یا مشکلات کلیوی وجود خواهد داشت. کارشناسان با این وجود 

اراده افراد برای سرکوب اشتهای کاذب را هنوز اصلی ترین شیوه مقابله با چاقی می دانند.

تاثیر مشابه طب سوزنی و داروهای روانپزشکی 
 در یک آزمایش کنترل شده بر روی موش مشخص شد که طب سوزنی در 
درمان استرس مزمن به اندازه داروهای ضد اضطراب و ضد افسردگی موثر است. 
محققان مرکز پزشکی دانشگاه جورج تاون در واشنگتن دی سی قوی ترین شواهد را 

در مورد مکانیسم درمان باستانی چینی طب سوزنی در بهبود استرس مزمن ارائه دادند.
 محقق اصلی این مطالعه که یک خانم ایرانی به نام دکتر لادن اشکوری است، در مورد 
این تحقیق می گوید: مزایای طب سوزنی را افرادی که از آن استفاده می کنند به خوبی می 
دانند و این پژوهش نشان می دهد که طب سوزنی می تواند با کاهش ترشح هورمون های 

محرک استرس باعث کاهش اضطراب و درد و به طور بالقوه، افسردگی، در انسان شود.

یکی از باورهای رایج میان مردم که بیشتر از فیلم های 
سینمایی نشات گرفته این است که خون دماغ شدن 
حتما نشانه سرطان، تومور یا یک بیماری خطرناک است!

 خونریزی از هر کجای بدن می تواند ترسناک و دلهره آور 
باشد؛ به خصوص اگر بی دلیل اتفاق بیفتد. شاید شما هم از 
دوران کودکی، خاطرات خون دماغ شدن را به یاد داشته باشید 
اما بعضی ها نه تنها در کودکی بلکه در بزرگسالی نیز دچار 
خونریزی های مکرر و آزاردهنده از بینی می شوند. بسیاری از 
افراد فکر می کنند خونریزی مکرر از بینی نشانه سرطان خون 
است اما دکتر بابک ساعدی، متخصص گوش، حلق و بینی 
و فلوشیپ جراحی پلاستیک صورت معتقد است: »خون دماغ 
به ندرت می تواند نشانه بیماری های جدی همچون سرطان یا 
تومور باشد«. پس اصلا چرا خون دماغ می شویم و چه زمانی باید 
نگران آن باشیم؟ متخصصان طب رایج و سنتی به این سوال 
پاسخ می دهند.  خروج ترشحات خون آلود از بینی به اصطلاح 
»خون دماغ« نامیده می شود که یکی از شایع ترین مشکلات 
داخل بینی است. به گفته دکتر بابک ساعدی، متخصص 
گوش، حلق و بینی و فلوشیپ جراحی پلاستیک صورت و عضو 
هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران اگرچه خون دماغ از 
بیماری های مهم بینی است اما بیشتر از اینکه خطرناک باشد 
آزاردهنده است. شاید این سوال در ذهن تان ایجاد شده باشد که 
چرا خونریزی از بینی اتفاق می افتد و سایر اجزای صورت مثل 
گوش دچار خونریزی نمی شوند؟ علت این موضوع به کارکرد 
بینی بازمی گردد. یکی از وظایف بینی گرم و مرطوب کردن 
هوای تنفسی است. به همین دلیل است که عروق خونی داخل 
بینی به مخاط ها بسیار نزدیک هستند بنابراین هرگونه خشکی 
یا دستکاری بینی می تواند منجر به خونریزی از این عضو شود.

  در چه فصل هایی شایع تر است؟
 دکتر ساعدی انواع خون دماغ را به دو دسته کلی تقسیم 
می کند؛ دسته اول خونریزی هایی هستند که به مقدار کم اما 
مکرر اتفاق می افتند. در واقع ناحیه ای در قسمت قدامی و تیغه 
وسط بینی وجود دارد که تمام عروق خونی در آن تجمع پیدا 
کرده اند. به همین دلیل این منطقه مستعد خونریزی است. این 
نوع خون دماغ بسیار شایع است و بیشتر در فصل های سرد 
هنگام سرماخوردگی، در اطفال و در کسانی دیده می شود که 
مدام بینی شان را دستکاری می کنند. دسته دوم خون دماغ هایی 
بند  به سختی  و معمولا  است  زیاد  هستند که حجم شان 
می آیند. این نوع خون دماغ جدی تر است و بیشتر در افراد مسن 
و کسانی دیده می شود که فشار خون بالا یا اختلالات انعقادی 
خون یا آترواسکلروز )تصلب شرائین( دارند. منشا آن نیز معمولا 

قسمت های عقب تر بینی است.
 چه ربطی به سرطان خون دارد؟ 

فیلم های  از  بیشتر  که  مردم  میان  رایج  باورهای  از  یکی 
سینمایی نشات گرفته این است که خون دماغ شدن حتما 
نشانه سرطان، تومور یا یک بیماری خطرناک است! دکتر 
ساعدی با این تفکر مخالف است. به گفته او هرچند خون دماغ 
باید جدی گرفته شود اما در اغلب موارد نشانه یک بیماری 
خطرناک نیست. در واقع تومورها، اختلالات انعقادی و داروهای 
ضدانعقاد خون هم ممکن است باعث خونریزی از بینی شوند 
اما این موضوع بسیار نادر است و 99 درصد از علل خون دماغ 
انعقادی خون ندارند. دکتر  با سرطان و مشکلات  ارتباطی 
سیدمحسن رضوی، فوق تخصص بیماری های خون و سرطان 
و استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران نیز با او هم عقیده است.  
به گفته او، خون دماغ دو علت عمده دارد: 1- اختلالات انعقادی 
که در راس آنها اختلالات پلاکتی قرار دارد. 2- ضایعات مخاط 
بینی. در واقع اگر بیمار توسط متخصص گوش، حلق و بینی 
معاینه شود و ضایعاتی در مخاط بینی اش دیده نشود، باید از 

لحاظ انعقادی نیز آزمایش دهد. عمده ترین تست های انعقادی، 
شمارش تعداد پلاکت و تست عملکرد پلاکت است. اگر تعداد 
پلاکت کاهش پیدا کرده باشد باید به دنبال علت آن باشیم که 
یکی از این علت ها سرطان خون است. با این حال هر پلاکت 
پایینی لزوما باعث خون دماغ نمی شود و هر خون دماغی لزوما 
ناشی از پلاکت پایین نیست. حتی اگر پلاکت پایین باشد و 
فرد خون دماغ شود باز هم این وضعیت لزوما دلیل بر لوسمی یا 

سرطان خون نیست.
  حواس تان به فشار خون هم باشد

 در خونریزی های خیلی شدید همراه با فشار خون بالا یا 
مشکلات دیگر، گاهی اوقات نیاز به تامپون های خلفی نیز وجود 
دارد. دکتر ساعدی در ادامه اضافه می کند که حتی بعضی از 
بیماران ممکن است نیاز به بستری شدن پیدا کنند. لازم به ذکر 
است که امروزه در درمان خونریزی بینی پیشرفت های بسیاری 
صورت گرفته است و از روش های سنتی ذکر شده در بالا کمتر 
استفاده می شود. برای مثال تقریبا از 15 سال پیش آندوسکوپ 
در اختیار متخصصان گوش، حلق و بینی قرار گرفت. این وسیله 
لوله مانند و مجهز به دوربین است که با کمک آن می توان وارد 

بینی شد و محل خونریزی را شناسایی کرد.
 دست تو دماغ ممنوع! 

برای پیشگیری از بروز خون دماغ باید به رطوبت بینی توجه 
داشت؛ به خصوص در فصل زمستان و در کشور ما که هوای 
خشک و نیمه خشک دارد بنابراین بهتر است هوای داخل منزل 
را در فصول سرد با کمک دستگاه های بخور مرطوب نگه داشت 
و از دستکاری بینی خودداری کرد. دکتر ساعدی در ادامه اضافه 
می کند که اگر داخل بینی تان احساس خشکی می کنید باید 
از پمادهای موضعی و مرطوب کننده مثل پماد ویتامین A یا 
AD استفاده کنید. این پمادها علاوه بر چرب کردن بینی باعث 

بازسازی مخاط هم می شود.
  آفتاب واقعا باعث خون دماغ می شود؟

 به گفته دکتر ساعدی، قرار گرفتن در معرض آفتاب و گرمای 
شدید هم ممکن است احتمال خون دماغ شدن را افزایش دهد 
زیرا در این حالت درجه حرارت بینی افزایش پیدا می کند و 
مخاط آن خشک می شود. مصرف مواد مخدر از طریق بینی 
نیز عروق بینی را شکننده می کند؛ طوری که با کوچک  ترین 
دستکاری، فرد خون دماغ می شود. در مورد سینوزیت نیز باید 
بدانید این بیماری باعث خون دماغ نمی شود اما افرادی که 
سینوزیت دارند ممکن است خلط خونی داشته باشند. خلط 
خونی نیز همیشه نشانه خون دماغ نیست و می تواند از علائم 

سینوزیت باشد.
  پسرهای نوجوان و تومور بینی 

بینی،  و  دکتر محمود صدوقی، متخصص گوش و حلق 
خونریزی بینی را براساس سن تقسیم بندی می کند. به گفته 
این دانشیار دانشگاه علوم پزشکی تهران، خون دماغ شدن در 
کودکان بیشتر به دلیل دستکاری بینی اتفاق می افتد. درواقع 
در ابتدای بینی سه سرخرگ سطحی وجود دارد که با خشک 
شدن مخاط و کوچک ترین تحریکی دچار خونریزی می شود. 
بعضی خونریزی ها نیز عمیق تر و خطرناک تر هستند؛ از جمله 
خونریزی های مکرر همراه با احساس تومور در پشت بینی.   این 
تومور که » آنژیوفیبروم« نام دارد بیشتر در پسرهای نوجوان 
ایجاد می شود و نیاز به عمل جراحی دارد. گاهی اوقات هم 
بیماری های عفونی یا فرورفتن اجسام خارجی به داخل بینی 
باعث خونریزی می شود. خون دماغ های دوران جوانی و میانسالی 
نیز بیشتر به علت ترومبوز، ضربه و تصادف اتفاق می افتد. بعد از 
50 سالگی هم خونریزی بیشتر به علت خشکی و تنگی جدار 
عروق بینی روی می دهد. تومورهای بدخیم، بیماری های عفونی 
و پولیپ نیز می توانند منشا خونریزی در این سنین باشند. در 

هر صورت خون دماغ باید حتما توسط پزشک بررسی شود تا 
علت آن مشخص شود.

 نه؛ سرتان را عقب نگیرید!
 دکتر ساعدی توصیه می کند در صورت وقوع خون دماغ 
قسمت قدام بینی را با دست و انگشت فشار دهید و دو تا سه 
دقیقه نگه دارید. در این وضعیت نباید سر خود را عقب بگیرید 
زیرا این کار بیشتر باعث می شود خون داخل حلق بریزد و وارد 
معده شود. در خیلی از موارد خونریزی با گرفتن بینی بند می آید 
در غیر این صورت باید در حالت نیمه نشسته قرار بگیرید و 
روی صورت تان یخ بگذارید. اگر باز هم خونریزی بند نیامد، 
مراجعه به پزشک ضروری است. در این موارد پزشک محل 
خونریزی را شناسایی می کند و در صورت امکان از »کوتر« یا 
روش سوزاندن استفاده می کند. منظور از کوتر استفاده از وسیله 
گرم برای سوزاندن رگ نیست بلکه منظور به کار بردن مواد 
شیمیایی برای بستن سر رگ است. اگر هم سوزاندن قابل انجام 
نباشد پزشک در ناحیه خونریزی تامپون یا باند آغشته به پماد 
آنتی بیوتیک قرار می دهد. این پانسمان باید سه تا پنج روز داخل 

بینی باقی بماند و بعد خارج شود.
  از روغن گل بنفشه کمک بگیرید

 به گفته دکتر علیرضا عباسیان، متخصص طب سنتی اگر 
عوامل  کمبود  همچون  زمینه ای  بیماری های  با  خون دماغ 
انعقادی، اختلالات ناحیه سینوس و بیماری های خطرناک 
مانند سرطان ارتباطی نداشته باشد، می توان برای رفع آن از 
درمان های طب سنتی کمک گرفت. عضو هیات علمی دانشگاه 
علوم پزشکی تهران در ادامه اضافه می کند که شایع ترین علت 
خونریزی از بینی به خصوص در خانم ها و کودکان، خشک شدن 
مزاج بینی و رگ های خونی است. درواقع خشکی باعث می شود 
رگ حالت کشسانی خود را از دست دهد و شکننده شود. برای 
جلوگیری از این نوع خون دماغ می توان داخل بینی را با مقداری 

روغن بنفشه یا روغن زیتون مرطوب کرد.
  خون دماغی که جان تان را نجات می دهد! 

مسن  افراد  در  به خصوص  بالا  خون  فشار  اوقات  گاهی 
می تواند باعث خون دماغ شود. جالب است بدانید این نوع 
خون دماغ در افراد دموی مزاج )مزاج گرم و تر( یک بلای 
بزرگ را از فرد دور می کند! زیرا همان طور که رگ در بینی 
پاره شده است می توانست در مغز هم پاره شود و خونریزی 
مغزی ایجاد کند. دکتر عباسیان معتقد است، این افراد باید 
مزاج خود را تعدیل کنند و از مصرف غذاهایی که مزاج دموی 
ایجاد می کند، مثل گوشت قرمز بپرهیزند و بیشتر از مواد 
غذایی با مزاج خنک استفاده کنند. این خوراکی ها از جمله 
کاهو و سکنجبین به خصوص در فصل تابستان و برای افرادی 
که زیر آفتاب کار می کنند هم بسیار مفید است. در بعضی 
موارد نیز علت خون دماغ، رقیق شدن بیش از حد خون است 
که در این حالت بند آمدن خون بیشتر طول می کشد. افرادی 
که دچار این خونریزی ها می شوند باید از مصرف خوراکی های 
رقیق کننده خون خودداری کنند. این خوراکی ها اغلب طعم 
تند و تیزی دارند؛ از جمله سیر، پیاز، پیازچه، تره، ترب، تربچه 

و فلفل سیاه.
 روی پیشانی تان یخ بگذارید

 برای بند آوردن خون دماغ در طب سنتی راهکارها و داروهای 
مختلفی وجود دارد. به گفته دکتر عباسیان، ساده ترین راه این 
است که مقداری یخ را در کیسه یا پارچه قرار دهید و روی 
پیشانی بگذارید. در طب مدرن نیز معمولا داخل بینی تامپون 
و پنبه قرار داده می شود که البته طی سنتی هم راهکاری 
مشابه تحت عنوان »فیتیله گذاری« دارد. به این صورت که باید 
فیتیله هایی را به تنهایی یا آغشته به داروهای گیاهی داخل بینی 

قرار داد تا خونریزی بند بیاید.
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دانشمندان اسکنر مولکولی به نام SCiO ارائه داده اند که محتوای غذاها را 
شناسایی می کند.

این ابزار از طیف سنجی جرمی مورد کاربرد در آزمایشگاه ها استفاده می کند اما تا حد زیادی 
مینیاتوری شده و به گوشی هوشمند متصل می شود. طیف سنج های قابل حمل دیگری نیز 
در این حوزه ارائه شده اند اما SCiO نخستین نمونه ای است که قرار است به عنوان ابزاری 
مصرفی ارائه شود.  سامانه SCiO مجهز به طیف سنجی نزدیک مادون قرمز از یک منبع نوری 
و یک حسگر نوری برای شناسایی ساختار مولکولی مواد بهره می برد.  انواع مختلف مولکول 
در روش های منحصر به فرد مرتعش می شوند و این ارتعاشات برای خلق نشانگر اختصاصی 
مولکول با نور تعامل برقرار می کنند.  ابزار SCiO با تحلیل کردن طیف نوری هر نشانگر خاص، 
می تواند ماهیت مولکول های موجود در یک ماده را تشخیص دهد.  سازندگان این فناوری 
امیدوارند از طریق همکاری  با توسعه گرها و جفت کردن این ابزار با برنامه های نرم افزاری، این 
اسکنر مولکولی قابل حمل دارای طیف وسیعی از کاربردها باشد.  این ابزار به کاربران امکان 
اسکن کردن مواد غذایی را می دهد و به طور مثال می تواند تعداد کالری های موجود در میوه 
را تعیین کند.  می توان از این سیستم برای تعیین محتوای دقیق غذاها یا حتی اسکن کردن 

ترکیب لباس و جواهر استفاده کرد. 
 

هدفگیری سرطان مغز کودکان با ترکیب دارویی محققان ایرانی

جراحی فوق دقیق بدون زخم با مچ مکانیکی به اندازه سوزن

حذف زیستی ترکیبات سمی خاک و آب های آلوده با روش تثبیت سلولی در کشور
محققان دانشگاه علم و صنعت ایران با استفاده از روش تثبیت سلولی موفق به 
حذف  زیستی ترکیب پلی  سیکلیک  آروماتیک فنانترن از جمله ترکیبات رایج و 

سمی موجود در خاک و آب های آلوده شدند.
علی پرتوی نیا، دانشجوی دوره دکتری مهندسی شیمی- بیوتکنولوژی دانشکده مهندسی 
شیمی دانشگاه علم و صنعت ایران در رساله دکتری خود که آن را با راهنمایی دکتر فرشته 

نعیم پور ارائه کرده، موفق به این مهم شده است. 
در این رساله دکتری آمده است: اخیراً، حذف ترکیبات پلی  سیکلیک  آروماتیک، به عنوان 
گروه مهمی از ترکیبات رایج و سمی موجود در خاک و آب های آلوده، مورد توجه محققان 
قرار گرفته است. در این تحقیق، حذف  زیستی فنانترن به عنوان آلاینده مدل توسط یک 
کنسرسیوم میکروبی به  دست آمده از لجن فعال سازگار شده با فنل، با استفاده از دو سامانه 
سلول های آزاد و تثبیت  شده در پلیمر پلی وینیل الکل با روش تله اندازی انجماد- آب  شدن 

برای دو فاز آبی و دوغابی بررسی و مقایسه شده است. 
 ،500 mg/kg 250 و ppm در دو فاز آبی و دوغابی به ترتیب در غلظت های کمتر از
حذف  زیستی کامل فنانترن به عنوان تنها منبع کربن و انرژی توسط کنسرسیوم میکروبی 
 )ppm )mg/kg مورد استفاده در دو سامانه مشاهده شد، در حالی که در غلظت های بالاتر تا
2000، عملکرد سامانه تثبیت شده در مقایسه با آزاد بهبود نشان می دهد و در برخی غلظت ها 
میزان تجزیه  زیستی تا 20 درصد افزایش یافته است. به  علاوه تجمع کمتر متابولیت ها در 
سامانه تثبیت  شده در مقایسه با سلول آزاد مشاهده شد که این مسأله از لحاظ زیست محیطی 

دارای اهمیت است. 
همچنین در این رساله، رابطه ای بین میزان تجزیه  زیستی فنانترن و غلظت اولیه آن ارائه 
شده که ضمن تطابق با نتایج آزمایشگاهی، می تواند میزان ظرفیت تجزیه  زیستی را به خوبی 
پیش بینی  کند. استفاده از سورفکتانت توئین 80 در محدوده 20 تا mg/L 1000، موجب 
 pH کاهش قابل توجه میزان تجزیه  زیستی فنانترن و رشد توده سلولی شده است. در دما و
غیر بهینه، سامانه تثبیت  شده عملکرد قابل توجهی در حذف  زیستی فنانترن داشته، به طوری 
که در شرایط اسیدی که عمدتاً خاک های آلوده به هیدروکربن های نفتی با آن مواجه است، 

میزان حذف آلاینده حدوداً 2.5 برابر سامانه سلول آزاد است.

 نتایج استفاده مجدد از سلول های تثبیت  شده در حامل  پلی وینیل الکل طی 9 دوره 
متوالی هفت روزه برای حذف  زیستی ppm 500 فنانترن در فاز آبی بیانگر عملکرد موفق 

این سامانه است.
 با توجه به نتایج به  دست آمده حامل  پلی  وینیل الکل می تواند جایگزین مناسبی برای 
سامانه سلول های آزاد در دو فاز آبی و دوغابی در غلظت های بالای آلاینده و همچنین شرایط 

محیطی مختلف و به  طور خاص غیر بهینه باشد. 

برچسبی برای رهگیری اشیاء گم شده
یک شرکت در لندن برچسبی ارائه داده  که به اندازه یک سکه 10 پنسی 

انگلیسی است و با استفاده از جی پی اس، اشیا گمشده را رهگیری می کند.
 ابزار TrackerPad که توسط شرکتی به همین نام ساخته شده، در درون محفظه 

انعطاف پذیر نرمی قرار دارد و وزن آن فقط 1.6 گرم اعلام شده است.
 این سیستم با استفاده از یک چسب موجود در قسمت عقب به اشیایی متصل می شود 

که زیاد گم می شوند.
 فناوری جدید دارای سیم کارتی است که با مرورگر TrackerPad ارتباط برقرار می کند 
و مرورگر نیز به نوبه خود اطلاعات مربوط به مکان جسمی خاص را به برنامه  نرم افزار همراه 

موجود بر روی گوشی هوشمند کاربر بازچینش می کند. 
این برچسب با اسکن کردن یک کد منحصر به  فرد QR به نرم افزار متصل می شود و پس از 
اتصال، می توان برچسب هایی از این دست را برای ارجاع آسان به شیء خاص نامگذاری کرد.

 هنگام استفاده از نرم افزار، امکان انتخاب کردن پد TrackerPad که به شیء خاصی 
اشاره دارد و مشاهده مکان آن بر روی نقشه برای کاربر وجود دارد.

 باتری سیستم TrackerPads بسته به میزان گزارش شدن مکان اشیای گمشده، دارای 
طول عمر هفت روز است. 

پدهای TrackerPads با استفاده از شارژر بی سیم شارژ می شوند و زمانی که پد بر روی 
بخش فوقانی شارژر قرار می گیرد، کاربر با استفاده از برنامه نرم افزاری پیغامی را بر روی گوشی 

دریافت می کند مبنی بر این که فرآیند شارژشدن آغاز شده است. 
گفته می شود این ابزار ضدآب بوده و می توان به طور مکرر از آن استفاده کرد. زمانی که 
چسبندگی این سیستم از بین برود، سطح چسبناک باید در آب گذاشته شود تا دوباره 

فعال شود.

اسکنری برای تشخیص محتویات غذا و 
جواهرآلات

تیمی از دانشمندان دانشگاه تگزاس به همراه »مریم 
بیمارستان  پزشکی  مرکز  از  ایرانی  محقق  فولادی« 
کودکان سینسیناتی امریکا و »جواد نظریان«، استادیار 
دانشگاه جورج واشنگتن، با استفاده از مدل های ویژه، 
کارآیی یک درمان هدفمند دارویی را بر روی نوعی 

سلول  سرطانی مغز کودکان بررسی کردند.
 Diffuse Intrinsic Pontine بیماری  شاید   
شناخته شده  کمتر  اشکال  از  یکی   )Glioma( DIPG
سرطان باشد، اما این نوع سرطان ساقه مغز، سالانه بر 200 
تا 400 کودک در ایالات متحده اثر می گذارد و پنج سال پس 
از تشخیص آن، بیماران، کمتر از یک درصد شانس زنده ماندن 
دارند؛ در این میان، پرتودرمانی فقط تسکین موقتی برای این 

بیماری به شمار می آید.
 محققان به همراه فولادی و نظریان نشان دادند دارویی به نام 
Panobinostat که توسط سازمان غذا و داروی امریکا تایید 
شده، بقای طولانی را در موش های مبتلا به DIPG نشان داد. 

با این حال، تعدادی از نمونه های مبتلا به DIPG مقاومت 
به این دارو را نشان دادند و این بدین معناست که ترکیبات 
Panobinostat یا ترکیبات دارویی جدیدی برای تعدادی از 

بیماران مبتلا به این سرطان لازم است.
 با استفاده از شیوه ای به نام »نقشه های مهار هدف احتمالی« 
)PTIM( که طی سه سال گذشته در آزمایشگاه پروفسور 
»رانادیپ پال«، یکی از رهبران ارشد این پروژه، طراحی شده، 
تیم علمی مدل های ریاضی را برای پیش بینی حساسیت 
دارویی ضدسرطان با استفاده از غربالگری دارو و داده های بیان 

ژن تولید کردند. 
این مدل ها به دانشمندان امکان تعیین این موضوع را داد که 
چه دارویی به صورت تنها یا ترکیبی در کشتن یا محدودکردن 

رشد سلول های سرطانی DIPG کارآمدترین بود.
 تحقیق موجود، تلاش بی سابقه دانشمندان حاضر در 13 
موسسه است که هدف مشترک آن ها شناسایی درمان های 
امیدوارکننده برای DIPG است. نتایج این تلاش بسیار مهم 

است زیرا در حال حاضر درمان های دارویی محدودی برای 
کودکان مبتلا به DIPG وجود دارند.

این تحقیق نشان می دهد داروی Panobinostat به   
تنهایی یا در ترکیب با داروهای دیگر می تواند فعالیت دارویی 

مهمی علیه این سرطان داشته باشد.

تیمی از مهندسان دانشگاه وندربیلت یک مچ مکانیکی کوچک ابداع کرده اند که 
می تواند برای برش ها و بخیه های میلی متری مورد استفاده قرار گرفته و جایگزینی 

جدید و غیرتهاجمی را برای انجام عمل جراحی ارائه کند.
این مچ مکانیکی به اندازه ای منعطف است که انتهای آن قابل هدایت بوده و به سوزنها اجازه 

می دهد تا به درون بینی، گلو، گوشها، مجاری ادرار و مغز دسترسی پیدا کنند.
 در حال حاضر ابزارهای جراحی بزرگتر زیادی وجود دارند که دارای انتهای منعطف هستند 
و قطر آن ها از 2.4 تا 15 میلی متر است، اما هیچ کدام به کوچکی این ابزار جدید با قطر 1.16 

میلی متر نبوده اند.
 اگرچه این مچ مکانیکی می تواند در انواع مختلف جراحی های مقیاس کوچک و دقیق بکار 
گرفته شود، اما محققان امیدوارند این ابزار بتواند بطور خاص در جراحی needlescopic یا 
میکرو لاپاراسکوپی مورد استفاده قرار بگیرد. این جراحی شامل انجام برش های ریز است که 

هیچ زخمی بجا نمی گذارند.
 جراحان با استفاده از مچ مکانیکی منعطف بزودی می توانند عمل های جراحی با مقیاس بسیار 

کوچک را از طریق مدخل های طبیعی مانند بینی و حلق اجرا کنند.

 محققان برای شروع قصد دارند این فناوری را در یک جراحی ترانس نازال بکار بگیرند که شامل 
ایجاد یک سوراخ بزرگ در جمجمه یا صورت برای بیرون آوردن تومور از غده هیپوفیز و قاعده 
جمجمه است. این کار همچنین می تواند از طریق حفره بینی با یک آندوسکوپ انجام شود اما 

فرآیندی بسیار مشکل محسوب می شود.
 محققان امیدوارند که مچ مکانیکی بتواند جایگزین کمتر تهاجمی برای این کار و همچنین 

برای سایر عمل های جراحی ارائه کند. 
این مچ مکانیکی از یک لوله سفت از جنس نیتینول ساخته شده که یک آلیاژ فلزی از نیکل و 
تیتانیوم است. محققان برای طراحی این ابزار، ابتدا تلاش کردند قطعات ریز بسیاری را با یکدیگر 
ترکیب کنند اما در نهایت دریافتند می توانند از لوله نیتینول استفاده کرده و چهار یا پنج سوراخ 

در آن ایجاد کنند تا بتوان آن را تا زاویه 90 درجه خم کرد.
 آنها همچنین دریافتند که وصل کردن یک سیم به سر این ابزار می تواند برای کنترل این 
خمیدگی مورد استفاده قرار بگیرد: اگر فشار از روی سیم برداشته شود، مچ مکانیکی به شکل 
صاف خود بازمی گردد و اگر این فشار بتدریج کم و زیاد شود، می تواند شکل خمیدگی آن را 

کنترل کرد. 

شکستن زیاد قولنج ضرر دارد؟
شکستن قولنج نیز مانند تکان دادن پاها، جویدن ناخن و... نوعی عادت است 

و به مرور زمان و اراده قوی می توان آن را ترک کرد. 
 دکتر آذریان، متخصص ارتوپدی درباره علت صدایی که حین شکستن قولنج شنیده 

 میشود  میگوید: 
»در طی حرکت دادن اندام ها و استخوان های بدن، امکان دارد صداهایی شنیده شود که 
این صداها به علت فشار منفی ای است که در داخل مفصل ایجاد می شود و نام عل میاین 

صداها را هاپینگ می گویند. 
وقتی فشار منفی ایجاد می شود، در داخل مفصل فضای اضافه ای به وجود می آید و برای 
اینکه این فضا پر شود، مایع درون کپسول مفصلی به گاز تبدیل  میشود که معمولا این 

گاز CO2 می باشد. 
تبدیل این مایع به گاز باعث ایجاد صدایی  میشود که آن را اصطلاحا ها پینگ یا شکستن 

قولنج می گویند، البته در منابع و متون معتبر عل میاز قولنج نام برده نشده است.
 اما اینکه ها پینگ اثر خوب یا بدی دارد بطور عل میمشخص نشده است و بسیاری از افراد 
فکر می کنند که اگر این صدا ایجاد شود، درد ناشی از خستگی بدن بهبود می یابد، اما در 

این مورد هم مدرک و مطلب عل میوجود ندارد. 
سوال دیگری که در این زمینه مطرح می شود این است که اگر قولنج را زیاد بشکنیم، 

ضرری برای بدنمان دارد یا خیر؟ 
در پاسخ باید بگویم که شکستن قولنج تاثیر مفیدی ندارد و برعکس فشار زیاد ناشی 
از آن، موجب از بین رفتن مایع درون کپسول مفصلی  میشود و بطور کلی توصیه به این 

کار نمی شود. 
در سنین بالا اگر شکستن قولنج با فشار زیاد همراه باشد، چون احتمال پوکی استخوان 
وجود دارد ممکن است منجر به آسیب استخوانی، شکستگی مفصل و یا در رفتگی آن 

شود، البته فقط در صورتی که فرد مستعد ابتلا به پوکی استخوان و یا دچار آن باشد. 
در افراد جوان نیز اگر شکستن قولنج به تعداد کم مثلا سه تا چهار بار در روز انجام 
شود، مشکلی ایجاد نمی کند، ولی با انجام زیاد این حرکت، امکان ایجاد آسیب های جبران 
نا پذیر بدنی که عمده ترین آنها آسیب نخاع است، وجود دارد.« دکتر فرهاد صفری، یکی از 

استادان دانشگاه آزاد اسلا میزنجان درباره مضرات شکستن قولنج  میگوید:
»بعضی افراد برای رفع خستگی، اقدام به شکستن قولنج می کنند، حال آن که عمل 
شکستن قولنج آسیب بسیار جدی به مفاصل وارد  میکند و به مرور زمان باعث بروز 

مشکلاتی در مفاصل و حتی جابه جایی آنها می شود. 
زمانی که شکستن قولنج به یک عادت تبدیل شود، باعث بروز مشکلات متعدد مفصلی 
می شود که این مشکل به مرور زمان، شخص را در نواحی مختلف مفاصلش دچار مشکل 

می کند که با مراجعه به متخصص مفاصل می توان به این مشکل پی برد.
 متأسفانه زمانی که افراد به وجود یک مشکل در مفاصل خود پی می برند، درمان آن را 
در شکستن قولنج می دانند،. لذا توصیه می شود کسانی که با این مشکل مواجه هستند، 

خوددرمانی نکرده و به پزشک متخصص مفاصل مراجعه کنند.«  
  ولی دکتر علیرضا رجایی ، فوق تخصص روماتولوژی شکستن قولنج را بی ضرر  میداند 

و معتقد است:
»شکستن قولنج یا خم کردن مفاصل تنها در افرادی که از دردهای طولانی مدت رنج 

می برند، می تواند ایجاد مشکل کند. 
خم کردن مفاصل انگشتان، گردن، ستون فقرات و ...که در اصطلاح به آن شکستن 
قولنج گفته می شود، هیچ ضرری برای بدن ندارد و عوارضی از قبیل لرزش دست، وارد 

شدن فشار به مهره ها، کمردرد، ابتلا به آرتروز و ... را ایجاد ن میکند. 
 برخی افراد بر این باور هستند که پس از انجام این کار احساس رضایت می کنند، اما 
باید گفت این احساس نیز یک حس کذب است و هیچ دلیل عل میبرای آن وجود ندارد.

 شکستن قولنج تنها در افرادی که از دردهای طولانی مدت رنج می برند، مانند افرادی 
که نخاع آنها تحت فشار است و یا افرادی که کمر دردهای مزمن دارند، می تواند منجر به 
افزایش فشار و تشدید درد شود که به این افراد توصیه می شود حتما حرکات کششی و 

ورزشی را تحت نظر پزشک متخصص انجام دهند.
 برای ترک این عادت، به افراد توصیه می شود به ازای هر یک ساعت کار، پنج دقیقه 
استراحت کنند و در زمان استراحت، حرکات کششی نرم و مخالف وضعیت کاری انجام 
دهند، برای مثال اگر در هنگام کار موس کامپیوتر به دست دارند، در زمان استراحت، 
دست خود را صاف کنند تا حالت مخالف ایجاد شود، و یا اگر فردی به مدت طولانی زمان 
کار بر روی صندلی نشسته است، در زمان استراحت پنج دقیقه بایستد و یا ک میقدم بزند.

 این کارها چون خلاف فعالیت کاری است، منجر به استراحت مفاصل و استخوان ها 
شده و دیگر نیازی به شکستن قولنج نیست.« 

خون دماغ یعنی سرطان خون؟ 
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اجتماعی 6

کودک در بازی بزرگ می شود
کودکان با بازی رویاهای خود را می پروراند و با آنها زندگی می کند. این امر در 

رشد جسمی و ذهنی و تقویت حواس کودک موثر است.
 بازی عبارت است از هرگونه فعالیت جسمی یا ذهنی هدفدار که بصورت فردی یا گروهی، 
انجام و موجب کسب لذت و برآورده شدن نیازهای کودک شود. کودکان نقاط قوت و 
ضعف خود از جمله تمایل به فرمان دادن یا فرمان بردن، تهاجم یا تسلیم، اجتماعی بودن 
یا منزوی بودن و همچنین احساسات دوستانه یا خصمانه، افسردگی یا شادی، امیال و 
آرزوهای خود را از طریق بازی نشان می دهند. بازی، رشد عاطفی، اجتماعی ، جسمانی و 

ذهنی کودک را به همراه دارد.  
بازی، در رشد عاطفی کودک نقش مثبتی ایفا می کند به این صورت که نیاز به برتری 
جوئی و بروز احساسات و عواطف، ترس و تردیدها و برو نگری را در کودک ارتقاء می دهد. 
بازی در رشد اجتماعی کودک تأثیر بسزایی دارد و موجب ارتباط کودک با محیط بیرون، 
شکوفایی استعدادهای نهفته و بروز خلاقیت، همکاری، همیاری و مشارکت کودک 
می گردد. همچنین موجب همانندسازی با بزرگ ترها شده و کمک می کند که کودک 
شکست را بطور واقعی تجربه کند.  بازی در رشد جسمی کودک موثر بوده و باعث رشد 
و هماهنگی دستگاه ها و اعضای بدن و تقویت حواس کودک و توانمندی فکری و بدنی 

او می شود. 
نقش بازی در رشد ذهنی کودک انکارناپذیر است. رفتار هوشمندانه را تقویت می کند و 
زمینه های لازم جهت یادگیری زبان و رشد هوشی و تفکر کودک را فراهم می سازد. آن چه 
که از بازی های فکری مخصوصاً »کاربرد آن در فلسفه و کودک« مورد نظر است، نقش 
بازی در رشد ذهنی کودک است که با استفاده از ابزارهای مورد نظر )اسباب بازی، داستان، 

فیلم، کارتون، عکس...( به ارتقاء رشد فکری او کمک می کند . 
بازی، فرصت هایی را برای »ابراز وجود« و »خلاقیت« در کودک فراهم می کند و راهی 

مناسب برای تخلیه هیجان ها و انرژی های اضافی در او است
مراحل پیشرفت بازی در کودکان 

با بررسی مراحل رشد کودک می توان متناسب با سن کودک بازی هایی برای آنها طراحی 
کرد که با اجرای آن، کودکان از توانایی های مناسبی برخوردار  شوند. بدیهی است که 
 ـجسمی خود طی می کند  هرکودکی این مراحل را با توجه به ویژگی های ذهنی 
ولی رشد کافی به معنای کسب و تسلط بر مهارت ها و توانایی هایی است که کودک 
در بزرگسالی به آنها احتیاج دارد و پیشرفت در آن، بوسیله بازی صورت می گیرد: که 
این مهارت ها را کودک در طی مراحل زندگیش از بدو تولد تا سنین ابتدایی ورود به 

دبستان می گذراند. 
کودک هرچه روند رشد و تکامل را می پیماید، نحوة بازی های او، از شکل جسمی و 
عاطفی خارج شده، به سوی ذهنی و خلاقیتی سوق پیدا می کند. البته لازم به ذکر است 

بازی های جسمی، زمینه  ساز بازی های ذهنی در کودک هستند. 
 چگونگی بازی های فکری    

کودکان تجربیات مثبت و احساسات موفقیت آمیزی را با انجام بازی بدست می آورند 
بازی های خلاق فرصتی را برای کودک فراهم می آورد تا از قوه خلاقیت و تخیل خود در 

حل مسئله استفاده کرده، آن را رشد داده و تقویت نماید. 
 اهمیت بازی، در دوران اولیه کودکی 

بازی یکی از عوامل مهمی است که بر روحیه و شخصیت کودک اثر گذاشته و بخش 
جدایی ناپذیر زندگی اوست. روان شناسان و جامعه شناسان بر این باورند که بازی در 
سال های اولیه برای کودک بسیار حیاتی است و به جز پدید آوردن شادی، برای رشد 
جسمی و روان شناختی کودک اهمیت ویژه ای دارد. به وسیلة بازی، کودک راه های 
برخورد و تعامل با محیط پیرامون خود را فرا می گیرد و مهارت های اجتماعی و زبانی 
را کسب می کند. بازی، فرصت هایی را برای »ابراز وجود« و »خلاقیت« در کودک فراهم 
می کند و نیز راهی مناسب برای تخلیه هیجان ها و انرژی های اضافی در او است. کودک 
از طریق بازی با فرهنگ جامعة خویش آشنا می شود؛ هنجارها و ارزش های اجتماعی را 

درونی می کند و در نهایت، نقش های اجتماعی را می پذیرد. 
امروزه اهمیت بازی در دوران کودکی با پژوهش های گسترده ای به طور کامل تأیید شده 
است. برای مثال؛ اگر کودک را به ماهی تشبیه کنیم، بازی همانند آب زلالی است که 
کودک در آن شناور می باشد. پس بازی برای کودک، همان زندگی است. از این رو باید 

شور زندگی را در میان کودکان ایجاد کرد و کودکان را همواره به بازی تشویق نمود. 
چنان چه کودکی را از بازی محروم کنند، موجودیت، سلامت و آینده اش را از او ستانده اند. 
دنیای بدون بازی، از نظر کودک زندانی بیش نیست. بازی، زیرمجموعة سرگرمی است. 
سرگرمی دارای زیرمجموعه های متفاوت و تا حدی مرتبط به یکدیگر است که انواع بازی 

)از قبیل فکری و جسمی( شاخه ای از آن محسوب می شود. 
در حقیقت می توان گفت بازی، نوعی سرگرمی با ویژگی های زیر است: 

هیجان انگیز ، هدفمند؛ متناسب با سن کودک؛ برانگیزاننده کنجکاوی؛ انتخاب آزادانه؛ 
لذتبخش و ... 

پژوهشگران و معلمان )فلسفه و کودک( برای بازی اهمیت خاص و ویژه ای قائل هستند. 
در صورتی که بازی همه یا برخی از موارد زیر را بدنبال داشته باشد، »فکری« محسوب 

می شود: 
 ـرشد ذهنی و مهارت فکری )دقت و   ـایجاد خلاقیت و ابتکار    ـتوانایی حل مسئله  
 ـمهارت ارتباط برقرار کردن )بین اشیاء، پدیده ها،   ـبرانگیختن حس رقابت   تمرکز(  
 ـکشف قابلیتهای خود و تقویت حواس 5   ـیافتن شباهت ها و تفاوت ها   کلمات و...(،  
 ـایجاد   ـایجاد تشخیص، ارزیابی و انتخاب درست ایده ها   گانه )گفتاری، شنیداری و ...(  
 ـبالا رفتن   ـبوجود آوردن حس همکاری مسئولیت پذیری و مشارکت   کندوکاو فلسفی  
 ـپیش بینی  بنابراین دامنه سرگرمی وسیع است. به عنوان مثال گوش  میزان یادگیری  
دادن محصولات صوتی، تماشای محصولات رسانه ای، بازدیدها، مطالعه کتب و .. از جمله 
سرگرمی  هایی است که در صورت داشتن ویژگی های بازی و فراهم آوردن موجبات 

مذکور، جزء بازی های فکری محسوب خواهد شد. 

کفشدار حرم کریمه اهل بیت )ع(
دانش آموخته دانشگاه بانوی عصمت وپاکی هستم

خانم  فاطمه باباخانی کفشدار حرم حضرت معصومه  سلام الله علیها،  می 
گوید: من دانشجوی رشته ادبیات  هستم و با اینکه در بهترین دانشگاه درس 
می خوانم،  اما استادی چون حضرت معصومه پیدا نکرده ام  و درس اخلاق و 

زندگی را اینجا آموختم . 
وی افزود : به دختران ایرانی توصیه می کنم بانو را الگوی خود  قرار دهند ودرس عصمت 

وپاکدامنی را از حضرت معصومه سلام الله علیها،  بیاموزند .
ای بانوی بزرگ، درس زندگی را باید در جوار تو آموخت و حرم تو دانشگاهی برای دختران 
این سرزمین است چنانچه این خادم می گوید که من دانش آموخته بانوی عصمت وپاکی 

هستم و دانشگاهی بهتر از اینجا را پیدا نکرده ام.
بانوی من، تومثال واسوه ی بی بدیل پاکی وعفت هستی، یگانه ی طهارت و پاک دامنی، 
دختران وزنان  این سرزمین هر روز تاریخ از وجود و اندیشه پاک تو الگو گرفته اند وماداران 
دامان عصمت و پاکی دخترانشان را به نام مبارک تو مزین ساختند ونام تو افتخاری شد 
بر پیشانی دختران این مرز وبوم.تو تاجی شدی بر سر دختران و زنان این خاک و شادی 

وصف ناشدنی بر دل های این ناآشنایان امیدوار. 
وی ماجرای خادم شدنش این گونه تعریف می کند که از کودکی هر وقت نام حضرت 
را می شنیدم حس عجیبی داشتم و وقتی مادرم از بانو برایم می گفت همیشه دوست 
داشتم الگوی من باشد؛ از  15سالگی خادم القران شدم واکنون 10ماه است که در 
کفشداری کارمی کنم ودر جوار حضرت معصومه سلام الله علیها،  درس حجاب وعفت 
را آموختم. این خانم حال و هوای عجیبی داشت و ته قلب او را لب خوانی کردم که می 
گفت" بانوی من ، بر دیدگان ناچیز ما منت نهاده ای وما را سزاوار لطف بی پایان خود 
ساختی ما نه آنچنان لایق این لطف کرم بوده ایم ونه خواهیم بود ولی می کوشیم تا 
شایسته میزبانی این اسوه حجاب وعفت باشیم، وشایستگی تو را سرمشق هر لحظه وهر 

ثانیه خود ودختران این مرزوبوم می سازیم".
او با نگاه خود به ما می گفت: به حرم بیایید و با الگو قرار دادن بانو و در جوار حرم کریمش، 
درس پاکدامنی و حیا بیاموزید. ای بانوی مهربان، دیری است که اهل این دیار میزبان 
کرامت و بخشش تو شده اند میزبانانی که خود هیچ ندارند وعزت وارجمندی خود را از از 
حضور پربرکت میهمان خود به عاریه گرفته اند. یا اخت الرضا،  بر دیدگان ناچیز ما منت 
نهاده ای وما را سزاوار لطف بی پایان خود ساختی ما نه آنچنان لایق این لطف و کرم بوده 
ایم ونه خواهیم بود ولی می کوشیم تا شایسته میزبانی این اسوه حجاب وعفت باشیم 
وپاکدامنی هستم وشایستگی تو را سرمشق هر لحظه وهر ثانیه خود ودختران این مرزوبوم 
سازیم . بابا خانی به هم سن وسال های خودش سفارش کرد حضرت را الگو قرار دهندواز 

این بانوی بزرگ درس حجاب، عفت و پاکدامنی بیاموزند.

باورهای مخرب درباره ازدواج 
به ورطه  را  رابطه  ازدواج وجود دارد که در طولانی مدت  باورهایی درباره 
نابودی می کشاند. نکات زیر کمک می کند تا در زندگی مشترک تان از این 

اشتباهات پرهیز کنید.
 حریم خصوصی تان را حفظ کنید

زن و مرد هنگامی که با یکدیگر پیمان زناشویی می بندد، به هم قول می دهند در تمام 
لحظات زندگی در کنار یکدیگر باشند ، ولی این به معنای ساختن قفس برای یکدیگر 
نیست پس بهتر است اجازه دهیم اندکی فردیت برای همسرمان باقی بماند. بارها دیده 
شده است که زوجها بر سر این موضوع،  ارتباط شان تخریب شده است، به این دلیل 
که می خواهند همه کارها را با حضور یکدیگر انجام دهند و ذره ای فضای خصوصی 

برای یکدیگر قائل نیستند.  
نیمه لیوان را خالی بگذارید

هر فردی برای همسرش احترام و ارزش زیادی قائل است ولی این احترام و ارزش نباید 
باعث به وجود آمدن مفهوم نادرستی به عنوان اعتماد کامل گردد، کمی هم احساس 
عدم امنیت در زندگی لازم است. بهتر است باور کنید همسرتان انسان وفاداری است اما 
یک درصد احتمال دارد، تحت شرایط خاص دچار وسوسه شود، پس با کمی ملاحظه 

کاری می توانید زندگی خود را از آسیب های احتمالی حفظ نمایید.
 بچه دار شدن درمان نیست

متاسفانه باور غلطی که رواج دارد این است که تا اطرافیان عدم توافق زوج جوان را با 
یکدیگر متوجه می شوند، توصیه به بچه دار شدن می کنند. به بیان دیگر والدین نوید 
می دهند، با تولد فرزند، زندگی به روال عادی و شیرین بر می گردد و اختلافات از 
بین می رود. در حالی که تولد یک نوزاد تضادهای پنهان و تفاوت های مهم زوجین را 
آشکارتر می کند. بچه دار شدن مسئولیت بزرگی است که سختی ها و گرفتاری های 
تازه ای را برای زوجین به ارمغان می آورد و اگر خانواده پایدار و متعادل نباشد، بچه دار 
شدن حفظ شرایط را سخت تر می کند. پس به کودکان به چشم  ابزار برای رسیدن 

به تفاهم نگاه نکنیم.
طلاق  یا  خانواده گسسته ؟

بسیاری از زوج های ناموفق به دلایلی مانند داشتن فرزند و یا مذموم بودن طلاق 
در اجتماع و بسیاری مسائل دیگر به زندگی در کنار یکدیگر ادامه می دهند. در این 
حالت آنها بهترین سالهای زندگی شان را در رنج سپری می کنند. تحقیقات نشان داده 
است کودکانی که در خانه ای پر تنش و بدون عشق بزرگ می شوند، زندگی خوبی 
در آینده ندارند. زمانی که دو نفر یکدیگر را انتخاب می کنند، باید اخلاقیات، ظاهر، 
رفتار و سبک زندگی یکدیگر را پذیرفته باشند. تصور اینکه بعد از ازدواج همسر خود 
را تغییر دهید و او را به فردی بهتر و شایسته تر  و مطابق میلتان تبدیل می نمایید، 
خیال باطلی است . ممکن است ازدواج باعث تغییراتی در هر یک از زوجین گردد ولی 
به طور کلی نمی تواند شخصیت یک فرد را تغییر دهد. پس ابتدا به تمام خصوصیات 
فردی که می خواهید با او ازدواج کنید بیندیشید و با این تصور که او تغییر خواهد کرد، 

وارد زندگی مشترک نشوید.
 خانه میدان جنگ نیست

در باور بعضی از زوجین تخلیه روحی و روانی در خانه یک امر مسلم و بدیهی است. 
شاید بعضی افراد توقع داشته باشند، همسرشان به عنوان فردی که در تمام لحظات 
زندگی در کنار اوست، باید تخلیه خشم و هیجانات او را بپذیرد. اما خشم و از کوره 
در رفتن های پی در پی  یکی از عوامل از هم پاشیدن کانون خانواده است. زمانی که 
شما خشمگین، عصبانی و غضبناک هستید به طور حتم بازخوردهایی از همان نوع را 
دریافت خواهید کرد و اگر این عصبانیت و پر خاشگری بخواهد تکرار شود، خانه تبدیل 

به میدان جنگ خواهد شد.
 از احساسات و افکارتان بگویید

تصور اینکه زن و شوهر باید بتوانند ذهن یکدیگر را بخوانند و از تمام امور آگاه باشند، 
باور بسیار غلطی است. قطعاً همسر تان یک جادوگر نیست و شما با توقعاتی که در خود 
ایجاد کرده اید و منتظر پاسخ همسرتان هستید، با در پی گرفتن این شیوه  زندگی 
خود را به سمت چالش سوق می دهید. با همسرتان صحبت کنید. از احساسات و 
افکارتان به او بگویید و اگر خواسته ای دارید، منتظر ذهن خوانی نمانید و این مسئله 

را با او در میان بگذارید.

گفت وگوی با آقای جناب خان :

 خندوانه، این روزها لبخند را میهمان صورت مردم ایران کرده است
شیراز، شهر راز، شهر اردیبهشت و بهارنارنج، شهر 
ادب و پایتخت فرهنگ ایران، همواره با لهجه ای در 
ذهن ها ثبت شده، که فراز و نشیب ایام و ناملایمات 

بسیار آن را به سمت فراموشی سوق داده است. 
لهجه شیرازی، بخش مهمی از فرهنگ ناب این خطه از 
جغرافیای ایران زمین است، اگرچه امروز، خصوصا نسل نو، 
کمتر به آن توجه کرده و در پاسداشت و حفظش کوشیده اند. 
این روزها بسیارند شیرازی هایی که نادیده گرفتن فرهنگ 
شهرشان، خاطرشان را آزرده و گاه و بی گاه، رفتار و گفتار 
برخی، که سبب به سخره گرفتن تاثیرگذاری این شهر و 
مردمانش در عرصه های مختلف هنر، فرهنگ، علم و دین، 

ارزیابی می شود، آنان را تا مرز عصبانیت پیش برده است. 
اگرچه مردمان این شهر، صبورند و خونگرم، بیشتر به 
همین  شاید  و  غریب گدازی!!  تا  شهره اند  میهمان نوازی 
روحیه موجب گستاخی برخی، در بیان بعضی صفت ها برای 

شیرازی ها شده است. 
این  از  بخشی  بروز  علت  هستند  معتقد  صاحب نظران 
دانست،  فرهنگ  حوزه  فعالان  متوجه  باید  را  ناملایمات 
اصالت های  حفظ  و  فرهنگ سازی  وظیفه شان  کسانیکه 
فرهنگی و تلاش در جهت نشر و توسعه آن است. شهروندان 
شیرازی معتقد هستند که بهترین راه برای علاج این درد، 
بیان خصوصیت های  مسیر  در  برنامه ریزی شده  حرکتی 

فرهنگی شهر هزار راز است. 
با  می تواند  و  دارد  قرار  آن  صدر  در  رسانه  که  تلاشی 
برنامه سازی های مناسب و متناسب، گام های بلندی در مسیر 

حفظ ارزش ها و فرهنگ اصیل شیراز و شیرازی ها، بردارد. 
در این میان، مردی از ایستگاه چهار بولوار پاسداران شیراز با 
صداپیشگی به جای یک عروسک دوست داشتنی، این مجال 
را یافت تا شیرینی لهجه مردمان این شهر را از محدوده بومی 
خارج کند و میلیون ها نفر را در سراسر کشور پای برنامه های 

تلویزیون بنشاند. 
»آقای همساده« تنها محبوب بچه ها نیست. او موجب 
شد برخی از بزرگترها قهر خود با رسانه ملی را بشکنند و به 

تماشای برنامه کلاه قرمزی بنشینند. 
البته جالب گویش  و  ریز  حالا دیگر مردم اصطلاحات 
با »محمد بحرانی« صدا پیشه آقای همساده  را  شیرازی 
نثار  مداوم  لطف  سادگی اش  و  صداقت  به  و  می شناسند 

می کنند. 
اما این همه ماجرا نیست؛ شخصیت پردازی »ببعی« با آن 
تلفظ خاص عبارات انگلیسی نیز حاصل هنر بحرانی است. 
مخاطبان تلویزیون هنوز درگیر هضم هنرنمایی او در قالب 

شخصیت های آقای همساده و ببعی بودند که این هنرمند با 
رو کردن یک برگ برنده، بار دیگر قلب ها را فتح کرد، برگ 

برنده ای به نام "جناب خان". 
بحرانی و برنامه خندوانه، این روزها مردمی را پای تلویزیون 
که  است  کرده  میهمان صورتشان  را  لبخند  و  میخکوب 

مشکلات زندگی، چهره هایی عبوس از آنان ساخته بود. 
محمد بحرانی اظهار کرد: موفقیتم در گویندگی به جای 
آقای همساده، به دلیل اصالت شیرازی این شخصیت است. اگر 
گویندگی با لهجه، همراه با تسلط و اصالت باشد شخصیت آن 

عروسک نیز دلنشین و در بین مردم محبوب می شود. 
وی در پاسخ به این سئوال که "آیا با شخصیت پردازی 
آقای همساده، رفتار شیرازی ها زیرسئوال نرفته است؟" گفت: 
هیچگاه با خلق این شخصیت به شیرازی ها توهین نشد و بارها 
شاهد واکنش های مثبت افراد به خصوص همشهریانم بوده ام. 
بحرانی در خصوص خلق و خوی آقای همساده، افزود: با 
بررسی رفتارهای آقای همساده در می یابیم که او بسیار صادق 
و بی پیرایه است که البته یکی از دلایل محبوبیت او می تواند 

همین حسن اخلاق و سادگی باشد. 
وی، اعتقاد دارد، معرفی یا زنده کردن گویش های متنوع 
ایرانی رسم خوبی است که رنگارنگ بودن فرهنگ مردم این 

مرز و بوم را یادآوری می کند. 
بحرانی، شکل گیری شخصیت جناب خان را محصول 
همنشینی با اهالی محله خود در شیراز دانست و ادامه داد: 

بسیاری از دوستان خوب من که در ایستگاه 4 زرهی شیراز 
سکونت داشتند و هم محله ای بودیم، اهل جنوب بودند و به 
نوعی شخصیت پردازی جناب خان حاصل رفاقت و رفت و 

آمد با آنان است. 
مجموعه  یک  در  خان  افزود: شخصیت جناب  بحرانی 
عروسکی با عنوان »کوچه مروارید« شکل گرفت، در همان 
با دوست هنرمندم، رامبد جوان، به این نتیجه  مجموعه 
رسیدیم که جناب خان، می تواند در خندوانه نیز نقش داشته 
باشد و در نهایت این ایده پرورش داده و اجرا شد.  وی در 
خصوص طرفداران آقای همساده و جناب خان، معتقد است:  
نمی شود گفت که آقای همساده محبوب تر است یا جناب 
خان، مهم این است که بینندگان برنامه های تلویزیونی نسبت 
به علاقه شخصی خود به آنان امتیاز می دهند و دوستشان 
دارند،  پس بهتر است مقایسه نکنیم.  بحرانی به وی ژگی های 
مثبت این عروسک ها، اشاره و اضافه کرد: در خلق هر دو 
شخصیت سعی بر این بوده که رفتار آنان مثبت و دلنشین 
باشد که به نظر می رسد در مجموع این امر محقق شده است. 
این هنرمند شیرازی گفت: از اینکه مردم ایران با دیدن 
این برنامه ها حال و هوای خوبی دارند، خوشحالم و امیدوارم 

اینگونه فعالیت ها همچنان تداوم داشته باشد. 
بحرانی به شیرازی بودن خود افتخار کرده و یادآور می شود: 
بسیار خوشحالم که در این شهر به دنیا آمده ام و به مهربان و 

خوشنام بودن همشهریانم می بالم. 

قم سرزمینی مقدس در طول تاریخ؛

شهری با قدمت 7 هزار ساله در حاشیه کویر
 استان قم علاوه بر ویژگی ها و شهرت مذهبی خود دارای 
در  اجتماعی  و  فرهنگی،  تاریخی  گسترده  ظرفیت های 
راستای توسعه  در گزارش قبل به ظرفیت های گردشگری 
مذهبی قم اشاره شد؛ مراکز مختلفی همچون حرم مطهر 
کریمه اهل بیت)س(، مسجد مقدس جمکران، بقاع متبرکه، 
مساجد بزرگ و تاریخی و بیوت مراجع عظام تقلید که 

شاخص ترین آنها بیت امام راحل است.
تاریخی و فرهنگی قم  در این گزارش به ظرفیت های طبیعی، 
پرداخته می شود؛ مراکزی که شاید برای بسیاری از ایرانیان و حتی 

کسانی که در قم ساکن هستند ناشناخته باقی مانده باشند.
قم از نظر تاریخی و فرهنگی همواره شهری پویا در گستره تاریخ 
بوده است، تمدنی 7 هزار ساله دارد که بازمانده های آن را می توان 
در نزدیک جمکران و با نام تپه های قلی درویش مشاهده کرد؛ 
کاروانسراها، بازارها، خانه های قدیمی، مساجد بزرگ، بقاع متبرکه، 
صنایع دستی و قلعه های تاریخی متعددی در قم وجود دارد که 

می تواند برای هر گردشگر داخلی و خارجی، مقصدی بکر باشد.
همچنین جاذبه های طبیعی فراوانی هم در قم وجود دارند که از آن 
جمله می توان به پارک ملی کویر که در برگیرنده منطقه ای گسترده 
از نظر اکولوژی و دارای تنوع گونه های حیوانی و گیاهی است، دریاچه 
نمک، دریاچه حوض سلطان، مناطق ییلاقی کهک و سنجگان که 
دارای هوای معتدل کوهستانی هستند و همچنین مجتمع های 

توریستی و رفاهی متعدد اشاره کرد.
سرزمینی به قدمت 7 هزار سال

محوطه تاریخی »قلی درویش« در بلوار ورودی قم به جمکران واقع 
شده و یکی از محوطه های در حال کاوش حاشیه کویر مرکزی ایران 

محسوب می شود.
این محوطه دربرگیرنده سه دوره اصلی استقراری شامل عصر برنز 
قدیم یعنی 3500 تا 2800 سال قبل از میلاد، برنز جدید که حدود 
1800 تا 1600 سال پیش از میلاد می شود و همچنین عصر آهن 
یک یعنی از 1500 تا 1200 سال قبل از میلاد است که با این 
احتساب، سابقه مسکونی بودن قم یا اطراف آن به 7 هزار سال پیش 

باز می گردد.
از جمله فضاهای شناسایی شده در این محوطه تاریخی می توان به 
واحدهای مسکونی، فضاهای مرتبط با فعالیت های تجاری، اداری، 
صنعتی که شامل فلزگری و سفال گری می شود و همچنین فضاهای 

آیینی و مذهبی و بقایای معماری نظامی اشاره کرد.
این کاوش ها از سال 1381 شروع شده و همچنان ادامه دارد؛ البته 
تا پیش از انجام کاوش های علمی باستان شناختی در این محوطه، 
تمام مدارک و منابع موجود پیرامون پیشینه تاریخی شهر قم بنیان 
این شهر را در قدیمی ترین حدس ها به دوره ساسانی و سده های 
نخستین اسلامی مربوط می ساخت اما لایه نگاری و کاوش های 
محوطه باستانی قلی درویش سابقه تاریخی و فرهنگی قم را به 

هزاره های پنجم و چهارم پیش از میلاد برد.
بر این اساس می توان گفت قم همواره در طول تاریخ، سرزمینی 
مقدس و یکی از کانون های اصلی مذهبی و فرهنگی فلات ایران به 

شمار می رفته است.
در واقع کاوش های باستان شناسی در قلی درویش نشان داد بر خلاف 
فرضیات رایج، فرهنگ های عصر آهن از همان ابتدای ورود به فلات 
ایران از ساختارهای بسیار پیشرفته اجتماعی، اقتصادی و صنعتی 

برخوردار بوده اند.
خانه های تاریخی میراثی از گذشتگان

علاوه بر خانه های مراجع عظام تقلید و همچنین بیت امام راحل 
که در قم مورد توجه گردشگران قرار می گیرند، خانه های تاریخی 
دیگری هم در این شهر وجود دارد که برخی از آنها به موزه تبدیل 

شده اند.
از آن جمله می توان به خانه تاریخی زند اشاره کرد؛ این خانه در 
محله گذرقلعه، مرکز بافت قدیمی شهر قم یعنی خیابان چهارمردان 
)انقلاب( قرار دارد؛ با توجه به فرم و مصالح بکار رفته در ساخته این 
خانه، ساختمان آن متعلق به اواخر قاجار یعنی حدود 130 سال 

پیش است.
این بنا دارای ستون های سنگی با سرستون تزیینی در ایوان شمالی 
و شرقی و آجرکاری در دردهای چوبی است. بادگیرهای رفیع این بنا 
از نمونه های منحصر به فرد بادگیرهای منطقه قم به شمار می روند و 
در حال حاضر هم این خانه قاجاری به عنوان موزه مردم شناسی قم 

پذیرای گردشگران در ایام مختلف سال است.
از دیگر خانه های قدیمی قم می توان به خانه تاریخی »یزدان پناه« 
اشاره کرد که در محله باغ پنبه یعنی خیابان 19 دی واقع شده و 
معماری آن به سبک نواحی کویری و حاشیه کویر دارای بیرونی و 

اندرونی است.
مورد  قم  دستی  صنایع  موزه  عنوان  به  بنا  این  سال 1389  از 
بهره برداری قرار گرفته و روزانه تعداد زیادی از گردشگران از آن 

بازدید می کنند.
همچنین خانه حکیم ملاصدرای شیرازی هم که به مدت هفت 
سال و حتی به روایتی 15 سال در آن اقامت داشته در شهر کهک 
دارای معماری بسیاری زیبایی بوده و جزو میراث ملی ایران محسوب 

می شود.
علاوه بر این بازار اصلی قم هم با قدمت حدود 400 سال مجموعه ای 
از راسته، چهارسوق، سرا و تیمچه، جزئی از بافت قدیم شهر قم به 

شمار می رود.
این مجموعه شامل پوشش گنبدی است؛ بخش های زیادی از این 
بازار یعنی بازار کهنه در دوران صفویه و پیرامون مسجد جامع بنا 
شد و تا پایان دوره قاجاریه، بناهایی که بدان نیاز بود در آن جای 
گرفت. در دوران ناصری بازار قم رو به گسترش نهاد و »بازار نو« 
احداث شد و در دو سوی این راسته نو، بناهای تازه ای مانند تیمچه 

بزرگ ساخته شدند.
تیمچه بزرگ، شاهکار معماری قم

تیمچه بازار که در شمال راسته بازار نو قرار دارد از شاهکارهای 
معماری عصر قاجاریه است که سرپنجه خالقش، استاد حسن 
معمارباشی قمی در سال 1301 قمری آن را بنا کرد و اثری شاخص 
و ارزشمند از معماری اسلامی – ایرانی را مانند نگینی در قلب این 
بازار به میراث گذاشت. دهانه طاق این تیمچه 16 و ارتفاع آن 15 
متر بوده و متشکل از دو بخش تیمچه و سراست که فضای صحن 
و حجره ها در قسمت تیمچه و کارگاه های رفوگری و حیاط پشتی 
در فضای سرا قرار دارد. تیمچه دارای دو در ورودی از راسته ی بازارنو 
شامل یک در ورودی اصلی و یک در ورودی فرعی و نیز یک ورودی 
از کوچه سید اسماعیل به سرا است؛ مساحت صحن مرکزی بنا 
حدود 385 متر و ابعادی به شکل مستطیل دارد، فضای صحن تقریبا 
حدود دو سوم از فضای تیمچه را به خود اختصاص داده و این بخش 

توسط سه طاق گنبدی شکل پوشیده شده است.

مهارت در ساخت این تزئینات و هندسه مبتکرانه آن به حدی است 
که فضا حالتی رؤیاگونه و خیال انگیز یافته و هر ناظری را در ابتدای 

ورود مسحور شکوه خود می کند.
از نمونه های مشابه این بنا می توان به تیمچه امین الدوله در کاشان و 

تیمچه حاجب الدوله تهران اشاره کرد.
کاروانسراها و موزه ها، هویت تاریخی قم

در حال حاضر قم شاهراه ارتباطی استان های مختلف کشور محسوب 
می شود و برای گذر به 17 استان باید از قم عبور کرد، در گذشته 
نیز قم این چنین بوده و علاوه بر اینکه مقصدی برای زائران به شمار 
می رفته، محلی برای گذر کاروانیان هم بوده است به همین دلیل 
کاروانسراهای مختلفی در اطراف و حواشی این شهر بنا شده که 
از مشهورترین آنها می توان به کاروانسرای دیر گچین، قلعه  سنگی 

و پاسنگان اشاره کرد.
کاروانسرای دیر گچین معروف به »مادر کاروانسراهای ایران« واقع در 
کیلومتر 70 جاده قم – گرمسار، از جمله قدیمی ترین و بزرگ ترین 
کاروانسراهای موجود در ایران و دارای فضاهایی همچون مسجد، 

آسیاب، آب انبار، حمام و سرویس بهداشتی است.
باز  ساسانی  اردشیر  حکومت  دوره  به  کاروانسرا  این  اولیه  بنای 
می گردد که تا دوره صفویه مورد استفاده بوده است و سپس تغییرات 
و الحاقاتی داشته است. »قلعه سنگی« نیز یکی از کاروانسراهای واقع 
در مسیر قدیم قم به ری محسوب می شود که در شاهراه اصلی 
شمال شرقی به جنوب غربی ایران قرار دارد و بنای آن متعلق به دوره 
سلجوقی است. از جمله خصوصیات این کاروانسرا می توان به وجود 

رواق در جلوی حیاط و پیرامون حجره ها اشاره کرد.
البته کاروانسرای »پاسنگان« را هم نباید از یاد برد؛ این بنا مربوط به 
دوره صفوی بوده و دارای پلان چهار ایوانی و دو آب انبار پیرامون 
آن است؛ وقتی از قم به سمت کاشان حرکت کنیم پس از طی 20 
کیلومتر می توانیم پاسنگان را ببینیم که در حال حاضر به عنوان 

مجتمع گردشگری مورد استفاده و بازدید قرار می گیرد.
صنایع دستی، سوغات فرهنگی قم

بسیاری از افرادی که به قم سفر می کنند، از خوراکی ها سوهان و 
از سایر اقلام، مهر و تسبیح و سجاده به عنوان سوغات می برند ولی 
حقیقت آن است که قم دارای صنایع دستی منحصر به فردی است 
که البته برخی از آنها به دست فراموشی سپرده شده اند یا اینکه فقط 

چند نفر هنوز بر اساس شیوه سنتی اقدام به تولید آنها می کنند.

قالی، کاشی،  قم شامل  شاخص ترین محصولات صنایع دستی 
سنگ های تراش خورده، حکاکی بر روی سنگ، نگارگری و تذهیب، 
سنتی،  نقاشی  سنتی،  رودوزی  مرواربافی،  چوب،  روی  خراطی 
شیشه گری، معرف کاری، انگشترسازی، تزیینات پارچه ای، رنگرزی 
گیاهی، قلم زنی، معرق سایه گندم، گیوه دوزی، صحافی سنتی و 

چلنگری هستند.
موزه صنایع دستی قم که در خانه تاریخی یزدان پناه دایر است سعی 
دارد بخشی از این میراث فرهنگی و اجتماعی را به گردشگران داخلی 

و خارجی بشناساند.
در این موزه آثاری از محصولات ممتاز و شاخص صنایع دستی قم و 

بخش کارگاه های زنده تولید صنایع دستی وجود دارد.
مانند  سنتی  رودوزی های  سفال،  تولید  شامل  کارگاهی  بخش 
سرمه دوزی و سوزن دوزی و معرق چوب بوده و در بخش آثار هم 
سفال و سرامیک، خرمهره، معرق چوب، سنگ های تراش خورده و 

نقاشی روی شیشه و فلز به نمایش درآمده است.
در کنار موزه صنایع دستی، موزه مردم شناسی قم هم در خانه 
تاریخی زند پذیرای گردشگران است؛ هدف از دایر شدن این موزه 
نمایش فرهنگ منطقه قم قبل از ورود به عصر صنعتی است به 
همین دلیل لوازم زندگی، پوشاک و لوازم کار در زمان قدیم قم در 

این موزه در معرض بازدید عموم قرار گرفته است.
یعنی سفیدکاری مس،  کارگاه های صفاری  از  نمایی  همچنین 
ادوات  و  ابزار  و  مطبخ  قجری،  مکتب خانه  قهوه خانه،  قالی بافی، 

کشاورزی در این موزه ساخته شده اند.
در حال حاضر قم دارای یک هتل پنج ستاره، پنج هتل چهار ستاره 
و ده ها هتل دیگر، چندین هتل آپارتمان، ده ها مهمان پذیر و 15 
مجتمع خدماتی رفاهی بین راهی است؛ هرچند این زیرساخت ها 
برای پذیرایی شایسته از میلیون ها زائر و گردشگری که به قم سفر 
می کنند به هیچ وجه کافی نیستند ولی می توانند بخشی از نیازهای 

حوزه توریسم را تامین کنند.
امید است با توجه به ظرفیت های فراوان گردشگری مذهبی، طبیعی 
و فرهنگی در قم که تنها مشتی از خروار آنها در این گزارش ذکر 
شد، مسئولان امر چه در سطح استانی و چه ملی فکری برای تامین 
زیرساخت های بیشتر با هدف جذب گسترده تر و پایدارتر گردشگران 
داخلی و خارجی کرده و زمینه مساعد برای معرفی هرچه بیشتر قم 

به جهانیان را فراهم کنند.

 آگهی تحدید حدود اختصاص
 چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 23 فرعی از 10914 اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی بنیاد – 20 متری لقمان حکیم – کوی 24 فرعی اول سمت چپ 
پلاک 15 که بنام آقای محسن عرب پور حاجی آبادی فرزند مرتضی میباشد، درجریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 1/17504-94/5/3 تحدید حدود پلاک مذکور در روز یک شنبه مورخ 
94/6/1 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا مالکین مجاور ویا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرردر محل 
مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده 

مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار:94/5/6
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی تحدید حدود اختصاص
 چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 2/38 فرعی از 10349 اصلی 
واقع در بخش یک ثبت قم اراضی نوبهار – ک 40 فرعی 53 پلاک 9 که بنام آقای 
غلامحسین تقی زاده قمی فرزند علی میباشد، درجریان ثبت است که بعلت تبصره واحده 
ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی 
مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 
1/17429-94/5/3 تحدید حدود پلاک مذکور در روز یک شنبه مورخ 94/6/1 ساعت 8/5 
الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا مالکین 
مجاور ویا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرردر محل مذکور حضور 
بهم رسانند مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات 
مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 
73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی 

تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار:94/5/6
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
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 5+1 کشورهای  با  ایران  هسته ای  توافق 
از سال ها شاهد ترافیک  تا پس  عاملی شد 
دیپلماتیک مقام های جهان در تهران باشیم؛ 
اتفاقی که پس از دولت اصلاحات، کمتر شاهد 

بودیم.
میان  هسته ای  جامع  توافق  از  ماه  یک  هنوز 
جمهوری اسلامی ایران و گروه 1+5 نگذشته است که 
هر روز، رسانه ها از آمدن هیاتی بلندپایه از کشورهای 
مختلف به تهران یا برنامه ریزی آنها برای حضور در 

کشورمان خبری می دهند.
اگرچه از روزهای نخست روی کار آمدن دولت 
روحانی شاهد سفر مقام های سیاسی و بین المللی 
با توافق هسته ای  ،  مختلفی به کشور بوده ایم، اما 
و  ایران  در  حضور  برای  دنیا  کشورهای  اشتیاق 
سرمایه گذاری در کشور بیش از پیش شده و در این 
مدت نیز کشورهای اروپایی گوی سبقت را از سایر 
کشورها و به خصوص سایر اعضای حاضر در مذاکرات 
برای نزدیک شدن به تهران پس از تحریم ربوده اند و 
می خواهند جایگاه پیشین خود در ایران که به دلیل 

تحریم ها از دست بودند ، پس بگیرند.
به گزارش ایلنا، وضعیت به گونه ای است که می توان گفتمان 
تنش زدایی در حوزه سیاست خارجی و اقدام های عملی را باعث 

گسترش مناسبات ایران با کشورهای مختلف جهان خواند.

آلمان ؛ پیشرو حضور در ایران
در 22 ماه مذاکره هسته ای میان جمهوری اسلامی ایران و گروه 
1+5 ، آلمان در جریان مذاکرات کمترین میزان مخالفت با طرح های 
ارائه شده و بیشترین میزان همکاری برای رسیدن به توافق جامع 
هسته ای در میان سه کشور اروپایی را داشتند. اشتیاق آلمان برای 
توافق از همان روزهای نخست هویدا شد ؛ آنجا که فرانک والتر 
اشتاین مایر وزیر امور خارجه آلمان ، نخستین فردی بود که از علاقه 
خویش برای حضور در ایران گفت و اظهار داشت که در آینده ای 

نزدیک به تهران سفر می کند.
وزیر امور خارجه آلمان با اشاره به سفر چندی پیش »مارکوس 
ادرر« معاون خود به تهران، خاطرنشان کرده بود که وزارت خارجه 

آلمان درباره این موضوع در تماس نزدیک با تهران بوده است.
هنوز یک هفته از مذاکرات هم نگذشته بود که هیاتی بلندپایه 
صدنفره سیاسی و اقتصادی به ریاست »زیگمار گابریل« معاون 
صدراعظم آلمان که وزیر اقتصاد و انرژی این کشور هم است ، با 
هدف بازسازی روابط تجاری این کشور با ایران، برای سفری چند 
روزه به ایران آمد تا بنا به پیش بینی دویچه وله، آلمانی های دورخیز 
صادرات 11 میلیارد دلاری شان در ایران را تحکیم ببخشند. بدین 
ترتیب معاون صدراعظم آلمان که با سفر خود به ایران به طلسم 12 
ساله روابط تهران و برلین پایان داد، در این سفر علاوه بر دیدار با 
وزرای نفت، اقتصاد، نیرو و اقتصاد با حسن روحانی، علی لاریجانی و 

محمدجواد ظریف نیز دیدار کرد.

بازبینی روابط ایران و اروپا با سفر موگرینی
فدریکا موگرینی مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا هم بعد 

از تصویب این توافق در اتحادیه اروپا، گفت: به تهران سفر می کند 
و به عنوان نماینده عالی اتحادیه اروپا، نقش حیاتی در مرحله اجرا 
)اجرای برجام( و هماهنگی کمیسیون مشترک توافق برعهده خواهم 
داشت. همه ما در تلاش برای حمایت از گام های این توافق هستیم و 
من قصد دارم به زودی به تهران سفر کنم، چراکه توافق با ایران امکان 
گشودن فصل جدیدی در روابط ایران و بین الملل را فراهم می کند.«

سفر موگرینی به تهران در حالی اهمیت پیدا می کند که او 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا است و بیش از 20 کشور 
اروپایی در مذاکرات هسته ای نقشی نداشته اند؛ اما همه آنها منتظر 
این توافق بودند تا به مبادلات اقتصادی خود با ایران سرعت ببخشند. 
موگرینی پیش  از  اینکه مسئولیت هماهنگی سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا را برعهده بگیرد، وزیر خارجه ایتالیا بود و چندین بار محمدجواد 

ظریف دیدار کرده بود.

لوران فابیوس و گرد و خاک های یک سفر
گرد و خاک سفر »لوران فابیوس« به ایران، قبل از خودش به 
تهران رسید. این چهره فرانسوی که عملکردش در دوران صدراتش 
در سمت نخست وزیری و همچنین 22 ماه مذاکرات هسته ای 
موجب شده مردم ایران از او دلخوشی نداشته باشند، حضور در ایران 
انتقادهای فراوانی را به دنبال داشته و انتقادهای به حضور او در ایران 
به اهرم فشار دیگری بر فعالیت های دیپلماتیک دولت مبدل شده 
است. فابیوس پیش از حصول توافق جامع هسته ای دعوتنامه همتای 
ایرانی خود محمدجواد ظریف را دریافت کرده بود، اما پذیرش این 
دعوت را به پس از به دست آمدن توافق جامع هسته ای موکول 

کرده بود.
بود: همتای من  تهران گفته  به  وی در خصوص سفر خود 
محمدجواد ظریف پیش از این من را دعوت کرده بود اما من پیش 
از توافق به تهران نرفتم و فکر می کنم که اکنون همه چیز برای انجام 

این سفر محقق است.

به نظر می رسد که نخستین سفر لوران فابیوس به ایران به عنوان 
وزیر امور خارجه فرانسه بیشتر شکل و شمایل سیاسی داشته باشد. 
آخرین بار در سال 2003 میلادی، وزیر امور خارجه وقت فرانسه به 
تهران سفر کرده بود و پس از آن سفری در حد وزیر به تهران از سوی 

فرانسوی ها انجام نگرفته بود.
فابیوس با اشاره مستقیم به تاثیرپذیری این سفر از شکل گیری 
توافق جامع هسته ای میان ایران و 1+5 گفت: این کاملا عادی است 
که پس از حصول توافق تاریخی اخیر، فرانسه و ایران بتوانند روابط 
عادی خود را از سر بگیرند. این توافق بازار جدیدی را خواهد گشود 

که فرانسویان پیش تر در آن حضور گسترده ای داشتند.

فرانسه به دنبال تدوین نقشه راه تعمیق روابط دوجانبه
عصر روز پنجشنبه روسای جمهوری اسلامی ایران و فرانسه در 
گفت وگویی تلفنی بر تدوین یک نقشه راه برای توسعه و تعمیق روابط 

سیاسی، اقتصادی و فرهنگی تهران-پاریس تاکید کردند.
و  امکانات  به  اولاند،  فرانسوا  با  گفت وگو  در  روحانی  حسن 
توانمندی های گسترده ایران و فرانسه برای گسترش همکاری ها 
گذشته  سال  که »طی 10  بود  داشته  اظهار  و  بود  کرده  اشاره 
فرصت های زیادی را دو کشور برای تعمیق و توسعه روابط از دست 
داده اند و اکنون فرصت و زمان برای جبران گذشته فرا رسیده است« 
و همچنین برای انجام تعهدات هسته ای در طرف، کمک اتحادیه اروپا 

را خواستار شده بود.

صف وزرای اروپایی برای حضور در ایران
اتریش به همراه سوئیس و عمان، از جمله کشورهایی بود که 
در طول 22 ماه مذاکرات هسته  ای، میزبان مذاکرات هسته ای میان 
ایران و مسئولان شش قدرت جهانی بود و در این مدت نیز همواره 
از پیشبرد مذاکرات و حل مسئله هسته ای ایران از طریق گفت وگو 

استقبال می کرد.

وزیر  کورتس«  »سباستین  نیز  این  از  پیش 
امور خارجه این کشور در اردیبهشت سال گذشته 
به ایران سفر کرد و با مقام های عالی کشورمان به 
رایزنی پرداخت. انجام مذاکرات در وین کافی بود تا 
وزیر جوان اتریشی برای فراهم کردن برای همکاری 
دوجانبه شرکت های ایرانی و اتریشی، از سفرش به 

همراه رئیس جمهور کشورش به تهران خبر بدهد

ایتالیا؛ مشتاق گسترش روابط با ایران
»پائولو جنتیلونی« وزیر امور خارجه ایتالیا از 
جمله کسانی است که در ماه های آتی به تهران 
خواهد آمد. او نیز همانند سباستین کورتز، از جمله 
کسانی است که پیش از توافق هسته ای به تهران 
آمده بود و گفته بود که ایتالیا مشتاق گسترش روابط 

خود با ایران است.
»فدریکا گوییدی« وزیر توسعه اقتصادی ایتالیا 
نیز جنتیلونی را در سفر به تهران همراهی می کند 
تا زمینه های توسعه روابط اقتصادی دو کشور را با 

همتایان ایرانی خود مورد بررسی قرار دهد.

اسپانیا؛ درصدد ادامه تعمیق روابط سیاسی با تهران
»خوسه مانوئل گارسیا مارگالو« وزیر امور خارجه اسپانیا نیز اعلام 
کرده پس از فصل تابستان به همراه »آنا پاستور« و »خوسه مانوئل 
سوریا« وزیران امور زیرساخت ها و صنعت و معدن به ایران سفر 

خواهد کرد.
این وزیر امور خارجه اروپایی نیز از جمله کسانی است که در 
اسفند سال 92 به تهران سفر کرده بود و در این مدت نیز در چندین 
نوبت میزبان ظریف در مادرید بوده است. گارسیا مارگالو ماه جریان 
سفر رسمی رییس دستگاه دیپلماسی کشورمان به اسپانیا، به ظریف 
گفته بود که مادرید درصدد ادامه تعمیق روابط سیاسی و اقتصادی 

با تهران است.

آسیایی ها مشتاق حضور در ایران
سفر به ایران و اشتیاق برای حضور در بازارهای کشورمان البته 
مخصوص به قدرت های اروپایی نیست. کشورهای آسیایی نیز چه 
پیش از توافق هسته ای و چه پس از توافق هسته ای همواره اعلام 
کرده اند آماده حضور در ایران هستند و لازمه این کار برداشتن موانع 

حضور  از جمله تحریم ها است.
در میانه آخرین دور از مذاکرات هسته ای در وین نیز »کو تائه 
یانگ« قائم مقام و معاون وزارت امور خارجه کره جنوبی پس از بیش 
از ده سال به تهران آمد و مسئولان عالی وزارت خارجه کشورمان 

دیدار کرد.
چندی نیز برخی منابع اعلام کردند راجیو مهریشی قائم مقام وزیر 
دارایی هند، اوایل هفته آینده به منظور بحث درباره چگونگی پرداخت 

بدهی های ناشی از واردات نفت، به ایران سفر خواهد کرد.
پالایشگاه های هندی به علت خریدهای نفتی، حدود 6.5 میلیارد 
دلار به ایران، عضو اوپک، بدهی دارند؛ زیرا از آن جایی که کانال های 
پرداخت بین المللی در نتیجه تحریم های مالی غرب مسدود شده 

است، آنها نتوانسته اند این بدهی را تسویه کنند.

اخبار
اصغر زاده: سرنخ اجماع در داخل به محافل اصلاح طلب می رسد

پشت پرده توافق هسته ای
 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: برای حل مذاکرات هسته ای، در داخل 
اجماع عمومی درست شد. طرفداران تداوم سیاست قبلی رای بالایی نداشتند و 

دلواپسی آنها به اقلیتی اندک محدود ماند.
ابراهیم اصغرزاده  در خصوص پرونده هسته ای کشور تصریح کرد: در پرونده هسته ای 
اتفاق خوبی که افتاد این بود که در داخل برای حل ماجرا ابتدا یک اجماع عمومی درست 
شد. طرفداران تداوم سیاست قبلی رای بالایی نداشتند و دلواپسی آنها به اقلیتی اندک 

محدود ماند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: در سطوح بالای مدیریت کشور و با اراده 
رییس جمهور پرونده از شورای عالی امنیت ملی گرفته شد و به وزارت خارجه سپرده 
شد؛ ضمن اینکه ترکیبی از دیپلمات های مجرب و کارکشته مورد استفاده واقع شد. محور 
روحانی-ظریف و تیم آگاه به دانش  دیپلماسی و حقوق بین الملل جواب داد و مذاکرات 
به نتیجه رسید. واقعیت پشت پرده این است که سرنخ این اجماع در داخل، به محافل 
اصلاح طلب می رسد. البته سال 92 اکثر کاندیداها از چرخش در سیاست خارجی ایران 
دفاع می کردند. اما در دو سال عمر دولت روحانی اینکه سازش و تعامل با دنیا به یک 
گفتمان تبدیل شود و حتی راه اندازی کمپین برای رسیدن به اجماع در این زمینه به دست 

اصلاح طلبان صورت گرفت.
اصغرزاده تصریح کرد: فضای ذهنی جامعه آنقدر آماده شد که مردم نه تنها از مذاکرات 
چند ساعته ظریف-کری غافلگیر نشدند که لحظه به لحظه آنرا پیگیری می کردند و از نتایج 
مثبت مذاکرات استقبال می کردند و خوشحال بودند که روحانی با اوباما تلفنی صحبت کرده 

یا کری و ظریف با هم قدم می زنند.
وی در پاسخ به این سوال که پیش از این کشور در چنین بحران هایی قرار داشت و 
چگونه از آن عبور کرد، اظهار داشت: بله، ببینید نحوه خاتمه دادن به دو اتفاق مهم در تاریخ 
انقلاب یعنی اشغال سفارت آمریکا و جنگ تحمیلی چگونه رقم زده شد؛ مورد اول که قضه 
اشغال سفارت آمریکا بود با اینکه همه ارکان مملکت و دانشجویان خط امام به این نتیجه 
رسیده بودند که تداوم و به طول انجامیدن نگهداری گروگان ها به ضرر است، اما از پیدا کردن 

مکانیسم حل ماجرا و سرعت بخشیدن به آن ناتوان بودند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: در آن شرایط در مجلس شورای اسلامی کمیته ای 
ویژه تشکیل شد تا موضوع را بررسی کند و شرایط آزادی گروگان ها را تعیین کند. دولت 
شهید رجایی هم ملزم به اجرای آن شد، ولی به دلیل ضعف در لجستیک حقوقی و نداشتن 
دیپلمات های کارکشته و حقوقدان های آشنا به حقوق بین الملل قرارداد الجزایر دارای 

ضعف هایی بود که بعدا در عمل خودش را نشان داد.
اصغرزاده ادامه داد: مورد دیگر پرونده مربوط به خاتمه جنگ ایران و عراق بود. در تیرماه 
سال 66 شورای امنیت سازمان ملل قطعنامه 598 را صادر کرد. یک سال طول کشید تا 
ایران آن را عینا بدون هیچ تغییری بپذیرد چون دیپلماسی ما و دیپلمات های ما به شدت 
تازه کار و ضعیف بودند، نتوانستند خواسته های ایران را هنگام تصویب به اعضای شورای 

امنیت بقبولانند.
عضو پیشین شورای شهر تهران بیان داشت: در فاصله تیر 66 تا تیر 67 درست یکسال 
در افکار عمومی جهان ما تبدیل شدیم به کشوری که زیر بار صلح نمی رود و برعکس صدام 
متجاوز و جنگ طلب تبدیل شد به طرفدار صلح و در همین جو غالب شروع به عملیات 
کرد و بخش های مهمی از سرزمین  عراق را که در دست ایران بود مثل فاو، جزیره مجنون، 
منطقه شرقی بصره و اینها همه می توانست اهرم امتیازگیری های بعدی میان ما و او باشد 
را از چنگ نیروهای ایران در آورد. اسکله های صدور نفت و سکوهای نفتی بیشتری از ما در 
خلیج فارس تخریب شد. هواپیمای مسافربری ایرباس ایران در خلیج فارس مورد حمله قرار 
گرفت و خسارات جانی و مالی فراوان دیگری به کشور تحمیل شد تا نهایتا در تیرماه سال 

67 مجبور شدیم همان قطعنامه سال 66 را بپذیریم.
اصغرزاده در تشریح مشکلاتی که نتوانست معضلات بین المللی را حل کند، خاطرنشان 
کرد: مشکل عدم انتقال اطلاعات صحیح و بموقع از وضعیت جامعه، واقعیات موجود و توان 
دشمن و محیط بین المللی بود. تزلزل در تصمیم گیری به موقع نیز مزید بر علت شده بود، 
اما ترکیب کنونی دیپلمات های مجرب و کارکشته کنونی، واقعا این مشکل را از بین برد تا 

تیم آگاه به دانش  دیپلماسی و حقوق بین الملل، مذاکرات را به نتیجه برساند.

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب مطرح کرد؛

هراس از شکست های پی در پی 
و دلایل عصبانیت دلواپسان

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: دلواپسان این روزها تلاش می کنند، 
عصبانیت خود را با ادبیاتی بروز بدهند که حتی شورای نگهبان هم نسبت به این 

ادبیات واکنش نشان دهد.

عبدا... ناصری  عنوان کرد: رخدادهای سیاسی اخیر کشور جریان افراطی را با نگرانی 
موجه کرده است؛ اول اینکه آنها از ابتدا پیروز انتخابات سال 92 را یکی از همفکران خود 
می دانستند و برای ادامه سیاست های سال های قبل از 92برنامه ریزی کرده بودند، اما 

برخلاف همه این آرزوها نتیجه انتخابات دلخواه آنها نبود.
وی افزود: بعد از این شکست سنگین تلاش کردند تا با سنگ اندازی در کار دولت 
تلاش های آن را زیر سوال ببرند مذاکرات ایران با 1+5 یکی از ابزارهای آنها برای حمله به 
دولت بود. اما این بار هم دستگاه دیپلماسی کشورمان برخلاف تصور آنها موفق شد یکی از 

بزرگترین مسائل کشور را که حل پرونده هسته ای بود، به سامان برساند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: پیروزی دولت در مذاکرات فضای جامعه 
را امیدوار کرد. خیلی ها معتقدند این امیدواری نگاه به انتخابات مجلس پیش رو را هم تغییر 

می دهد و می تواند سطح مشارکت مردم در انتخابات را افزایش دهد.
وی ادامه داد: فضای کشور بعد از توافق، موقعیت دولت و اصلاح طلبان را در در انتخابات 
مجلس تقویت خواهد کرد. فضای ایجاد شده به گونه ای است که اصولگرایان معتدل هم 

می  توانند با جریان اصلاحات و دولت همراهی کنند.
ناصری یادآور شد: به عبارت دیگر عصبانیت ناشی از دو اتفاقی که فضای اجتماعی را به 
نفع رقیب دلواپسان تغییر داده ، به حدی است آنها این روزها تلاش می کنند عصبانیت خود 
را با ادبیاتی بروز بدهند که حتی شورای نگهبان هم نسبت به این ادبیات واکنش نشان دهد.

این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه جریانی وابسته به دولت قبل از روند تحریم ها 
و قفل کردن پرونده هسته ای در گذشته سود برد، گفت: این عده با از دست دادن قوه 
مجریه بخشی از منافع اقتصادی خود را نیز از دست داده اند، برای همین گمان می کنند 

با شکست در انتخابات مجلس، روند شکست های آنها شدیدتر و پرهزینه تر خواهد بود.

 فابیوس، موگرینی و فیشر در راه تهران؛

ترافیک دیپلماتیک، یادگار احیا شده دولت اصلاحات

گفت و گو: نسرین وزیري

 وکیل محمود احمدي نژاد عصر روز یکشنبه از شکایت 
موکلش از اسحاق جهانگیري معاون اول دولت یازدهم به 
دلیل آنچه که »اتهامات بی اساس علیه دولت قبل با هدف 
تخریب باورهای مردم و تشویش در اذهان عمومی« مي خواند 
خبر داد. ساعتي بعد، دفتر معاون اول در اطلاعیه اي اعلام 
کرد: »از طرح شکایت آقای احمدی نژاد در دستگاه قضایی 
استقبال نموده و مستندات تخلفات و سوءمدیریت های آقای 

احمدی نژاد را به مرجع قضایی تسلیم خواهیم کرد.«
محمدرضا خباز که در مجلس هشتم عضو هیات تطبیق قوانین و 
مقررات بود و در جریان صدها تخلف دولت هاي نهم و دهم در تدوین 
آیین نامه هاي اجراي قوانین مصوب و عدم ابلاغ و اجراي قوانین بود، 
از نخستین شکایتی یاد کرد که به همراه 11 تن از نمایندگان مجلس 
علیه قانون شکنی هاي دولت احمدي نژاد به کمیسیون اصل 90 ارائه 
داده بود. شکایتی که اوایل عمر مجلس هشتم از سوي کمیسیون 

اصل نود بایگانی شد. 
وي با بیان اینکه »مجلس هشتم اراده اي براي برخورد با تخلفات 
دولت احمدي نژاد نداشت«، افزود: تصور من این بود که مجلس و 
به نوعی از او می ترسید. عده اي از نمایندگان از زبان »اتهام زن« او 
می ترسیدند و معتقد بودند که باید از تذکر به دولت حذر کرد، در 
غیر اینصورت ممکن است احمدي نژاد اتهاماتی را بزند که نشود 
مساله را جمع کرد. کمیسیون اصل نود به 10 مورد شکایت ما از 
رفتارهاي غیرقانونی احمدي نژاد، که زمینه اضمحلال کشور را فراهم 
می کرد، رسیدگی نکرد و حتی به ما گفتند که شما اصلاح طلبان 
هنوز حاضر به تحمل مسائل نیستید و قصدتان برخورد سیاسی با 

رئیس جمهور است.
به گزارش خبر آنلاین، خباز افزود: شکایت ما بایگانی شد تا 
اینکه پس از 11 روز خانه نشینی احمدي نژاد و گارد گرفتنش 
در مقابل رهبري، مجلس کم کم به ماهیت او پی برد و مشابه 
شکایت ما را 12 نفر از اصولگرایان به کمیسیون اصل نود بردند. ما 
هم اعتراض کردیم که چرا به اعتراض 10 ماه پیش ما رسیدگی 
نشد؟ نهایتا این دو شکایت تلفیق شد و مجلس به این شکایت 

راي داد و به قوه قضاییه ارجاع شد.

به شکایت نمایندگان مجلس هشتم 
از احمدي نژاد رسیدگي نشد

نماینده مجالس ششم تا هشتم در پاسخ به اینکه چه پاسخی 
به این شکایت از سوي قوه قضاییه داده شد؟، گفت: هنوز به آن 
رسیدگی نشده چون علی القاعده باید از ما به عنوان شاکی دعوت 
می شد و با گذشت حدود چهار سال از آن شکایت، هنوز خبري از 

رسیدگی به این موضوع از سوي دستگاه قضایی نیست.

احمدي نژاد به کرات، مجلس را به توپ بست
او که از امضا کنندگان طرح سوال از رئیس جمهور هم بوده، 
پاسخگویی وي در جلسه علنی مجلس را »به توپ بستن مجلس« 
می داند و می گوید: اگر یکبار فیزیکی مجلس در دوره مشروطه به 
توپ بسته شد، در عوض احمدي نژاد به کرات مجلس را به توپ 
بست! معاون امور تقنینی معاونت پارلمانی رئیس جمهور ادامه داد: 

همه کارهاي آن دولت بویژه در قانون شکنی، در بی توجهی به قوه 
مقننه و برخورد با قوه مقننه، در برخورد با مراجع تقلید و حتی بی 
حرمتی به مقام معظم رهبري و بر زمین گذاشتن فرمایشات ایشان و 
انحراف از برنامه چهارم و پنجم و تاخیر در اجراي سیاست هاي کلی 

نظام و ....بی سابقه بود.

....تا سیه روي شود هر که در او غش باشد
خباز که از شکایت احمدي نژاد از جهانگیري و پاسخ جهانگیري 
دال بر ارائه مستندات دولت گذشته، استقبال می کرد، افزود: خیلی 
خوب شد که این اتفاق افتاد. یکی از آرزوهاي ماهمین است که در 
مقابل حرف حساب ما و درد دلی که با مردم می کنیم، خودش یا 
وکیلش عکس العمل نشان دهد و یک بار هم که شده پاسخگو باشد. 
به قول شاعر »خوش بود گر محک تجربه آید به میان، تا سیه روی 
شود هر که در او غش باشد«. به گفته وي، جهانگیري تنها قطره اي 

از دریاي تخلفات احمدي نژاد را عنوان کرده و اگر بیم فراهم آوري 
موجبات بدبینی مردم به دولت ها وجود نداشت، می شد مثنوي 70 
من از تخلفات احمدي نژاد منتشر کرد. چرا که فقط شمارش قانون 
شکنی هاي او یک کتاب می شود و اگر مردم بدانند اوچه ها کرده، 

براي هر مورد تخلفش باید یک هفته عزاي عمومی اعلام کنند.
خباز با اشاره به تخلفات پرشمار سازمان تامین اجتماعی در دولت 
گذشته، گفت: شما فقط رقم اختلاس هایی متعددي که پرونده 
هایشان در حال رسیدگی است را به 70 میلیون جمعیت ایران 
تقسیم کنید، ببینید که به هر کس چقدر می رسید؟ اما باز هم آقایان 

دو قرت و نیمشان باقی است و مدعی شکایت می شوند.

درخواست سریال مناظره با احمدي نژاد در تلویزیون
نماینده سابق کاشمر با اعلام آمادگی براي مناظره با احمدي نژاد، 
خاطرنشان کرد: من که در مجلس بودم و الان هم دورادور دستی بر 
آتش دارم، می دانم که نه یک مناظره، بلکه باید یک سریال مناظره 
در صداوسیما بگذارند و من به عنوان ناقابل ترین فرد شاکی از ایشان 
این موارد را در یک جلسه آن براي مردم بیان کنم تا مظلوم نمایی 
نکنند. مردم حقشان است بدانند که او در چه شرایطی کشور را 

تحویل گرفته و چگونه به دولت بعد تحویل داده است.

عقب گرد 15 ساله دستاورد دو دولت احمدي نژاد
به گفته معاون امور تقنینی معاونت پارلمانی رئیس جمهور، 
تحلیل هاي اقتصادي امروز حاکی از این است که اگر همه کشور 
دست به دست هم داده، تحریم ها تماما لغو شوند، اتفاق غیر مترقبه 
اي از سیل و زلزله و جنگ و ... رخ ندهد و همه شرایط در کشور آرام 
باشد، 15 سال طول خواهد کشید که کشور به سال 84 بازگردد! 
یعنی زنانی که دولت احمدي نژاد، اداره کشور را در اختیار گرفته بود. 

تازه این خوش بینانه ترین پیش بینی است!
سابقه  چنین  با  چطور  که  کرد  تعجب  ابراز  پایان  در  خباز 
عملکردي، به خودشان اجازه داده اند در قبال افشاي یک قطره از 
حقایق تخلفاتشان، شکایت کنند. البته او بار دیگر از این موضوع 
استقبال کرد و گفت: امیدواریم با این اتفاق مردم بیشتر در جریان 
عملکرد دولت گذشته قرار گرفته و تاریخ و آیندگان هم در این باره 

به قضاوت بنشینند.

بگوییم  اینکه  گفت:  مهندسین  اسلامی  جامعه  کل  دبیر   
اصلاح طلبان خط قرمز نظام هستند، ظلمی بزرگ و نابخشودنی 

است.
محمدرضا باهنر در حاشیه نشست خبری شورای مرکزی جامعه 
مهندسین با اشاره به سالگرد عملیات مرصاد یاد و خاطره شهدای این 
عملیات را گرامیداشت و گفت: عملیات مرصاد اوج یک حرکت غیرسازمانی 
و مردمی بود و در حالی که دشمن به زعم خود می خواست ظرف دو الی 
سه روز  خود را به یاری منافقان خودفروخته به تهران برساند مردم ایران به 
پشتوانه رهبری نظام در برابر آنها ایستادند و امروز که 25 سال از آن روز 

گذشته ماهیت پلید منافقین بر همگان آشکار شده است.
افراط و تفریط صدای مجلس نیست

نایب رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوال خبرنگاری در 
مورد اظهارنظر اخیر نماینده مشهد در مجلس شورای اسلامی گفت: ما در 
مجلس طیف های متفاوت و متنوعی داریم که در زمان مذاکرات هم شاهد 
این گوناگونی سلایق بودیم، اما این افراط و تفریط ها و اینگونه مواضع، به هیچ 

عنوان صدای مجلس نیست.
باهنر با اشاره به اظهار نظر کریمی قدوسی که اصلاح طلبان را خط قرمز 
شورای نگهبان خوانده بود، یادآور شد:  اصلاح طلبان شاید برای یک حزب 
خط قرمز باشند، اما اینکه بگوییم برای کل نظام خط قرمزند، به هیچ وجه 
درست نیست. اصلاح طلبان در فضای سیاسی کشور فعالند و باید هم فعال 

باشند.
وی افزود: البته ما دو خط قرمز مهم دیگر داریم که یکی حوادث سال 88 
است و دیگری بحث انحراف؛ ولی اینکه کسی بخواهد همه اصلاح طلبان را 

خط قرمز بخواند، ظلم بزرگی به آنهاست.
باهنر در ادامه تصریح کرد: ما در میان اصلاح طلبان نیروهایی داریم که در 
برابر حوادث سال 88 مواضعی دارند که شاید ما آن مواضع را قبول نداشته 

باشیم و این کاملا طبیعی است.
باهنر خاطرنشان کرد: در جریان مجلس هشتم نیز بارها تاکید کرده بودم 

که ما در مجلس اصلاح طلبان بسیاری داریم، اما فتنه گر نداریم.
تحقیق و تفحص از بنیاد شهید به کجا رسید؟!

دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین در پاسخ به سوال دیگری یادآور شد: 
تحقیق و تفحص درباره بنیاد شهید به خوبی توسط نمایندگان در حال 
پیگیری است و همه تلاش ما در مجلس این است که خدایی ناکرده در 

جریان این بررسی ها به کسی ظلمی نشود.
وی افزود: باید دقت کنیم در بحث تحقیق و تفحص خدایی ناکرده از 

واژگانی استفاده نکنیم که آدم های پاک دست مورد اتهام قرار بگیرند.
باهنر در پاسخ به این سوال که چرا این تحقیق و تفحص تا به این میزان 
به طول انجامیده و به یک بحث پیچیده تبدیل شده، اعلام کرد: بحث 
تحقیق و تفحص روال منطقی خود را طی می کند و با توجه به گستردگی 

موضوع و دقت نمایندگان در این خصوص تا به اینجا ادامه پیدا کرده است.
نایب رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به اینکه آیا حضور زریبافان 
و دیدارهای وی با اعضای هیات رییسه، باعث این تاخیر شده یا خیر، تصریح 
کرد: گفت و گوها و تعاملات آقای زریبافان با اعضای کمیسیون  تحقیق و 
تفحص، بنیاد شهید طبیعی است و مهم خروجی این جلسات است. اینکه 
گزارش نهایی مجلس گزارشی عالمانه، واقع گرایانه و عادلانه باشد و خدایی 

نکرده دوغ و دوشاب را با هم محکوم نکنیم.
باهنر با اشاره به اینکه انتخابات در نظام جمهوری اسلامی ایران، فرصتی 
طلایی است، یادآور شد: تمام مسئولان نظام یا با واسطه یا بی واسطه توسط 
مردم انتخاب می شوند. از چند سال پیش بنا بر مصوبه مجلس که به تایید 
رهبری نیز رسیده، قرار بر این شد که انتخابات های چهار گانه و اصلی به 

صورت دو تا دو تا با هم برگزار شود.
وی افزود: ما انتخابات ریاست جمهوری و شورای شهر را در سال 92 
برگزار کردیم و در پایان سال نیز انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس 

خبرگان را نیز همزمان برگزار خواهیم کرد.
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین با اشاره به اینکه مهمترین شرط 
حضور در انتخابات پذیرفتن شرایط قانونی حاکم بر آن انتخابات است، اعلام 
کرد: ما همواره از اصلاح طلبان خواسته ایم در انتخابات حضوری قدرتمند 
داشته باشند. در مورد انتخابات مجلس خبرگان هم باید بگویم که این 

انتخابات، ویژگی ها و حساسیت های خاص خود را دارد.
مسائل سیاسی نباید در انتخابات خبرگان دخیل شود

باهنر اضافه کرد: بحث ما در انتخابات مجلس خبرگان این است که 
نباید اجازه دهیم که مسائل سیاسی در این انتخابات دخیل شوند و اگر قرار 
بر این باشد که انتخابات خبرگان سیاسی شود، ممکن است عده ای خواب 

آشفته ای برای آن ببینند.
وی افزود: البته خیالمان از این انتخابات هم راحت است، اما با نظارت 
دقیق شورای نگهبان باید تلاش کنیم از سیاسی شدن این انتخابات ممانعت 

به عمل آید، تا جامعه دوقطبی نشود.
توافق هسته نباید به نقطه افترا در کشور تبدیل شود

وی همچنین با اشاره به موفقیت تیم مذاکره کننده هسته ای گفت: مقام 
معظم رهبری  با درایت بر این نکته تاکید کردند که مذاکرات و بحث توافق 

هسته ای،  نباید به نقطه افترا در کشور تبدیل شود.
میان  آمریکا  در  نمونه  برای  که  اختلاف هایی  به  اشاره  با  باهنر 
جمهوری خواهان و دموکرات ها بر سر توافق هسته ای وجود دارد، عنوان 
کرد: بعضی معتقدند این اختلاف ها جنگ زرگری است، اما به نظر می رسد 
بحث هایی وجود داشته باشد. ما به هر تفسیر نباید اجازه بدهیم مسئله 
هسته ای موجب اضطراب در کشور شود و مجلس در یک سو و دولت در 
سوی دیگری قرار بگیرد و همچنین نباید اجازه بدهیم بحث های مربوط به 

توافق در موضوع انتخابات پیش  رو  تاثیرگذار باشد.
وی افزود: جمع بندی ها بر این است که اعضای کمیسیون ویژه رسیدگی 
به توافق ترکیبی از همه جریان های سیاسی درون مجلس باشند و ان شاءا... 

به یک جمع بندی کامل و جامع برسیم.
امکان دارد اصولگرایان به وحدت صد در صدی نرسند

باهنر در پاسخ به سوال دیگری  در خصوص وضعیت جبهه پایداری و 
نسبت آن به اصولگرایی گفت: تلاش ما بر این است که همه اصولگرایان را 
به ائتلاف واحد و جامع وارد کنیم، البته آن چنان که حضرت آیت ا... مهدوی 
کنی نیز بارها اعلام می کردند، منظور ما از ائتلاف، وحدت فلسفی نیست، 
بلکه منظور ما مشارکت و تلاش برای رسیدن به نقطه مشترک است. البته 
تلاش ما این است که به وحدت صددرصدی میان اصولگرایان دست پیدا 

کنیم، اما امکان دارد که اینگونه نشود.
وی افزود: نکته مهم در بحث ائتلاف اصولگرایان این است که همه باید بر 

روی نقاط مشترک کار کنند و نه بر روی نقاط اضطراب.
اطرافیان احمدی نژاد امروز در دسته های گوناگون کار می کنند

باهنر همچنین با اشاره به احتمال حضور احمدی نژاد و اطرافیان وی در 
انتخابات اعلام کرد: طیف نزدیکان آقای احمدی نژاد با وجود  آنکه زمانی در 

یک صف قرار داشتند، امروز در دسته ها و طیف های گوناگون کار می کنند.
وی تشریح کرد: در میان اطرافیان رئیس جمهور پیشین عده ای تا پایان 
دولت نهم در کنار ایشان بودند و پس از آن جدا شدند، عده ای حتی تا انتهای 
کار دولت دهم نیز با ایشان همکاری کردند، اما امروز به صورت مستقل عمل 
می کنند.  برخی از فعالان، احمدی نژاد را تنها، بدون مشایی می پذیرند و 

گروهی نیز  حتی با مشایی نیز در کنار ایشان خواهند بود.
بر مسئله انحراف حساسیت داریم

باهنر اضافه کرد: در مورد شخص آقای احمدی نژاد هم  طبیعی است که 
ایشان باید خودشان توضیح بدهند. البته تا آنجا که بنده در جریان هستم 
ایشان و اطرافیان کنونیشان هم اکنون نیز  اقداماتی انجام می دهند. ما نیز با 
برخی از جریان های چهارگانه همکاری داشته و خواهیم داشت. البته ما به 
عنوان اصولگرا بر مسئله انحراف حساسیت داریم و آن را خط قرمز می دانیم

وی درباره شورای همگرایی اصولگرایان توضیح داد: البته ما بر روی عنوان 
این شورا تاکیدی نداریم، اما مجموعه تلاش هایی که در این خصوص انجام 

می دهیم، زیر نظر جامعه روحانیت مبارز است.
باهنر ادامه داد: جامعه روحانیت مبارز با طیف های مختلف اصولگرایان 
وارد مذاکره شده، البته هنوز مخالفت هایی وجود دارد که امیدواریم به زودی  
به یک همکاری کامل دست بیابیم. بماند که این مشکلات تنها در شهرهای 
بزرگ رخ می دهد و تلاش ها و رقابت های انتخاباتی اصولگرایان در شهرها و 

شهرستان های کوچک تر از چندی پیش آغاز شده است.
باهنر درباره احتمال همکاری با آقای ناطق نوری نیز اعلام کرد: با 
وجود آنکه دوستان اصلاح طلب اصرار دارند که ایشان را نزدیک به خود 
معرفی کنند و تلاش می  کنند این جمله را از زبان بنده بیرون بکشند 
که آقای ناطق نوری اصلاح طلب اند، بنده به هیچ عنوان به این مسئله 

اعتقاد ندارم.
وی افزود: بنا به اطلاع ما آقای ناطق نوری اعلام کرده اند که قصد حضور 

در انتخابات و دیگر فعالیت های سیاسی را ندارند، و بنده نیز با توجه به مسائلی 
که در پشت پرده باخبرم معتقدم که فلز ایشان اصولگرایی است.

لزوم تصویب توافق از سوی شورای عالی امنیت ملی
باهنر با اشاره به بحث توافق توسط مجلس و لزوم تصویب  آن از سوی 
شورای  عالی امنیت ملی اعلام کرد: اگر این شورا به مساله ورود نکند، بنا بر 
قانون نمایندگان مجلس حتما باید درباره این موضوع تصمیم گیری کنند، اما 
در صورتی که شورای عالی امنیت ملی  نظرش را درباره توافق  اعلام کرد و 

این نظر به تایید رهبری نیز رسید، دخالت مجلس لزومی ندارد.
شدن  برداشته   کرد:  تصریح  تحریم ها  برداشتن  به  اشاره  با  وی 
تحریم های اقتصادی به معنای الزام انجام معاملات با کشورهای خارجی 
نیست و مسئله این است که زمانی پنج کشور قطعنامه هایی ظالمانه علیه 
ایران به تصویب رساندند که بنا بر آن، نه خودشان و نه هیچ کشور دیگری، 
حق همکاری اقتصادی  با ایران را نداشته باشند و اکنون با برداشته  شدن 
این قطعنامه ها، هم آن 5 کشور و هم دیگر کشورهای جهان، به برقراری 
همکاری  های اقتصادی ایران آزادند. البته امکان دارد یکی از آن 5 کشور یا 
حتی همه آنها علاقه ای به همکاری با ایران نداشته باشند که این موضوع 
طبیعی است، بماند که امروز شاهدیم هر 5 کشور وارد رقابت سنگینی 
برای همکاری با ایران شده اند و البته ما نیز برای انجام معاملات اقتصادی 

با آنها شرایط خودمان را داریم.

پول های بلوکه شده صرف ایجاد زیرساخت شود
باهنر در پایان با اشاره به میزان پولی که قرار است در طی توافق آزاد 
شود، یادآور شد: البته ما اعداد مختلفی شنیده ایم  و بعضی این انتقاد را مطرح 
کرده اند که چرا  عدد دقیقی اعلام نمی شود، اما واقعیت این است که هر کدام 
از دستگاه هایی  که درباره میزان این پول اظهار نظر کرده اند، از زاویه دید خود 

و بنا به محاسبات خودشان اظهار نظر کرده اند.
به هر تفسیر مبلغ نهایی این پول همان حدود 30 میلیارد دلار است 
و مسئله مهمتر آن است که باید مراقب باشیم این پول ها صرف ورود 
کالاهای مصرفی به کشور نشود و برای زیرساخت ها و اشتغال زایی در 

کشور هزینه شود.

معاون امور تقنینی معاونت پارلمانی رئیس جمهور:

برای هرتخلف احمدی نژاد بایدیک هفته عزای عمومی اعلام کرد 

محمد رضا باهنر نایب رئیس مجلس:

اصلاح طلبان خط قرمز نظام نیستند
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بدان كه دنيا سراى آزمايش و گرفتارى است
 كه آدمى هرگز در آن ساعتى آسوده و بيكار نشود، 

مگر اين كه آن بيكارى در روز قيامت 
مايه افسوس او گردد.

سه شنبه - ششم مردادماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3777 روزنامه

صداوسیما و فدراسیون فوتبال به تفاهم رسیدند
گفته می شود: صبح دیروز علی کفاشیان به همراه مهدی تاج به منظور برگزاری جلسه ای در 
خصوص مسایل مختلف فوتبال از جمله حق پخش و ارائه مسابقات فوتبال ایران، سازمان صداوسیما شده 
و با مهدی اخوان، قائم مقام این سازمان جلسه ای را برگزار کردند. پس از پایان این جلسه، علی کفاشیان، 
رئیس فدراسیون فوتبال در گفت و گویی تأکید کرد که در این جلسه، تفاهم بر سر حق پخش انجام شده 

است با این حال وی در خصوص جزئیات این تفاهم صحبت نکرد.

13 مرداد، دادگاه متهمان حمله به مطهری
گفته می شود: وکیل علی مطهری با بیان اینکه جلسه رسیدگی به متهمان حمله به مطهری سه 
شنبه هفته آینده 13 مردادماه در شیراز برگزار می شود، گفت: سه نفر از 11 متهم از مجموعه دانشگاهی 
هستند. مصطفی ترک همدانی  افزود: شعبه 101 کیفری 2 شیراز به اتهامات 11 متهم این پرونده 
رسیدگی می کند. وی دامه داد: برای همه متهمان اخطاریه صادر شده و به پرونده همه آنها در آن جلسه 
رسیدگی می شود. ترک همدانی درخصوص علنی یا غیرعلنی بودن جلسه دادگاه گفت: علنی یا غیرعلنی 
بودن جلسه دادگاه به تشخیص قاضی بستگی دارد و ممکن است جلسه علنی برگزار شود. به گزارش 
ایرنا، وکیل مطهری پیشتر از صدور کیفر خواست و قرار مجرمیت برای عاملان حمله به موکلش خبر 

داده و گفته بود، توهین، ضرب و جرح و قذف از موارد اتهامی مندرج در کیفرخواست عنوان شده است.

آغاز مجدد واگذاری سرخابی ها از 2 هفته دیگر
گفته می شود: مشاور رئیس سازمان خصوصی سازی از آغاز واگذاری مجدد سرخابی ها در دو هفته 
آینده خبر داد و گفت: قیمت و شرایط واگذاری به هیچ عنوان تغییری نمی کند. سید جعفر سبحانی  گفت: 
نمایندگان مجلس در جریان واگذاری قبلی استقلال و پرسپولیس اعلام کرده بودند "طرحی برای واگذاری 
این دو باشگاه دارند که قرار است به قانون تبدیل شود" اما در دو ماه گذشته طرحی از سوی نمایندگان 
مطرح نشده است و اگر با آغاز واگذاری دوباره زمزمه هایی در این خصوص شنیده شود، مردم به درستی 
تشخیص می دهند که آیا این بحث کارشناسی است یا مسائل دیگری پشت پرده است. وی در خصوص 
آخرین وضعیت واگذاری باشگاه استقلال و پرسپولیس اظهار کرد: برای واگذاری این دو باشگاه ورزشی 
منتظر آغاز لیگ پانزدهم فوتبال هستیم تا دو هفته بعد از شروع لیگ و ثبات تیم های ورزشی، واگذاری 

این دو باشگاه از سر گرفته شود.

رستاخیز قطعا اکران می شود
گفته می شود: حسین نوش آبادی  سخنگوی وزارت ارشاد  درباره مشکلات پیش آمده برای اکران 
فیلم »رستاخیز« گفت: این فیلم پس از رفع اشکال اکران خواهد شد اما فعلا برای حل برخی شبهه ها 
تعلیق است. قرار است نظر مراجع پیرامون نمایش چهره یکی از شخصیتها ی فیلم مدنظر قرار گیرد و با 
یک قطعه نور بر تصویر این شخصیت مشکل برطرف شود. ما اعتقاد داریم فیلم اکران خواهد شد اما پس از 
رفع اشکالات. ما به احترام مراجع موقتا فیلم را تعلیق کرده ایم. وجود برخی کارشناسان ذی ربط دینی در 

کنار فیلمسازان کمک کننده خواهد بود تا از بروز مشکل و برخی بهانه ها جلوگیری شود.

نکونام برای ارائه آخرین دفاعیات به دادسرا رفت
گفته می شود: جواد نکونام کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال ایران و بازیکن فصل آینده سایپا، طی 
روزهای گذشته با حضور در شعبه دوم دادسرای فرهنگ و رسانه آخرین دفاعیات خود را نسبت به شکایت 
امیرقلعه نویی سرمربی سابق استقلال تهران ارایه کرد. دیگر متهم این پرونده، مدیرمسئول روزنامه خبر 
ورزشی است که او نیز باید در دادسرا حضور یافته و آخرین دفاعیات خود را ارایه کند. البته تا کنون از 
مدیرمسئول این روزنامه هیچ دفاعی اخذ نشده است. به گفته توسلی، بازپرس در این پرونده برای نکونام 

قرار کفالت صادر کرده است.

محدود شدن ساخت استیکر تلگرام در ایران
گفته می شود: محمود واعظی طی آخرین صحبت های خود در خصوص وضعیت تلگرام در ایران 
می گوید:" مسئولین تلگرام عنوان کردند که سیستمی برای همه کاربران دنیا طراحی کرده اند که کاربر 
بتواند استیکر بسازد؛ اما نمی دانستیم برخی کاربران در ایران از این موضوع سوءاستفاده می کنند بنابراین 
مسئولان تلگرام عنوان کرده اند این امکان را در ایران مسدود می کنند تا بتوانند در ایران حضور داشته 
باشند. بنابر این وزیر ارتباطات وفناوری اطلاعات با اشاره به اینکه نرم افزار پیام رسان تلگرام درایران فیلتر 
نمی شود، از غیرفعال شدن امکان ارسال استیکر در این برنامه در ایران خبر داده است .وی همچنین در 
پاسخ به مسئولان تلگرام عنوان می کند که" در صورت عدم تکرار این موضوع، این نهاد نیز ممانعتی از 

فعالیت تلگرام در ایران ندارد و تلگرام در ایران مسدود نمی شود.

اهواز در لیست گرم ترین شهرهای جهان
گفته می شود: روزنامه گاردین در گزارش جدیدی منتشر کرد که سه شهر کویت، کراچی و اهواز 
هم اکنون بیشترین افزایش دما را در مقایسه با سایر شهرهای جهان تجربه می کنند. به گزارش ایسنا، در 
این گزارش تاکید شده که این سه شهر به نوعی بالاترین دمای هوا در جهان را تجربه می کنند و این موج 
گرما توام با شرایط نامطلوب آب و هوایی می تواند پیامدهای سوء به ویژه برای اقشار فقیرتر و آسیب پذیرتر 

داشته باشد.

تحلیل سلحشور از رستاخیز، بدون دیدن فیلم!
گفته می شود: فرج ا... سلحشور با وجود اینکه می گوید فیلم رستاخیز را ندیده، تأکید دارد که این 
 ـدر جهت اهداف حوادث سال 88 ساخته شده است.   ـکه موضوع آن درباره واقعه عاشوراست  فیلم 
کارگردان سریال »یوسف پیامبر« در گفت وگو با »سینماپرس«، در مورد حاشیه های ایجاد شده برای 
فیلم »رستاخیز« به کارگردانی احمدرضا درویش گفت: فیلم را ندیدم اما معتقدم رستاخیز فیلمی است 
که در جهت اهداف فتنه سال 88 و تحریف مفاهیم حقیقی واقعه عاشورا ساخته شده است، نه ترویج این 

رویداد و واقعه مهم تاریخی.

وزارت دادگستری همه کاره هیچ کاره است
گفته می شود: مصطفی پورمحمدی وزیر دادگستری اظهار کرد: وزارت دادگستری از وزارتخانه های 
سهل و ممتنع است. تنها وزارتخانه  ای است که در قانون اساسی آمده اما تکلیفش زیاد مشخص نیست. 
به  عبارتی وزارت دادگستری، مانند برخی رشته ها که بین رشته ای هستند، وزارت بین دستگاهی است. 
پورمحمدی افزود: وزارت دادگستری هم همه کاره و هم هیچ کاره است. البته این مسأله بستگی به آن دارد 
که مدیران و کارکنان این وزارتخانه با چه نگاهی کار کنند. اگر بین مدیران و کارکنان این وزارتخانه همت 

نباشد، به  سادگی می توان از کنار بسیاری مسائل عبور کرد.

افشای نقشه عربستان برای محاصره کامل ایران
گفته می شود: سایت "عربی 21"؛ روزنامه "الاخبار" وابسته به حزب ا... لبنان در گزارشی سخنان 
"ایاد علاوی" معاون رییس جمهور عراق درباره نقشه سعودی ها برای مقابله با ایران را منتشر کرد. بر پایه 
این گزارش، ایاد علاوی به "سلام تمام" نخست وزیر لبنان گفته عربستان در حال اجرای نقشه ای است 
تا محور مقاومت را از سوریه تا لبنان و یمن هدف قرار دهد و از این طریق ایران را کامل محاصره کند. ایاد 
علاوی در ادامه به سلام تمام گفت: »عربستان تمام تلاش خود را متمرکز کرده تا در وقت اضافه، توافق 

هسته ای را با شکست مواجه کند و اوضاع را به ضرر ایران رقم بزند«.

آگهی فروش خودرو 5/5 میلیاردی در تهران
گفته می شود: یک سایت فروش خودرو به تازگی یک دستگاه خودرو »بوگاتی ویرون« را در تهران 
آگهی کرده است. فروشنده در توضیحات خودرو نوشته: بوگاتی ویرون، سریع ترین سوپراسپرت دنیا را 
بصورت گذر موقت در ایران برانید. چهره، امکانات و تکنولوژی ساخت همانند 2015. بدون محدودیت تردد 
در کشور، قابل تردد در همه جا. رنگ سفید - نقره ای کروم خاص با کیت گرند اسپرت. سرویس کامل 
با ضمانت تامین قطعات و تردد یکسال کامل بدون وقفه. موتور 16.4 قدرتمند. تصاویر مربوط به خودرو 
در امارات است. تحویل 10 روزه با پیش پرداخت 5 درصد با ضمانت ملکی مطمئن؛ ضمانت بازخرید. در 
پایان این آگهی آمده است: خواهشاً خواهشاً خواهشاً خریدار واقعی تماس بگیرد. اطلاعات فقط جهت 

خرید. قیمت 5.5 میلیارد!

رَپر »سوسن خانم«،خواننده اهنگ  خندوانه!
گفته می شود: این روزها مردم شاهد پخش اهنگ هایی از برنامه پربیننده »خندوانه« هستند که 
اکثرشان در تقسیم بندی انواع موسیقی قطعا زیرمجموعه »رپ« قرار می گیرند و فضایی متفاوت از باقی 
ترانه های صداوسیما دارند. اما نکته مهم و تامل برانگیز ماجرا- به جز اجازه پخش اهنگ رپ از برنامه 
خندوانه- این است که بدانیم سازنده و خواننده ی این قطعات »هومن گامنو«، رپر اهنگ غیرمجاز و البته 
معروف »سوسن خانم« است که همکاری های دیگری را نیز با گروه زیرزمینی »بروبکس« انجام داده 
است. البته به دلیل اینکه خندوانه تیتراژ اولیه ندارد و رسما اسمی هم از این خواننده اعلام نشده است، 
تا امروز بحثی در مورد حضور رپر غیرمجاز اهنگ »سوسن خانم« به عنوان سازنده ی بسیاری از اهنگ ها 
و میان برنامه های »خندوانه« انجام نشده است. سوال این است که »هومن گامنو«، رپر غیرمجاز، که تا 
امروز هیچ مجوزی از هیچ یک از نهادهای فرهنگی ایران دریافت نکرده است می تواند بدون هیچ نظارت و 

مشکلی چندین اهنگ را برای صداوسیما تولید کند؟

   
نامحرمانه

رییس دانشگاه علوم پزشکی 
قم گفت: طرح مبتی بر عملکرد به 
صورت آزمایشی انجام می گیرد و 
وزیر محترم تاکید کرده اند که اگر  
حوزه  پرسنل  ضرر  به  طرح  این 
سلامت باشد جلوی اجرای آن را 

خواهد گرفت.
روز  خواه  ایرانی  دکترابوالفضل 
گذشته درنخستین جلسه هیئت مدیره 
استان  پرستاری  نظام  جدید سازمان 
ضمن عرض تبریک به اعضای جدید 
گفت:  آنان  برای  موفقیت  آرزوی  و 
زحمت  واقع  به  قشر  این  پرستاران، 
کش حوزه سلامت در کنار پزشکان 
و در یک لباس جهت تحقق اهداف 
بزرگ دانشگاه علوم پزشکی قم و وزارت 

بهداشت و درمان تلاش می کنند و این تلاش قابل تحسین 
است.

پرستاران در پیشانی بدنه نظام سلامت قرار دارند
نظام  تحول  طرح  اجرای  برکات  به  اشاره  ضمن  وی 
سلامت برای مردم افزود: کار بزرگی در حوزه سلامت آغاز 
شده است و با تلاش های شبانه روزی تمامی پرسنل دانشگاه 
علوم پزشکی به ویژه پرستاران که به واقع در پیشانی بدنه 
نظام سلامت قرار دارند، توانسته است رضایت نسبی مردم 
عزیزمان را برآورده سازد و بنده امیدوارم با ادامه این طرح 
و چند برابر کردن تلاش هایمان بتوانیم به سمت عدالت در 

سلامت جامعه پیش برویم.
دکتر ایرانی خواه در ادامه اشاره ای به طرح پرداخت 
مبتنی بر عملکرد نمود و خاطر نشان کرد: اگر انتقادی به 
این طرح وجود دارد بایستی سازنده و در راستای اصلاح امور 
باشد، ولی متاسفانه شاهد هستیم که یک سری افراد سود جو 
که با اجرای این طرح متضرر شده اند انتقاد های غیر اصولی 
انجام داده و قصد تخریب و به شکست کشیدن این طرح را 
دارند، بایستی بین انتقادی که دوستان انجام می دهند و 
انتقادی که دشمنان قسم خورده ما صورت می دهند تفاوت 
وجود داشته باشد، باید انتقاد کرد، صحبت کرد، به چالش 

کشید ولی در فضایی دوستانه و به دور از جنجال.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: متاسفانه 
اخیرا شاهد شایعاتی هستیم مبنی بر اینکه وزیر بهداشت 
گفته است که طرح مبتی بر عملکرد را با قاطعیت ادامه 
خواهیم داد و به هیچ وجه کوتاه نخواهیم آمد، باید بگویم 
این صحبت ها کذب محض است همان طور که شما عزیزان 
نیز می دانید این طرح موقتی و به صورت آزمایشی انجام می 
گیرد و وزیر محترم تاکید کرده اند که اگر  این طرح به ضرر 
پرسنل حوزه سلامت باشد جلوی اجرای آن را خواهد گرفت.

کمک پرستار جایگزین پرستار نمی شود
دکتر ایرانی خواه در ادامه با اشاره به طرح آموزش یک 
ساله ی نیرو هایی با عنوان کمک پرستار خاطر نشان کرد، 
برخی از اقدامات اولیه نگهداری بیمار وجود دارد که پرستاران 
به دلیل مشغله ی کاری نمی توانند آنها را انجام دهند و همراه 
بیمار نیز به دلیل نا آشنا بودن قادر به انجام آنها نمی باشد، 
به همین دلیل هدف ما این است که با آموزش به یک سری 
افراد از داخل مجموعه علوم پزشکی این خلا را پوشش دهیم 

و اصلا قصد جایگزینی این افراد با پرستاران را نداریم.
دکتر ایرانی خواه در مورد طرح تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری نیز گفت: این طرح به شورای عالی بیمه ارسال 
شده است و آنان در حال بررسی این طرح می باشند و وزیر 

بهداشت نیز با قوت به دنبال نهایی کردن 
این طرح می باشد البته بودجه این طرح 
می بایست در مجلس شورای اسلامی 
پیش بینی گردد که تا کنون این امر 
محقق نشده است، در صورت انجام این 
کار ما آمادگی داریم این طرح را اجرا 

نماییم .

انتقال انتقادات به طرح پرداخت 
مبتنی بر عملکرد  به مسئولین

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی 
پرستار  این جلسه گفت: یک  در  نیز 
نماینده  که  باشد  داشته  نظر  در  باید 
یک صنف بزرگ می باشد که برخورد 
مناسب او می تواند موجب رشد و تعالی 

آن صنف و رضایت مندی مردم گردد.
دکتر مظفری افزود: بحث پرداخت به پرسنل از دغدغه 
های اصلی ما است و تمام تلاش خود را به کار می گیریم تا 
بتوانیم در راستای برطرف کردن مشکلات معیشتی آنان قدم 
برداریم. معاون درمان دانشگاه ضمن اشاره به استفاده وزارت 
بهداشت از تمامی استعدادهای موجود در بخش دولتی و غیر 
دولتی افزود: باب گفتگو همیشه باز است و ما همیشه شنوای 
صحبت های شما عزیزان خواهیم بود، اگر انتقادی به طرح 
پرداخت مبتنی بر عملکرد وجود دارد ارائه نمایید که ما هم از 

طریق مکاتبه آنها را به مسئولین مربوطه انتقال دهیم.
مدیر دفتر پرستاری دانشگاه علوم پزشکی نیز در لبتدای 
این جلسه ضمن ارائه گزارشی از نحوه برگزاری انتخابات 
نظام پرستاری استان و نتایج به دست آمده، از کاندیداها و 
پرستاران شرکت کننده در این انتخابات تشکر نمود و گفت: 
حضور حد اکثری پرستاران در این انتخابات نشان گر اهمیت 
دادن آنها به سرنوشت خود می باشد و امیدواریم هیئت مدیره 
جدید با انجام وظایف خود و با عمل به قانون، همچون گذشته 

در راستای رشد و اعتلای جامعه پرستاری قدم بردارند.
در پایان جلسه اعضای جدید هیئت مدیره نظام پرستاری 
استان قم احکام خود را از ریاست دانشگاه علوم پزشکی قم 

دریافت نمودند.

اخبار
استاندارقم:

موانع سرمایه گذاري در استان 
باید برداشته شود

استاندارقم خواستارتلاش دستگاه ها براي رفع موانع سرمایه گذاري 
در استان شد.

سید مهدي صادقی استاندار قم در دیدار مسئولان یک واحد پتروشیمی 
طی سخنانی بر توسعه ي طرح هاي عمرانی و اقتصادي در استان تاکید کرد.

استاندار قم با تاکید بر رعایت پیوست هاي زیست محیطی در پروژه هاي 
سرمایه گذاري، حمایت از صنایع غیرآلاینده توسط مسئولین را ضروري خواند 
و گفت: در مواردي که مسائل زیست محیطی نیز وجود دارد باید راهکار 

جلوگیري از آلایندگی به سرمایه گذاران ارائه شود.
وي توسعه ي اقتصادي استان قم در زمینه هاي مختلف را از اولویت هاي 
اصلی خود برشمرد و با بیان اینکه این امر تنها در سایه ي حمایت از بخش 
خصوصی محقق می شود گفت: موانع سرمایه گذاري در استان باید با تلاش 

دستگاه هاي اجرایی برداشته شود.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم خبرداد:

ایجاد 193 فرصت شغلی 
در 4 ماهه نخست سالجاری

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم از ایجاد 193 فرصت 
شغلی در 4 ماهه نخست سالجاری توسط شرکتهای تعاونی در استان 

قم خبر داد.
 نصراله بازوند با اعلام این خبر افزود: این فرصت های شغلی با عضویت 

465 نفر در شرکتهای مورد نظر ایجاد شده است.
وی یکی از راهکارهای اصلی برون رفت از معضل بیکاری از جمله بیکاری 
جوانان تحصیل کرده را تشکیل شرکتهای تعاونی و توانمند سازی آنها با اعمال 
مساعدت های قانونی دانست و عزم اداره کل متبوع در این خصوص را قاطع 

و جدی اعلام کرد.
بازوند در ادامه به اهداف بخش تعاونی اقتصاد جمهوری اسلامی ایران از 
جمله قرار دادن وسایل کار در اختیار کسانی که قادر به کارند ولی وسایل کار 
ندارند، قرار گرفتن سرمایه و منافع حاصله در اختیار نیروی کار، تشویق بهره 
برداری مستقیم از حاصل کار خود، ایجاد و تامین امکانات کار برای همه به 

منظور رسیدن به اشتغال کامل اشاره کرد

مدیر عامل تاکسیرانی قم خبرداد:

افزایش 14 درصدی
 نرخ سرویس مدارس

 14 افزایش  از  قم  شهرداری  تاکسیرانی  سازمان  عامل  مدیر 
درصدی نرخ سرویس مدارس در قم طی سالجاری خبر داد.

مرتضی عزتی بیان کرد: برای سرویس مدارس در سالجاری 9 شرکت 
حمل و نقل اعلام آمادگی کرده اند که به آموزش و پرورش اعلام شده و پس 
از دریافت لیست سرویس مدارس برنامه ریزی لازم جهت سرویس دهی 

انجام می  شود.
وی گفت: نرخ سرویس مدارس طی سالجاری نسبت به سال گذشته 

افزایش 14 درصدی داشته است.
مدیر عامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم با اشاره به نظارت بر عملکرد 
سرویس های مدارس افزود: چنانچه راننده ای مقررات تعیین شده را رعایت 

نکند جهت رسیدگی به هیئت انضباطی انتقال داده می شود.
وی ادامه داد: سال گذشته سرویس دهی و همکاری سازمان تاکسیرانی و 

آموزش و پرورش بسیار مناسب بوده است.
افزود: سرویس های  عزتی در خصوص شرایط سرویس های مدارس 
مدارس باید دارای تابلو و برچسب مخصوص باشند و کارتی برای راننده صادر 

می شود که نشان دهنده جابجایی سرویس مدارس است.
وی بیان کرد: سال گذشته سه هزار و 100 سرویس با بیش از 2 هزار 
خودرو به انتقال 13 هزار دانش آموز پرداخته اند که پیش بینی می شود برای 
سال جاری 2 هزار و 500 خودرو به انتقال حدود 15 هزار دانش آموز بپردازند.

مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم:

دستورالعمل های پدافند غیرعامل
 در جامعه عملی شود

سطح  در  اگر  گفت:  قم  استان  غیرعامل  پدافند  مدیرکل 
 جامعه اصول و دستورالعمل های پدافند غیرعامل رعایت شود و 
اطلاع رسانی و آگاهی بخشی صورت بگیرد، دشمنان نظام اسلامی نیز 

 در این عرصه ناکام خواهند شد.
مهدی متقیان پیش از ظهر دیروز در دیدار با آیت ا... علیرضا اعرافی امام 
جمعه قم گزارشی از اقدامات و  دستورالعمل های پدافند غیرعامل ارائه کرد 
و افزود: استکبار جهانی به دنبال جنگ نرم و تهدیدات پدافندی است تا 
 زیرساخت های کشور ما را در حوزه های زیستی، سایبری و پرتوی به مخاطره 

بیندازد.
مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم بیان کرد: اگر در سطح  جامعه اصول و 
دستورالعمل های پدافند غیرعامل رعایت شود و اطلاع رسانی و آگاهی بخشی 

صورت بگیرد، دشمنان نظام اسلامی نیز  در این عرصه ناکام خواهند شد.
وی خاطرنشان کرد: باید تلاش کرد تا اقتصاد مقاومتی مد نظر مقام معظم 
رهبری و اصول و  چهارچوب های پدافند در حوزه های مختلف عملی شود تا 

مصونیت سازی، آرامش و امنیت مردم حاکم شود.
متقیان به جایگاه بالای  مرکز جامعة المصطفی )ص( العالمیه اشاره کرد 
و ادامه داد: جایگاه رفیع این مرکز در سطح ملی و حتی بین المللی موجب 
شده تا  دستاورد های نظام اسلامی ایران گسترش یابد و بنیان های داخلی 

تقویت شود.
وی بر تشکیل کمیته پدافند غیرعامل مرکز جامعةالمصطفی )ص( العالمیه 
تاکید کرد و گفت: با تشکیل این کمیته علاوه بر رعایت اصول پدافندی، برای 

مقابله با تهدیدات دشمنان برنامه ریزی لازم صورت می گیرد.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر قم: 

قانون کار باید مبنای نحوه محاسبه 
اضافه کاری در شهرداری باشد

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم با بیان 
اینکه هزینه های جاری  شهرداری با درآمدهای نقدی برابری می کنند، 

گفت: لازم است طرحی ارائه شود تا درآمدهای  نقدی افزایش یابند. 
حجت الاسلام سید محمد آتش زر افزود: بررسی مجدد هزینه های جاری 
هم امری ضروری در شهرداری است تا شاهد کاهش معقول آن باشیم ضمن 

اینکه باید مشکلات اضافه کاری ها هم در شهرداری قم حل شود.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه 
قانون کار باید مبنای نحوه محاسبه اضافه کاری باشد گفت: رعایت سقف 

حداکثر چهار ساعت اضافه کاری در روز راهکار مناسبی در این زمینه است.
وی ادامه داد: همچنین در بحث مدیریت منابع انسانی هم باید به جایگاه 

اساسی مدیریت سازمانی توجه داشت.
آتش زر همچنین به رویه اشتباه فرمانداری در زمینه مجتمع ورزشی ولایت 
اشاره کرد و افزود: فرمانداری عقیده دارد شورا نمی تواند عدم دریافت عوارض 
را تصویب کند بنابراین در کمیسیون به این نتیجه رسیدیم که ابتدا شهرداری 
تفاهم نامه ای را در زمینه خرید خدمت از دفتر تبلیغات تنظیم کرده و سپس 

شورا به آن رسیدگی کند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم در نخستین جلسه هیئت مدیره جدید سازمان نظام پرستاری:

طرح مبتنی برعملکرد به ضرر پرسنل حوزه سلامت باشد متوقف می شود

رییس شوراي اسلامي شهر قم با 
بیان این که شوراي اسلامي قم تعامل 
خواهد  قم  جدید  استاندار  با  خوبي 
داشت، گفت: دولت تعهدات خود در 
زمینه پروژه هاي عمراني را عملي کند.

انتخاب  به  اشاره  با  بیاتی،  ا...  ولی 
مبناي  اظهار داشت:  قم،  استاندار جدید 
با نماینده دولت  کار ما بر اساس تعامل 
است، در گذشته حجت الاسلام صالحی 
با شورا داشتند و  منش همکاري خوبی 
تلاش هاي مناسبی هم در پیشبرد اهداف 

صورت گرفت.
وي به سرپرستی 4 هفته اي فریدون 

افزود:  و  اشاره کرد  استانداري  همتی در 
برگزاري جلسات در  از پروژه ها و  بازدید 
خصوص روند اجراي این پروژه ها از جمله 
حضور  مدت  طول  در  که  بود  اقداماتی 

سرپرست استانداري انجام گرفت.
رئیس شوراي اسلامی شهر با اشاره به 
اینکه در سال همدلی و هم زبانی نیازمند 
زمینه هاي  در  بیشتري  هاي  همکاري 
مسئولان  کرد:  تصریح  هستیم،  مختلف 
بیشتر  زمینه  این  در  باید  قم  استان 

حساسیت نشان دهند.
وي به انتخاب استاندار جدید قم اشاره 
کرد و ادامه داد: شورا و شهرداري آمادگی 

این را دارند که مانند استانداران گذشته 
داشته  دولتی  مدیران  با  بالایی  تعاملات 

باشد.
بیاتی با بیان اینکه شهر قم 95 درصد 
جمعیت استان را در خود جاي داده است، 
گفت: موفقیت هر دستگاه اجرایی در شهر 
همه  براي  بزرگی  دستاورد  می تواند  قم 
باشد و تعامل و ارتباط مستمر با تمامی 
ما  اصلی  خواسته هاي  جزء  دستگاه ها 

محسوب می شود.
وي در بخش دیگري از سخنان خود 
پروژه هاي نیمه کاره استان را مورد توجه 
قرارد داد و ابراز داشت: در فرصت مناسب 

پروژه هاي  از  بازدیدي  جدید  استاندار  با 
را  مشکلات  تا  داشت  خواهیم  شهري 

بررسی کنیم.
رئیس شوراي اسلامی شهر قم تأکید 
عمرانی  پروژه هاي  به  نسبت  دولت  کرد: 
تعهداتی دارد که نباید فراموش شود، در 
پروژه هاي  مخصوصاً  عمرانی  پروژه هاي 
نیمه کاره مانند مترو، منوریل، سه سطحه 
عمار یاسر و بلوار مرجعیت که مسیر بسیار 
می شود  محسوب  پردیسان  براي  مهمی 
نیازمند ورود جدي دولت هستیم تا بتوانیم 
در زمان مشخص شده پروژه ها را تحویل 

دهیم.

رییس شوراي اسلامي شهر قم:

»صالحی منش« همکاری خوبی با شورا داشت

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . 

در این راستا

 هنرستان غیردولتی 
خواجه نصرالدین طوسی
 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  

حسابداری –  معماری- کامپیوتر 
 در سال 95-94 ثبت نام بعمل می آورد.
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